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PRESIDENCE DE M. LEEMANS, PRESIDENT
VOORZITTERSCHAP VAN DE HEER LEEMANS, VOORZITTER

M. Coen, secrétaire, prend place au bureau.
De heer Coen, secretaris neemt plaats aan het bureau.

Le procès-verbal de la dernière séance est déposé sur le bureau.
De notulen van de jongste vergadering worden ter tafel gelegd.

La séance est ouverte à 14 h 10 m.
De vergadering wordt geopend te 14 u. 10 m.

CONGES- VERLOF

MM. Vandenhove, pour raison de sante, et Hoyaux, à l'étranger,
demandent un congé.

Vragen verlof: de heren Vandenhove, om gezondheidsredenen, en
Hoyaux, in het buitenland.

- Ces congés sont accordés.
Ditverlof wordt toegestaan.
MM. lecomte du Monceau de Bergendal, pour des raisons pro-

fessionnelles; MM. Van Daele, pour des devoirs administratifs,
Houben et Califice, pour d'autres devoirs, Adriaensens, à l'étranger,
et Mme Van Puymbroeck, pour raison de santé, demandent d'excu-
ser leur absence à la réunion de ce jour.

Afwezig met bericht van verhindering: graaf du Monceau de Ber-
gendal, wegens beroepsplichten, de heren Van Daele, wegens be-
stuursplichten; Houben en Califice, wegens andere plichten,
Adriaensens, buitenslands, en mevrouw Van Puymbroeck, om ge-
zondheidsredenen.

- Pris pour information.
Voor kennisgeving.

MEDEDELING - COMMUNICATION

Fonds voor schoolgebouwen - Fonds des bâtiments scolaires

De Voorzitter.- Bij dienstbrief van 25 maart 1983 heeft de heer
Coens, minister van Onderwijs, aan de Senaat gezonden, hetverslag
over de aanwending van de kredieten van het NationaalWaarborg-
fonds voor schoolgebouwen voor het dienstjaar 1982.

Par dépêche du 25 mars 1983, M. Coens, ministre de l'Education
nationale, a transmis au Sénat le rapport sur l'utilisation des crédits
du Fonds national de garantie des bâtiments scolaires au cours de
l'exercice 1982.

Van deze mededeling wordt aan de heer Coens, minister van On-
derwijs, akte gegeven.

Il est donné acte de cette communication à M. Coens, ministre de
l'Education nationale.

PROJET DE LOI PORTANT DES DISPOSITIONS FISCALES ET
BUDGETAIRES

Discussion générale

ONTWERP VAN WET HOUDENDE FISCALE EN BEGRO-
TINGSBEPALINGEN

Algemene beraadslaging

M. le Président. -- Nous abordons l'examen du projet de loi por-
tant des dispositions fiscales et budgétaires.

Wij vatten het onderzoek aan van het ontwerp van wet houdende
fiscale en begrotingsbepalingen.

La discussion générale est ouverte.
De algemene beraadslaging is geopend.
Het woord is aan Vice-Eerste minister Willy DeClercq.

De heer W. De Clercq, Vice-Eerste minister en minister van Fi-
nanciën en Buitenlandse Handel.- Mijnheer de Voorzitter, dames
en heren, ik wil bij wijze van inleiding op dit belangrijk debat eerst
even willen herinneren aan de vier hoofdstukken van dit ontwerp
van wet houdende fiscale en begrotingsbepalingen. Met uw goedvin-
den zal ik de essentiële trekken van de verschillende hoofdstukken
dus, niet alleen de fiscale maar ook de andere, even toelichten alvo-
rens de algemene bespreking ervan aan te vatten.

Het eerste hoofdstuk bevat 30 fiscale artikelen die uitgebreid be-
sproken werden in de commissie voor de Financiën. De resultaten
van die bespreking vindt u terug in het uitstekend verslag van de
heer Nutkewitz, die ik wens te danken en te feliciteren. Zoalsge-
woonlijk verliepen de besprekingen in de commissie in een zeercon-
structieve geest, waarover ik mij alleen maar kan verheugen. In het
verslag zijn trouwens verscheidene statistieken en andere cijfergege-
vens opgenomen die het een ieder mogelijk moeten maken een dui-

stuk I.
delijk inzicht te verkrijgen in de maatregelen voorgesteld in hoofd-

Dat hoofdstuk bevat zoals u weet volgende materies: ten eerste,
belastingverminderingen voor de echtgenote en voordekinderen ten
laste; ten tweede de gedeeltelijk deglobalisatie van het kadastraal in-
komen van de eigen woning; ten derde, de afschaffing van de forfai-
taire aftrek van 10 000 frank op bedrijfsinkomsten - dit is in grote
mate nodig om een herschikking van de personenbelasting te kun-
nen verwezenlijken; ten vierde, maatregelen voor een betere belas-
tingheffing; ten vijfde, diverse bepalingen inzake inkomstenbelas-
ting; ten zesde, de bekrachtiging van drie bijzondere-machtenbe-
sluiten inzake inkomstenbelastingen; ten zevende, de bekrachtiging
van een hele reeks koninklijke besluiten inzake BTW, speciale taks
op luxeprodukten en inschrijvingstaks, waarvan de meeste overigens
door de vorige regeringen werden genomen; ten achtste, de invoe-
ring van een aanvullende verkeersbelasting die de accijns op het
LPG zal vervangen; ten negende, de vrijstelling van de onroerende
en roerende voorheffing, de vrijstelling van het evenredig registratie-
recht, dit ten gunste van de ondernemingen die zich vestigen in te-
werkstellingszones en ten gunste van de coordinatiecentra.

Laten wij eerst een eerste reeks maatregelen bekijken met betrek-
king tot de belastingvermindering voor de echtgenoten en dekinde-

ren ten laste.
Op het stuk van de belasting der echtgenoten wordt, na de be-

langrijke verhoging van het plafond voor de toepassing van de decu-
mul- of splittingregeling, die in 1982 van 680 000 op 750 000 frank
werd gebracht, een nieuwe regeling ingevoerd ten gunste van alle
gezinnen waarvan het globaal belastbaar inkomen ligt tussen
750 000 frank en 1,5 miljoen.

Voor de gezinsinkomens gelegen tussen die twee grensbedragen,
wordt een beperkte splittingregeling ingevoerd - dat is een nieu-
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wigheid - die van toepassing is op de eerste inkomenschijf van
750 000 frank, naar rata van 87 pct. Om het eenvoudig te maken,
betekent dit een belastingvermindering van 13 666 frank voor alle
belastingplichtigen voor wie de decumuloverstapregeling of de split-
tingoverstapregeling nietgeldt.

Met betrekking tot de overstapregeling van toepassing op deeer-
ste inkomensschijf boven het plafond van 750 000 frank van de be-
staande decumul- of splittingregeling, voorziet dit ontwerp in een
verlaging van de marginale aanslagvoeten. De hoogste marginale
aanslagvoet, die heden 82,5 pct. bereikt, wordt teruggebracht naar
67,5 pct ., waardoor er dan eindelijk toch iets wordt gedaan aan die,
laten wijhet niet verhelen, overdreven marginale maximumaanslag-
voet.

Sommigen hebben gewezen op de beperktheid van deze hervor-
ming en vinden dat het verdelend effect van de fiscaliteit alleen ten
goede komt aan de hogere inkomens. Ik stip hierbij aan dat de lage-
re gezinsinkomens reeds sedert enkele jaren een gunstige fiscale re-
geling kennen via de decumul en de splitting die, zoals ik daarnet
zegde, vanaf het aanslagjaar 1982 werd uitgebreid tot het globale
inkomen tussen de 680 000 frank en de 750 000 frank.

De nieuwe splittingregeling, of beter de beperkte splittingregeling,
die nu wordt voorgesteld, komt ten goede aan de middelmatige in-
komens, tussen de 750 000 frank en de 1 500 000 frank.

De regering had natuurlijk meer willen doen enwelvoorallein-
komensniveaus, maar wegens de penibele budgettaire toestand is
zulks thans niet mogelijk.

Met betrekking tot de kinderen ten laste wordt de thans bestaan-
de belastingvermindering met nagenoeg 40 pct. verhoogd, wat uit-
zonderlijk veel is en uniek in de geschiedenis van de fiscaliteit.
Daarbij werd het accent gelegd op de grote gezinnen, omdat hoge
gezinslasten nu eenmaal hoge uitgaven meebrengen en de draag-
kracht verminderen.

Ik leg er nogmaals de nadruk op dat het de eerste maal is in de
fiscale geschiedenis van ons land dat die belastingvermindering zo
drastisch wordt verhoogd.

De budgettaire weerslag daarvan is trouwens belangrijk: 7 mil-
jard 500 miljoen. In geval van decumul zal deze belastingverminde-
ring voortaan worden berekend op de totale basisbelasting, waar-
mee dan enigszins wordt ingelopen wat men vroeger heeft nage-
laten.

Tenslotte wordt de minimumvermindering opgetrokken tot 3/4
van de maximumvermindering, in plaats van dehelft, zoals nu, ten
einde een fiscale correctie naar ieders draagkracht aan te brengen
aan het lineair karakter van de inhouding van 500 frank op de kin-
derbijslag.

Ziedaar de belangrijkste bepalingen uit dit eerste en belangrijke
luik - ik zou bijna durven te zeggen, zonder een waardeoordeel uit
te spreken, het belangrijkste luik - van het fiscale hoofdstuk.

De tweede materie is de deglobalisatie, in dit geval de gedeeltelij-
ke deglobalisatie van het kadastraal inkomen van de eigen woning.
De regeringsverklaring vermeldt uitdrukkelijk deze deglobalisatie.

Zoals wij andere objectieven, die in het regeerakkoord vermeld
zijn en die moeten worden verwezenlijkt in het raam van de her-
schikking van de personenbelasting, slechts voor een deel hebben
kunnen verwezenlijken via ditwetsontwerp, kan slechts watdede-
globalisatie van het kadastraal inkomen van de eigen woning een
stap worden gezet in de goede richting.

Het basisabattement van 80 000 frank zal door dit wetsontwerp
worden opgevoerd tot 120 000 frank, bedrag dat weliswaar kan
worden verhoogd met 10 000 frank voor de echtgenoot en voor ie-
dere persoon ten laste. Wij hopen dat, wat de deglobalisatie betreft,
zoals de andere in het regeerakkoord neergeschreven objectieven,
wij de gelegenheid zullen krijgen in de loop van deze legislatuur in-
tegraal het regeerakkoord te kunnen verwezenlijken.

Er is veel te doen geweest, en om begrijpelijke redenen, over de
afschaffing van de forfaitaire aftrek van 10 000 frank op de
bedrijfsinkomsten. De hier door mij uiteengezette belastingvermin-
deringen voor de echtgenoten en voor de kinderen ten laste moesten
wegens de beperkte budgettaire ruimte mede worden gefinancierd
door de afschaffing van het abattement van 10 000 frank.

Sommigen houden voor dat de afschaffing van de aftrek van
10 000 frank een anti-sociale maatregel is en vooral ten goede komt
aan de hoge inkomens. Deze hervorming heeft een verschuiving tot
gevolg van de belastingdruk van de gezinnen met kinderen naar de
gezinnen zonder kinderen en naar de zogenaamde alleenstaanden.

In het verslag vindt u voorbeelden waaruit blijkt dat de overheve-
ling van die belastingdruk nogal meevalt voor deze laatste belasting-
plichtigen, die inderdaad een lichte verhoging van de belastingdruk
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zullen kennen, namelijk de kinderloze gezinnen en de alleen-
staanden.

Anderzijds wil ik beklemtonen dat de afschaffing van de bedoelde
aftrek van 10 000 frank hoegenaamd geen enkel gevolg heeft ten
opzichte van de zuiver sociaal-gerechtigden, namelijk degenen van
wie het vervangingsinkomen nietmeerbedraagtdan hetmaximum
van de werkloosheidsuitkering, of het maximumbrugpensioen, aan-
gezien deze verder volledig van belasting blijven vrijgesteld

Tenslotte wil ik er nogmaals op wijzen dat de afschaffing van ditabattementvan 10000 frank,precieswegenshetprogressiefbelas-tingtarief datbijonsbestaat, in elk gevalnadeligeruitvaltvoorde
hoge inkomens dan voor de lage inkomens. Bijde hoge inkomens
ligt het marginale aanslagtarief veel hoger dan bij de lage inkomens.

Tot daar deze overigens controversele materie uit hoofdstuk I.
Zoals ik reeds heb gezegd, werden in hoofdstuk Iook enkele

maatregelen opgenomen methet oog op een betere belastingheffing.
In artikel 22 van het ontwerp wordt voorgesteld artikel 259 van

het Wetboek van de inkomstenbelastingen aan te vullen met een be-
paling waardoor de gewone aanslagtermijn van drie jaar wordt ver-
lengd met de tijd die loopt tussen de datum van het indienen van
hetbezwaarschrift en de datum van de beslissing zonder dat die ver-
lenging van de termijn meer dan twaalf maanden mag bedragen.

Deze maatregel wordt voorgesteld om te voorkomen dat belas-
tingplichtigen, door een abusief gebruik van de mogelijkheid om een
bezwaarschrift in te dienen, er zouden in slagen de bovenbedoelde
gewone aanslagtermijn van drie jaar te laten voorbijgaan zonder dat
de taxatieambtenaar hun fiscale toestand grondig heeft kunnen on-
derzoeken.

Met het oog op een betere belastingheffing wordt bovendien wet-
telijk voorgeschreven dat de fiscale toestand van de belastingplichti-
gen ten minste om de drie jaarmoet worden onderzocht.

Op het stuk van de aftrekbare bedrijfslasten worden geen nieuwe
wettelijke bepalingen voorgesteld aangezien de bestaande bepalingen
voldoende zijn, maar op administratief vlak zal een striktere toepas-
sing ervan worden nagestreefd

Overigens wens ik er hier aan te herinneren dat in het kader van
de budget control een bijkomende budgettaire opbrengst van 1,8
miljard in het vooruitzicht werd gesteld ingevolge de nieuwe richtlij-
nen die ik eerstdaags zal uitvaardigen; die nieuwe richtlijnen zal ik
overigens eerstdaags toelichten in de commissie voorde Financiën.

Overdeze artikelen werd in decommissieuitgebreid van gedach-
ten gewisseld.

Ik ben dan ook zo vrij u te verwijzen naar de bladzijde 51 en
volgende van het verslag van de heer Nutkewitz.

Hoofdstuk Ibevat nog een aantal diverse bepalingen inzake in-
komstenbelastingen waarvan ik de voornaamste bondig wilvoor-
stellen:

1º Artikel 14 waarin wordt voorgesteld de sedert lang bestaande
administratieve praktijk te legaliseren op het stuk van de bepaling
van de bestaansmiddelen die in aanmerking komen om een persoon
op belastinggebied al dan niet als ten laste te beschouwen;

2º Artikel 16 dat betrekking heeft op de buitenlandse inkomsten.
Artikel 80 van het Wetboek van de inkomstenbelastingen bepaalt
dat de buitenlandse inkomsten die vrijgesteld zijn krachtens interna-
tionale overeenkomsten ter voorkoming van dubbele belasting, in
aanmerking worden genomen om het tarief te bepalen dat van toe-
passing is op de andere inkomsten. Dat artikel wordt impliciet op-
geheven door de invoering van een nieuw artikel 80 betreffende de
belastingregeling voor echtgenoten; ik heb het daarstraks reeds toe-
gelicht: de inhoud ervan wordt overgeheveld naar een nieuw artikel
87 ter. Aldus worden de tekstenmet betrekking totdebuitenlandse
inkomsten samengebracht in één onderafdeling;

3º Artikel 17 dat betrekking heeft op de Belgische Maatschappij
voor de financiering van de nijverheid. Belfin is in feite een maat-
schappij meteen gemengdeeconomieen deroldiezij indeBelgi-
sche economie moet spelen is dusdanig dat het haar praktisch on-
mogelijk is in mededinging te komen metvennootschappen uitde
prive-sectordie een analoog doel nastreven.

De Regering stelt voor Belfin vrij testellen van devennootschaps-
belasting opdat die maatschappij haar doelstellingen ten volle zou
kunnen verwezenlijken.Hetgaathieroverigens om een ontwerp dat
van een vorige regering overgenomen werd;

4º De artikelen 20 en 21 waarin een rationaliseringsmaatregel
voorgesteld wordt.

Het is thans inderdaad niet meer gerechtvaardigd het grensbedrag
voor teruggaven en inkohieringen van voorafbetalingen en voorhef-
fingen op 20 frank tebehouden.Erwordtvoorgesteld ditgrensbe-
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drag op te trekken tot 100 frank. Het verhogen van dit grensbedrag
betekent een besparing zowel voor de administratie van de Directe
Belastingen als voor de Thesaurie die in voorkomend geval belast is
met de vereffening van de teruggaven.

Betreffende de in het kader van de bijzondere machten genomen
fiscale besluiten werd een ontwerp van bekrachtigingswet bij deze
Hoge Vergadering ingediend. Dit ontwerp hebben we gisteren voor-
middag besproken in uw commissie voor de Financiën, waar ik een
uitvoerige toelichting heb verstrekt. De stemming zal woensdag aan-
staande in uw commissie plaatsvinden.

Voor drie besluiten, gelicht uit het geheel van de fiscale besluiten
waarvan de ratificatie gevraagd wordt in het kader van het ontwerp
dat uw commissie thans behandelt, wordt evenwel nu reeds de be-
krachtiging gevraagd binnen het raam van dit ontwerp houdende
fiscale en begrotingsbepalingen omdat die bekrachtiging vereist is
voor de rechtszekerheid, zoals de Raad van State heeft laten opmer-
ken. Wij geven dus gevolg aan het advies van de Raad van State en
dit is de reden waarom, in het kader van het onderhavige ontwerp
en niet van het globaal ontwerp bekrachtiging gevraagd wordt van
drie genummerde volmachtbesluiten in verband met de fiscaliteit.

Het gaat om de besluiten in verband met het fiscaal voluntariaat,
de taxatie van de vervangingsinkomsten en de verhoging van het
plafond voor decumul en splitting tot 750 000 frank.

Er wordt ook bekrachtiging gevraagd van een hele reeks konink-
lijke besluiten inzake BTW, speciale taxe op luxeprodukten en in-
schrijvingstaxe, waarover ik op deze tribune niet verder hoef uit te
weiden.

Enkele woorden over de invoering van een aanvullendeverkeers-
belasting die de accijns op LPG zal vervangen.

Inzake verkeersbelasting stelt de regering voor de accijns op LPG
(vloeibaar gas gebruikt als motorcarburant) te vervangen door een
aanvullende verkeersbelasting voor personenauto's, auto's voor dub-
bel gebruik en minibussen uitgerust met een LPG-installatie.

Deze wijziging is ingegeven door economische bezwaren, met na-
me de vaststelling dat veel Belgische automobilisten wegens de be-
staandeprijsverschillen in het buitenland LPG gaan tanken.

Bovendien stuit de heffing van de LPG-accijnsop technischecon-
trolemoeilijkheden die aanleiding gegeven hebben tot fraudeprak-
tijken.

De artikelen betreffende deze materie werden in de commissie
zonder discussie aangenomen.

Ik wil het ook hebben over de vrijstelling van onroerende en roe-
rende voorheffing en van evenredig registratierecht ten gunste van
de ondernemingen gelegen in de tewerkstellingszones en van de
coördinatiecentra.

De bijzondere-machtenbesluiten nr. 118 van 23 december 1982
en nr. 187 van 30 december1982 betreffendede tewerkstellingszo-
nes en de coördinatiecentra,voorzien in de vrijstelling van de ven-
nootschapsbelasting met betrekking tot de uitgekeerdeen degere-
serveerde winsten.

Om die vrijstelling af te ronden stelt de regering voordieonder-
nemingen eveneens vrij te stellen :- Van de onroerende voorheffing op de onroerende goederen die
hun eigendom zijn en die gebruiktworden voorhun eigenlijkeacti-
viteit;

- Van de roerende voorheffing met betrekking totdedividenden
en de royalties, die zij uitbetalen of toekennen;

- Van het evenredig registratierecht op inbrengen en kapitaal-
verhogingen.

Tot daar, mijnheer de Voorzitter, damesen heren,mijn toelich-
ting bij het eerste hoofdstuk.

Le chapitre II du projet de loi traite en particulier d'un des
aspects de la problématique des finances communales.

Eu égard aux difficultés financières de certaines communes, le
gouvernement a pris diverses mesures qui ont pour but d'atteindre
l'équilibre budgétaire pour 1988.

1. Fixation de la norme d'accroissement du Fonds des communes
de manière à ce que les communes connaissentà l'avance les res-
sources dont elles pourront disposer en provenance de ce Fonds;

2. L'arrêté royal nº 110, modifié par l'arrêté royal nº 145, donne
aux communes en déficit la possibilité d'aligner les traitements de
leur personnel sur ceux de l'Etat.

Mais cette disposition ne se retrouve pas dans le projet que nous
discutons actuellement.

Au contraire, dans ce projet, le gouvernement vous propose de
supprimer la limite de 6 p.c. actuellement en vigueur en matière de
taxe communale additionnelle à l'impôt des personnes physiques.

A partirde l'exercice 1983, les communes pourront donc trouver
en la matière les ressources fiscales dont ellesestimentdevoirdispo-
ser pour assainir leur situation financière.

Het derde hoofdstuk handelt over het probleem van het tekort
van de openbare ziekenhuizen dat zodanig geëvolueerd is dat de
toestand vrijwel onhoudbaargeworden is.

Daarom heeft de regering zich voorgenomen ter zake denodige
maatregelen te nemen.

Zij gaat ervan uit dat de uitbating van een ziekenhuis sluitend
moet zijn en dat alles in het werk moet worden gesteld om doormiddel van een rationeel beheer de tekorten op termijn weg te

.De nieuwe regeling die in het ontwerp vervat ligt, heeft feitelijk
werken.

een drievoudige doel :
Ten eerste, het soort van lasten dat voor de berekening van het

tekort in aanmerking wordt genomen dient te worden beperkt, zo-
dat niet alle lasten over degemeenten kunnenworden verspreid.De
bestaande regeling wordt hierdoor verstrakt, met als gevolg dat de
betrokken OCMW bepaalde tekorten zelf zullen moeten dragen,
hetgeen een stimulans inhoudt om de oorzaken van deze tekorten
weg te werken.

Ten tweede, het aantal gemeenten dat in het tekortmoetbijdra-
gen dient te worden verminderd zodat enkel nog die gemeenten die-
nen tussen te komen die tot het normale attractiegebied van het be-
trokken ziekenhuis behoren. Gemeenten wier inwoners slechts een
beperkt percentage van het aantal ziekenhuisopnamen uitmaken zul-
len hierdoor worden vrijgesteld van hun bijdrage in het tekort.

Ten derde, de gemeenten die voortaan nog in het tekort zullen
moeten bijdragen, dienen meer inzicht te verkrijgen in het beheer
van het betrokken ziekenhuis. Zij zullen met name betrokken wor-
den in het beheer.

Parallelmetdit wetsontwerp werden ten aanzien van de openbare
ziekenhuizen nog andere maatregelen getroffen om de tekorten ge-
leidelijk aan te kunnen verminderen.Aldus wordtgehooptdege-
meenten ook progressief te ontlasten van hun bijdragein deze te-
korten.

Monsieur le Président, mesdames, messieurs, j'en arrive, lastbut
not least, au dernier chapitre de ce projet de loiquiconcerne le
pouvoir compétitif de l'industrie belge.

En 1982, grâce au rajustement monétaire et aux mesures d'ac-
compagnement, parmi lesquelles un ajustement des modalités de la
liaison des salaires à l'index, l'économie belge dans son ensemble a
retrouvé un degré de compétitivité adéquat.
Ilestindispensable quecettecompétitivité, retrouvéegrâce à des

efforts importants,ne puisse passedégraderà nouveau mais,au
contraire,soitconsolidée.

En 1981, les coûts salariaux de l'économie belge dans son ensem-
ble, exprimés en monnaiecommune,étaient encoresupérieursde8
p.c.à la moyenne pondérée de nos sept principaux partenaires com-
merciaux.Les mesures prises en 1982 ont permis de résorber en-
tièrement cet écart; en effet, les réalignements monétaires intervenus
au sein du système monétaire européen en février et juin ont réduit
noscoûtssalariaux, exprimésen monnaie commune, de 9 p.c. En
outre, les mesures de modération salariale prises par l'arrêté royal
nº 11 ont eu pour effet que l'augmentation nominale des rémunéra-
tions,expriméesen monnaie nationale, a été de 6,5 p.c. en Belgique
en 1982 contre 8 p.c. chez nos sept principaux partenaires commer-
ciaux. Au total, nos coûts salariaux relatifs ont donc été réduits de
10,5 p.c. en 1982 par rapport à 1981.

Ce rééquilibre de ce qui est une donnée véritablement fondamen-
tale pour une économie aussi ouverte que la nôtre a porté des fruits
dès 1982, et l'évolution du solde de notre balancedes paiements, au
cours de l'année 1982, en témoigne.

Autre résultat positif qu'il me paraît importantde souligner:dans
un environnement international qui est resté fort déprimé tout au
long de 1982, les indications disponibles témoignent incontestable-
mentd'une amélioration du climat de l'investissement en Belgique,
aussi bien par rapport à l'année 1981 que par rapport aux résultats
enregistésen 1982 dans les pays voisins.

La tendance à l'amélioration des investissements industriels
commedesinvestissements in globoestnettementpositive.

Dans d'autres domaines- et notamment ceux des finances publi-
ques et de l'emploi-, les résultats obtenus jusqu'icisont moins
satisfaisants et doivent nous inciter à redoubler d'efforts mais ils
révèlent néanmoins une amélioration relative et un coup d'arrêt à la
dégradation continue des années antérieures.

En vue de ces résultats ainsi que des jugements qui sont portés
sur sa politique de redressement par les organisations internatio-
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nales - CEE, OCDE, FMI-, le gouvernement a acquis une double
conviction : l'objectif du rétablissement de la compétitivité ayant été
atteint dès 1982, il s'agit, en 1983 et au cours des années suivantes,
de faire porter l'effort avant tout sur l'assainissement des finances
publiques et sur l'emploi; mais, en outre, ilest capital de maintenir
en 1983 et au cours des années suivantes notre compétitivité au
niveau qu'elle a retrouvé, car c'est là une condition sine qua non
pour que notre redressement puisse se poursuivre et pour que les
efforts supplémentaires à faire dans les domaines des finances publi-
ques et de l'emploi puissent porter leurs fruits.

Nous avons rétabli notre compétitivité à un niveau normal, qui
doit nous permettre à moyen terme d'équilibrer nos échanges avec
l'extérieur. Nous voulons à présent maintenir ce niveau d'équilibre
que notre compétitivité a pu retrouver.

C'est la raison pour laquelle la norme de compétitivité pour 1983
et 1984 a été établie, de façon très précise et très objective, dans
l'article 35 du projet: nous ne voulons pas faire de la déflation;
nous voulons seulement que nos coûts salariaux n'augmentent pas
plus rapidement que la moyenne pondérée de nos sept principaux
partenaires commerciaux.

Par ailleurs, nous disons - et c'est le second voletde la norme -
que les salaires ne peuvent augmenter en 1983 et en 1984 au-delà
de ce qui résulte de l'application du mécanisme d'indexation et des
régimes barémiques existants.

Les données actuellement disponibles sur l'évolution attendue des
coûts salariaux moyens chez nos principaux partenaires pour 1983
et 1984 et les calculs que nous avons faits de l'évolution des coûts
salariaux qui se produira en Belgique,compte tenu du taux d'infla-
tion prévisible et du mécanisme d'indexation défini par l'arrêté
royal nº 180, nous indiquent que, selon toute vraisemblance, nous
réaliserons notre objectif de maintien de notre compétitivité en 1983
eten 1984 etque la norme sera respectée.

Le gouvernement a voulu, toutefois, prévoir un garde-fou supplé-
mentaire pour éviter toute responsabilité de dérapage, etc'est la rai-
son de l'article 36 du projet de loi de finances. Si l'évaluation qui se
fera avec les interlocuteurs sociaux, à la fin de l'année 1983 et de
l'année 1984, devait faire apparaître que la double norme n'a pas
été respectée, c'est-à-dire ou bien que nos coûts salariaux ont en
moyenne augmenté en 1983 par rapport à 1982 ou en 1984 par
rapport à 1983 ou 1982, plus rapidement que la moyenne pondérée
de nos sept principaux partenaires, ou bien que les salaires ont en
moyenne progressé au-delà de ce qui résulte de l'application du
mécanisme d'indexation et des régimes baremiques existants,dans
ce cas, l'article 36 autorise le Roi à prendre toutes les mesuresutiles
en vue de faire respecter la norme de compétitivité, touten assurant
un équilibre des efforts de toutes les catégories sociales eten sauve-
gardant le pouvoir d'achat des moins favorisés.

L'article 36 autorise également le Roi à intervenir pour assurer le
respect de la norme de compétitivité aux conditions décrites si, en
cours d'année, des circonstances exceptionnelles mettent en danger
le respect de ladite norme.

En conclusion, je croisavoir pu démontrerque leprojetde loiqui
vous est soumis, se situe dans les préoccupations essentielles du gou-
vernement dont le souci est de mettre tout en œuvre pour la résorp-
tion des déficits, tant hospitaliers et nationaux que communaux,
pour le maintien de la compétitivité de l'économie et, dans les
limites des disponibilités budgétaires, pour un allégement de la fisca-
lité directe en vue de réaliser plus de justice distributive et plus d'ef-
ficacité économique.

Gezien het een zeer belangrijk wetsontwerp betreft, durven wij te
hopen dat niet alleen de meerderheid maar ook, objectief bekeken,
wanneer men de verschillende bepalingen op hun merites wil onder-
zoeken, meerdere leden die niet tot de meerderheid behoren, hun
steun zullen geven aan dit ontwerp van wet. (Applaus op de banken
van de meerderheid.)

M. le Président. - Nous abordons l'examen des chapitres Iet IV
(articles 1er à 30, 34 et 35) proprementdits,quiontété examinés
par la commission des Finances.

Wij gaan thans over tot de behandeling van de hoofdstukken Ien
IV (artikelen 1 à 30, 34 en 35) die door de commissie voorde Fi-
nanciën werden onderzocht.

Het woord is aan de heer Nutkewitz, rapporteur.

De heer Nutkewitz, rapporteur.- Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Eerste minister, mijnheer de Vice-Eerste minister en minister
van Financiën, geachte collega's, allereerst wil ik mijn dank betuigen
aan desecretaris van de commissie diemij van hetbegin tot het ein-
de in deze ingewikkelde en vaak zeer technische materie heeft
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bijgestaan. Ik dank ook de heren voorzitters en commissieleden die,
door hun klare en precieze vragen en opmerkingen, het mogelijk
hebben gemaakt dat dit verslag zo volledig en zo objectief mogelijk
de besprekingen weergeeft.

Ongetwijfeld zal ik in herhaling vervallen wegens het reeds mede-
delen door de Vice-Eerste minister en minister van Financiën van
zaken die natuurlijk in hetverslagzijn opgenomen.

Zoals reeds opgemerkt bestaat dit verslag uit twee delen : een deel
A waarin gehandeld wordt over de fiscale maatregelen. Ditzijn de
artikelen 1 tot en met 30. Dit deel behoort tot het specifieke terrein
van de Vice-Eerste minister en minister van Financiën.

Een tweede deel B handelt over de handhaving van het concurren-
tievermogen dat wordt vastgelegd in de artikelen 34 en 35, die na-
der werden verklaard door de Eerste minister.

Laten wijbeginnen met een zeerbondigoverzicht van deel A. In
zijn inleidende uiteenzetting duidt de Vice-Eerste minister en minis-
ter van Financiën een bescheiden herschikking van de personenbela-
sting aan, metbelastingvermindering ten gunste van de echtgenoten
en van dekinderen.Men heeftgetrachtde drie objectieven van de
regeringsverklaring te verwezenlijken, namelijk A, de gezins-
progressiviteit overeenkomstig het aantal personen ten laste;B,de
vermindering van het overdreven niveau van de marginale aanslag-
voeten en C, de deglobalisatie van het kadastraal inkomen van een
eigen woning.

Deze beide laatste objectieven werden echter nietgeheelgereali-
seerd.

Opbladzijde5 van het verslag vindu dat de hoogste thans toege-
pastemarginale aanslagvoetvan 82,5 pct.wordtverlaagd tot67,5
pct .,ditom deoverstap van decumulatie en splitting vloeiend te la-
ten overgaan incumulatie.

Deanderemarginale tarieven worden nietverminderd.Dezebud-
gettaire inspanning, die drie miljard zeshonder miljoen frank be-
raagtkomt ten goede aan de middelgrote inkomens, het wil zeggen,
deze tussen 750 duizend frank en 1 miljoen 500 duizend frank.

De deglobalisatie van het kadastraal inkomen van de eigen wo-
ning blijftbeperkt tot een verhoging van 40 duizend frank van het
bestaande abattement van 80 duizend frank plus 10 duizend frank
perpersoon ten laste.Men houdt voortaan ook geen rekening met
de inkomensgrens van 1 miljoen 200 duizend frank voorhet in aan-
merking nemen van het aantal kinderen dat ooit ten laste is
geweest.

De inkomensgrens van 750 000 frank wordt behouden voor de
decumulatieregeling van echtgenoten met twee bedrijfsinkomens.
Voor de splittingregeling voor andere gezinnen is de grens niet het
bedrijfsinkomen, maar wel het globaal gezamenlijk belastbaar inko-
men.Ikverwijshiervoornaarbladzijde6vanhetverslag.

Voor de inkomens tussen 750 000 frank en 1 miljoen 500 000
frank werd een beperkte splitting ingevoerd op deeersteschijfvan
750000 frank naarrata van 87 pct.Ditgeefteen vaste belasting-
vermindering van 13666 frank voorallebelastingplichtigen. De ge-
volgen van de decumulatie- en splittingregeling worden nu ook dui-
delijk op hetaanslagbiljet vermeld. Om de doorzichtigheid van het
fiscaal stelsel nog te verhogen zal eveneens een onderzoek worden
gewijd aande fiscaleuitgaven.

De grootste vermindering van de belastingen gaat naar gezinnen
metdriekinderen en meer.Zijhebben immersdehoogsteuitgaven
en een verminderdedraagkracht,waarmee men rekening moet hou-
den bij het vaststellen van de verschuldigde belastingen. Aldus
wordt de belastingdruk "an gezinnen met kinderen naar gezinnen
zonderkinderen en alleenstaanden.

De forfaitaire aftrek van 10 000 frank wordt afgeschaft om het
geld dat nodig is voor de vorige maatregelen te vinden. Op 3 mil-
joen 296000 belastingplichtigen zullen er 2 miljoen 144 000 minder
belastingen betalen. Verder zal de fiscale toestand van diegroep be-
lastingplichtigen minstens eenmaal om de drie jaar worden onder-
zocht.Deze termijn zal eventueel worden verlengd om een bezwaar-
schrift te onderzoeken, maar deze verlenging is beperkt tot een jaar.

Op bladzijde 9 van dit verslag vindt men nog twee andere belang-
rijke bepalingen. In de eerste plaats wordt de accijns vervangen
door een aanvullende verkeersbelasting.Vervolgensheeft artikel 29,
dat u terugvindt op bladzijde 10 van het verslag, tot doel de
koninklijke besluiten nrs. 118 en 187 in verband met de tewerkstel-
lingszones en coordinatiecentra aan te vullen met bijkomende fiscale
voordelen, zoals vrijstelling van roerende voorheffing, onroerende
voorheffing en registratierecht op de inbreng van kapitaalverhogin-

gen.Verderworden voorde vaststelling van het nettobedrag van de
bestaansmiddelen van een persoon die kan worden beschouwd als ten
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laste van een derde, de bezoldigingen en baten verminderd met ten
minste 10 000 frank bedrijfsuitgaven of lasten.

U zult ook merken dat in het verslag diverse bepalingen betreffen-
de het al dan niet belasten van buitenlandse inkomsten thans zijn
samengebracht. Voor Belfin wordt een vrijstelling van vennoot-
schapsbelasting voorgesteld en ook het bedrag van de minimum te
inkohieren belasting en de maximum terug te geven voorheffing
wordt van 20 op 100 frank gebracht.

Wat gebeurde er tijdens de algemene bespreking? Verscheidene le-
den uitten hun bezorgdheid over de toestand van de openbare finan-
cien en over de essentie van het fiscaal beleid van de regering. De

. minister wees enerzijds op de verhoging in de betaling van de be-
drijfsvoorheffing met betrekking tot de lopende fiscale ontvangsten
en anderzijds op de deelname van de Staat in de winsten van de Na-
tionale Bank, waardoor er een verhoging van ontvangsten ismet6,1
miljard frank. Ik verwijs hiervoor naar bladzijde 11 van het verslag.

De minister gaat eveneens akkoord met de zienswijze dat er een
grens is aan het gebruik van de fiscaliteit voor allerlei sociale en
economische doeleinden. Wel doet hij opmerken dat de zakenkrin-
gen ernaar streven de premies en subsidies door fiscale stimuli te
vervangen. Vragen betreffende de tewerkstellingszones en coördina-
tiecentra worden verwezen naar de nota in bijlage 8 en op bladzijde
13.

Vragen werden ook gesteld betreffende de werklust en de motiva-
tie van de ambtenaren der Belastingen in het bestrijden van de fisca-
le fraude. Hierop geeft de minister een geruststellend antwoord en
deelt globale resultaten mee betreffende het aantal dossiers waar-
voor een bijkomende aanslag en bijkomende belasting werden vast-
gesteld. Deze gegevens vindt u op bladzijde 13 van het verslag. Op
de vraag of de hogere schijven bevoordeligd worden ten koste van
de lagere, deelt de minister mede dat de belastingvermeerdering
geldt voor alleenstaanden en voorgezinnen zonderkinderen meteen
inkomen van meer dan 1,5 miljoen of voor gezinnen met nietmeer
dan 2 kinderen ten laste. Voor de andere gezinnen met kinderen is
er een belastingvermindering. De indexering van de schijven van de
personenbelasting was niet mogelijk om budgettaire redenen.

De minister deelt verder nog mee hoeveel belastingplichtigen er
zijn met een inkomen tussen 750 000 en 1,5 miljoen frank, hoeveel
gevallen van decumulatie en splitting en hoeveel bezoeken per jaar
en per controle worden afgelegd. Datvindt u op bladzijde 15 van
het verslag. Momenteel is er een budget control aan de gang, want
er is inderdaad een grote achterstand voor de bezwaarschriften.

Op bladzijde 18 van het verslag wordt uitgelegd hoedeverhoging
van de directe en indirecte belastingen zal evolueren van een ver-
houding van 59,9/40,1 naar 59,1/40,9.

Verder werden vragen gesteld met betrekking tot gezinnen met
kinderen die dienen in te leveren in de sector van de kinderbijslag.
De vraag werd gesteld hoeveel de globale opbrengst van deze mati-
gingsbeslissing bedraagt en hoe groot het bedrag is dat aan dezelfde
gezinnen wordt teruggegeven. Deze gegevens zijn allemaalvermeld
op de bladzijden 19 en 20. In dit verband wordt ook gewag ge-
maakt van het verslag van de heer Dupré in deKamervan volksver-
tegenwoordigers en van het XXXe Rechtscongres gehouden te Gent
op 24 april 1982 met als thema « Gezin en Recht ».Voor de verge-
lijking van de verschillende belastingen per schijf van 250 000 frank
tot 3 miljoen, verwijst de minister naar de bijlagen 2,3, 4 en 5 van
het verslag. Voor de jaren 1981, 1982 en 1983 vindt u de gelijk-
aardige gegevens op de bladzijden 22, 23, 24 en 25 van het verslag.

Bij de artikelsgewijze bespreking werden bij artikel 1 in verband
met de bekrachtiging van bijzondere-machtenbesluiten inzake inko-
menstenbelasting, verschillende amendementen ingediend met het
oog op de verandering van de taxatieop vervangingsinkomsten.De-
ze amendementen werden echter verworpen met8 tegen 4 stemmen.
Artikel 1 zelf wordt aangenomen met 8 stemmen voor en 4 tegen.

Artikel 2 voorziet in de verhoging van de bijzondere aftrek op het
kadastraal inkomen van het eigen woonhuis, vermits de verhoging
van 80 000 op 120 000 frank wordt gebracht. Deze maatregel zal
ook bijdragen tot het bouwen van eengezinswoningen en komt on-
der meer personen met een grotere gezinslast ten goede. Het amen-
dement ingediend bij ditartikel werd verworpen en het artikel zelf
werd aangenomen met 9 stemmen voor en 3 stemmen tegen bij1
onthouding. Ditvindt u op bladzijde 33 van het verslag.

De afschaffing van de vaste aftrek van 10 000 frank op de be-
drijfsinkomsten vindt u op bladzijde 34. De artikelen 3, 15 en 18
worden gezamenlijk besproken omdat zij over dezelfde materie
gaan.

De heer Basecq, eerste ondervoorzitter, treedt als voorzitterop

Een uittreksel van een studie van de stichting Arbeid en Universi-teit wordt aangehaald om de impact van de maandelijkse bijdragevan 900 frank voor de alleenstaanden en de gezinnen zonder kinde-
ren te bekritiseren, evenals de afschaffing van de forfaitaire aftrek
van 10 000 frank, die men een antisociale maatregel noemt.

De minister beklemtoont echter dat aldus de belastingdruk wordt
verlegd ten voordelevandeactievebevolking.

De artikelen 3,15 en 18 worden aangenomen met 10 stemmen
tegen 4.

Dan zijn er nog de belastingverminderingen ten gunste van echt-
genoten, zijnde artikelen 4,5,6, 7, 10,11, 13 en 19. Ze hebben
allemaalbetrekking op deze belastingverminderingen.

Een amendement dat het bedrag van 56 000 frank tot 70 000
frank wilverhogen,ofhetstelselvan de splitting wilveranderen,
wordtverworpen.

Op bladzijde 43 van het verslag vindt u artikel 11 dat de hervor-
ming behelst die hoofdzakelijk ten goede komtaan demiddelmatige
inkomens tussen 750 000 frank en 1 500 000 frank. Het totaal van
de te betalen belasting vermindert en de marginale tarieven die in de
overstapregeling van toepassing waren, verminderen tot maximum
67,5 pct. in plaats van de vroegere 82,5 pct.

Artikel 11 wordt aangenomen met 11 stemmen tegen 5.
In de artikelen 8,9,14, 16, 17, 20, 21, 23 en 24 wordt gehan-

deld over diversemaatregelen.
Op vraag van een lid geeft de minister de lijst van de aandeelhou-

ders vanBelfin, te vinden in bijlage nr. 9.
Erwordteen amendement ingediendstrekkende totopheffingvan

vrijstelling van winsten aan participanten uit instellingen zoals Bel-
fin. Zij zouden niet mogen worden vrijgesteld van vennootschapsbe-
lasting.Deministervindtechterdathetniethet gepaste ogenblik is
om het fiscalestelselvan gemengde intercommunalestewijzigen.

De andere artikelen worden zonderdiscussie aangenomen.
Bij artikel 12, betreffendedebelastingverminderingvoorkinderen

en anderepersonen ten laste,verwijstde ministernaar de tabelop
bladzijde44vanhetverslag van de Kamercommissie.

Op verzoek van een lid van de commissie wordteenstudieopge-
nomen, te vinden in bijlage nr. 10.

De minister onderstreept het principe van de progressiviteit in het
stelsel van de inkomstenbelasting dat zou moeten worden doorge-
trokken in de belastingvermindering.

Artikel 12 wordt aangenomen met 10 stemmen tegen 6.
Tenslotte zijnernogdemaatregelenvooreenbeterebelastinghef-

fing, behandeld in de artikelen 22 en 25.
Op de bladzijden 51 tot en met 59 van het uitstekend Kamerver-

slag vindtmen de uitleg voor de drie jaar periode vanaf 1 januari
van het jaar waarnaarhetaanslagjaar wordtgenoemd waarvoorde
belasting is verschuldigd. Elke drie jaar is er een controle en de af-
trek van fiscaal aanneembare uitgaven zal dan worden nagezien.

Artikel 25 wordt eenparig aangenomen.
Op debladzijden 56 en 57 van het verslag vindt men de bekrach-

tiging van de koninklijke besluiten inzake BTW, speciale taks op lu-
xeprodukten en inschrijvingstaks.Na opmerkingen van verschillen-
decommissieleden wijstde ministererop datditkoninklijk besluit
werd toegevoegdop verzoek van verscheidene leden van de commis-
sievoorFinanciën van deKamer.

Alle amendementen werden verworpen met 11 stemmen tegen 4.
De artikelen 27 en 28 betreffende verkeersbelasting wordenzon-

der discussie aangenomen met 11 stemmen tegen 4.
Op bladzijde 59 gaat het om artikel 29 over de tewerkstellingszo-

nesen coördinatiecentra.
Ditartikel wordt aangenomen met 11 tegen 4 stemmen en was

reeds behandeld tijdens de algemene bespreking. Artikel 30 betreft
de inwerkingtreding.Ditartikelwordtzonder discussie aangenomen
met10 tegen 4 stemmen.

Het tweede deel handelt over de handhaving van het concurren-
tievermogen. In de inleidende uiteenzetting door de Eerste minister
op bladzijde 61 van het verslag, lezen wij dat de handhaving van
het concurrentievermogen onzer ondernemingen de sleutel is van
ons economisch, sociaal en financieel herstel.

Van alle EG-landen waren bij ons de onevenwichten in de open-
bare financiën en in de lopende betalingsbalans het grootst.

Een analyse van de toestand uitgevoerd door de Nationale Bank
wijst erop dat het deel dat toevloeide aan de ondernemingen inge-
krompen was ten voordele van particulieren en van ondernemingen
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in beschutte sectoren. De produktieve investeringen groeiden minder
dan de verbruiksuitgaven van de particulieren en van de overheid.

De relatieve inkomensdaling der bedrijven ontstond door de ver-
zwakking van het concurrentievermogen van de Belgische pro-
dukten.

In 1981 lagen onze loonkosten 8 pct. hoger dan het gewogen ge-
middelde van onze zeven voornaamste handelspartners. Door de
monetaire aanpassingen van februari 1982 werden de loonkosten
verminderd met 9 pct. De maatregelen inzake loonmatiging hadden
tot gevolg dat de nominale verhoging van bezoldigingen 6,5 pct.
bedroeg tegen 8 pct. bij onze zeven voornaamste concurrenten.

Onze relatieve loonkosten liepen dus terug met 10,5 pct. en ook
op het vlak van de investering is er een verbetering merkbaar in
1982 tegenover 1981.

Nochtans werden er minder gunstige resultaten geboekt inzake
openbare financiën en inzake de tewerkstelling, maar aan de besten-
dige verslechtering der vorige jaren werd een einde gemaakt. Het te-
kort van de gezamenlijke overheidssector werd gestabiliseerd in
1982 terwijl het tussen 1979 en 1981 praktisch was verdubbeld:
het zou nu gedaald zijn van 16,5 pct. van het BNP in 1981, tot
16,1 pct. in 1982.

Onze tweevoudige overweging bij nazicht van al deze resultaten
en bij de beoordeling van het herstelbeleid door de internationale
instellingen zoals EG, OESO, IMF evenals door de Nationale Bank
kan worden als volgt samengevat: a) In 1983 en volgende jaren
moet het doel zijn de sanering van de openbare financiën en van de
tewerkstelling; b) De conditio sine qua non van ons herstel is ons
concurrentievermogen op peil te houden en nieuwe instellingen op
gebied van openbare financiën en tewerkstelling bevorderen.

Het is echter een feit dat de Belgische economie ook in de toe-
komst fundamenteel afhankelijk zal blijven van de economische si-
tuatie in heel de wereld, maar zij blijft verstoken van het resultaat
van haar inspanningen door de aanhoudende internationale recessie.

In een selectieve internationale relance waaraan elk land volgens
zijn middelen deelneemt, moeten allen die in een gunstige situatie
verkeren op gebied van inflatie en betalingsbalans of openbare fi-
nanciën een minder restrictief beleid voeren.

Ons matigingsbeleid van de inkomens zou binnen bepaalde per-
ken moeten blijven om de binnenlandse markt niet te sterk te doen
inkrimpen, want een nieuwe ontsporing van de produktiekosten in
de Belgische economie moet te allen kosten vermeden worden. Het
is van een opleving van de uitgaven in het buitenland dat heil mag
worden verwacht.

Artikel 34 omschrijft de tweevoudige competitiviteit voor 1983 en
1984. Nominale lonen mogen slechts verhogen om twee redenen:a) Toepassing van het indexeringsmechanisme en anderzijds toe-

passing van de bestaande baremische stelsels, dit is een verlenging
met twee jaar van het interprofessioneel akkoord van 15 februari
1981 dat verviel op 31 december 1982;

b) De gemiddelde nominale arbeidskosten uitgedrukt in gemeen-
schappelijke munt in de Belgische privé-sector mogen in 1983 en
1984 als jaargemiddelde niet sneller stijgen dan het gemiddelde van
de privé-sectoren bij onze zeven voornaamste handelspartners.

Echter bij redelijke hypothesen van inflatie en rekening houdende
met de kosten van de ondernemingen in België die voortvloeien uit
het toepassen van arbeidstijdverkorting en compenserende aanwer-
vingen, en het toestaan van reële loonsverhogingen,zou het prak-
tisch noodzakelijk zijn op een andere wijze in te grijpen om de ge-
middelde arbeidskosten niet meer te laten toenemen dan bijonze
voornaamste partners.

De regering gaat uitvan een inflatie van + 8 pct. in 1983.De
weerslag van de maatregelen genomen in 1982 op het jaar 1983 is
2,5 pct ., terwijl de weerslag in 1983 van de aanvullende maatrege-
len in 1983 op 1,6 pct. wordt geschat.Het totaal is dus 2,5 + 1,6
= 4,1 pct. Wanneer men dit aftrekt van het voor 1983 verwachte
inflatiecijfer bekomt men 3,9 pct.

Voeg daarbij de aanvullende kosten voor sociale zekerheid be-
raamd op 1 pct ., de gemiddelde weerslag van de arbeidsduurverkor
ting-indienstnemingen geraamd op 1,5 pct ., komt men grosso modo,
voor België, op 6,4 pct ., terwijl bij onze zeven voornaamste handels-
partners, op basis van de nu beschikbare gegevens, men komt, voor
de loonkosten, tot een stijging van 7,6 pct.

Om elke ontsporing te vermijden heeft de regering evenwel in een
bijkomende veiligheid willen voorzien.Dit is de bestaansreden van
artikel 35 van het huidig ontwerp van wet.

Indien de tweevoudige norm niet in acht zou worden genomen
zoals moest blijken bijde evaluatie met de sociale gesprekspartners
op einde 1983-1984, datwil zeggen datonze loonkosten gemiddeld
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in 1983 tegenover 1982 en in 1984 tegenover 1983 sneller gestegen
zouden zijn dan het gewoon gemiddelde van de zeven handelspart-
ners, ofwel indien de lonen gemiddeld sneller zijn gestegen dan wat
volgt uit de toepassing van het indexeringsmechanisme en de be-
staande baremastelsels, dan machtigt artikel 35 de Koning, alle nut-
tige maatregelen te nemen om de competitiviteitsnorm te doen in
acht nemen, mede gelet op de evenwichtige verdeling van de inleve-
ring onder alle sociale categorieën en de vrijwaring van de koop-
kracht der minst-gegoeden, dit in geval van uitzonderlijke omstan-
digheden die in de loop van het jaar de inachtneming van deze
norm in gevaar zouden brengen.

Het overheidstekort moet teruggeschroefd worden ten opzichte
van het BNP tot het Europees gemiddelde. De particulieren moeten
aanvaarden dat hun inkomen niet vlugger stijgt dan bijde zeven
handelspartners, de ondernemingen moeten nieuwe markten verove-
ren en nieuwe activiteiten ontwikkelen en ook bijdragen tot de
werkgelegenheid, ook via arbeidsverdeling.

Tijdens de algemene bespreking, waarover u het verslag vindt op
pagina 66 en volgende, betwijfelen verschillende commissieleden dat
men na zo een korte tijd de weerslag van de devaluatie op de han-
delsbalans kan beoordelen. Ze verlangen een vergelijkende tabel van
de werkelijke salarissen en lonen, produktiviteit, intrestvoeten enzo-
voort, in de ons omringende landen.

De vooruitzichten van het Planbureau zijn verontrustend; het
spookbeeld van een krach inhet internationaalbankwezen rijstop.
Belastingen en sociale bijdragen zijn verhoogd; inkomens uit de ver-
mogens groeiden met 4 pct. en de zelfstandigen leverden 3 pct. in.
Waar is al dit geld gebleven ?

Andere commissieleden beweren dat sommige internationale ver-
bintenissen met voeten zijn getreden; de mogelijkheid tot fraude is
vergroot en er komen geen nieuwe arbeidsplaatsen. De voorgestelde
maatregelen komen overals een pilvoor de onvruchtbaarheid.

Een ander lid geeft toe dat op het stuk van de competitiviteit in-
spanningen zijn gedaan, vooral door de werknemers, minder door
de bedrijven; de openbare financiën zijn slecht.

Nog een ander lid meent dat er een duidelijk remeffect is en dat
de huidige politiek moet worden voortgezet. Men vraagt zich af hoe
de buitenlandse schuld evolueert. Wat zal de daling van de olieprij-
zen tot gevolg hebben om een geconcerteerde relancepolitiek te voe-
ren? Het antwoord van de Eerste minister verwijst naar het verslag
van de Kamer, blz. 102 en 103.

Een vergelijking van heel het jaar 1982 met 1981 geeft een posi-
tiefresultaatvan + 20 miljard.

De Nationale Bank van België stelt vast dat de competitiviteit
beïnvloed wordt, voor 80 pct. door de arbeidskosten en de wissel-

koers; devaluatie alleen geeft inflatie; loonmatiging alleen geeft de-
flatie

De arbeidskosten moeten in toom gehouden worden maar ook de
wereldeconomie moet verbeteren.

Alsmenspreektvandeflatie, moet men ook rekening houden met
de ontwikkeling van de uitvoer en,bijde interne bestedingen, met
het grootaandeel in de markt van de nationale produkten ten nade-
le van de ingevoerde goederen.

Tabels over de ontwikkeling van de uitvoer van de Bleu en van de
industrielanden, van de industriële produktie, van volumeverande-
ringen, wijzen alle op verbetering.

loosheid.
De regering wil komen tot minstens een stabilisatie van de werk-

Om het hoofd te bieden aan een aanvullend arbeidsaanbod van
40 à 50 000 eenheden rekent de regering op: de schepping van
25 000 arbeidsplaatsen in de KMO; 10 000 indienstnemingen of
minder afvloeiingen; 15 000 in nieuwe arbeidsplaatsen in grotere
ondernemingen en de privé-sector; 10 000 in de parallelle arbeids-
circuits.

Hetbesluit De Clercq-Cooreman schept een klimaat van vertrou-
wen. Er is een gevoelige verbetering in de financiële positie van de
ondernemingen.

Ondanks de dalende inflatie- 1 pct. minder groei van het BNP
vertegenwoordigt 13 miljard minder ontvangsten - wil de regering
eind 1985 het tekort op het BNP teruggebracht zien tot 7 pct ., het-
geen neerkomt op het Europees gemiddelde. Daarom moet elk jaar
2 pct. worden ingehaald, hetgeen 100 miljard besparing maakt per
jaar.

De Eerste minister geeft dan een overzicht van de evolutie van de
rijksschuld en een vergelijking tussen België en de gezamenlijke
EEG-landen van de voornaamste economische ontwikkelingen.

Er werd overgegaan tot de artikelsgewijze bespreking.
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Bijartikel 34 beklemtoont de Eerste minister tegen de mening in
van verschillende commissieleden die menen dat de artikelen 34 en
35 geen zin hebben, dat het herstel van het concurrentievermogen
van levensnoodzakelijk belang is. Wij hangen in ruime mate af van
onze handelspartners. Wij moeten het gemiddelde van onze zeven
partners behalen, want onze economie is sterk vervlochten met de
hunne.

Uit studies gedaan door de OESO die zeer ernstig zijn, komt dui-
delijk de verbetering uit. Een minimale loonontwikkeling isverze-
kerd door het koninklijk besluit nr. 180

De Eerste minister herinnert hoe de index thans functioneert. Ik
verwijs in dit verband naar bladzijde 76 van het verslag. Artikel 34
wordt aangenomen met 11 tegen 6 stemmen.

Bij artikel 35 merkt een lid op dat de onderhandelingen en het
overleg tussen de sociale partners onmogelijk gemaakt worden door
de autoritaire bemoeiingen van de regering. De Eerste minister
weerlegt dat en wijst erop dat men op intersectorieelvlak nooitzo-
veel onderhandeld heeft.

Dit artikel is nodig omdat de economische effecten van de maat-
regelen genomen in 1983 en 1984 kunnen geldig blijven. Mochten
de sociale partners begin 1985 besluiten tot een forse verhoging van
de reële lonen, dan zouden de effecten van de uitgevoerde loonmati-
ging teniet gedaan worden.

De Eerste minister stipt aan dat op interprofessioneel vlak de ge-
sprekpartners de volgende zijn: 2 voor het ABVV, 2 voor het ACV,
1 voor de liberale vakbond, 2 voor hetVBO,2 voordemidden-
stand en 1 voor het landbouwfront.

Artikel 35 wordt aangenomen met 11 stemmen tegen 5.
Bij de stemmingen over het geheel worden de artikelen 1 tot 30

en 34 en 35 aangenomen met 10 stemmen tegen 4.
Vooraleer tot de lezing van dit verslag werd overgegaan merkte

een lid op datdedoorditontwerp voorgestelde maatregelen achter-
haald zijn door de nieuwe maatregelen die de regering heeftaange-
kondigd.

Dit verslag is goedgekeurdmetalgemenestemmenvande12 aan-
wezige leden. (Applaus op de banken van de meerderheid.)

De Voorzitter.- Het woord is aan de heer De Smeyter.

De heer De Smeyter.- Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de Vice-
Eerste minister, geachte collega's, vooraf wil ik namens de SP-fractie
de collega's-rapporteurs danken voor hun verslag dat een getrouwe
en volledige weergave is van de besprekingen in de commissie. Ik
feliciteer ze dan ook met hun verslag.

Op het eerste gezicht zou men geneigd zijn te denken, datditont-
werp niet zoveel meer om het lijf heeft na de 20 koninklijke beslui-
ten die op fiscaal vlak werden genomen in het kader van artikel 2
van de wet van 2 februari1982, tot toekenning van bepaalde bij-
zondere machten aan de Koning, en die als belangrijkste gevolg
hadden :

- Dat de inkomens van de bevolking netto met 12 frank per uur
zijn verminderd. Vooreen inkomen van 100 frank bruto ontving
men voorheen 80 frank netto, vandaag nog 68 frank;
- Een enorm koopkrachtverlies, waaronder onze binnenlandse

marktondernemingen, middenstanders en zelfstandigen geweldig
lijden;

- De bevolking betaalt niet alleen meeren meer,deregering
schaftook meer en meer af;

- De bevolking betaalt meer en meer voor de sociale zekerheid,
om minderen minderteontvangen;

- De belastingdruk vermindert voor een kleine groep rijken,
maar verhoogt forsvoordebevolking.

De minister van Financiën isde grote overwinnaar en slokop bij
debevolking,en een gewild verliezer voor de rijken.

Al de volmachtbesluiten op fiscaal gebied staan niet inhet teken
van « meer centen voor u, minder belastingen aan de Staat ». Wel is
het tegendeel waar.

De belofte om de fiscale druk te verminderen is een cynische grap
gebleken.

Even ter herinnering:
In het regeerakkoord van 17 december 1981 werden op sociaal-

economisch vlak volgende twee doelstellingen prioritair gesteld :
a) Een beleid van economische groei, dat aangedreven wordt

door de uitvoer, de bedrijfsinvesteringen en het bevorderen van de
arbeidsmotivatie van de bevolking. Uiteindelijk moestdit leiden tot
een verbetering van de tewerkstelling;

b)Het overheidstekort in vier jaar tijd halveren, derwijze dat het
beroep op de buitenlandse ontleningen uitgeschakeld wordt.Ditver-
onderstelt een afname van het tekort met 1,5 à 2 pct. van het bruto
nationaal produkt per jaar, om het in 1985 tot 6,9 pct. te beperken.

Het belangrijkste instrument dat de regering gehanteerd heeft met
betrekking tot de eerste doelstelling, is een enorme transfer van
geldmiddelen van de gezinnen, via inlevering, en de overheid, via
fiscale maatregelen, naar de bedrijven. De regering zelf raamt deze
overdracht op 142 miljard in 1982.

Om deze drastische verarming van de bevolking te kunnen orga-
niseren - zonder parlementaire controle en inspraak -,werden
volmachten gevraagd en gekregen. Toen dit gebeurde, wist iedereen
ongeveer wel hoe laat het was: het beleid zou totaal worden omge-
bogen en in neoliberale zin, die de last van de economische crisis
volledig op de schouders zou leggen van de werknemers en van de-
genendieeen vervangingsinkomen genieten.

De fiscale beslissingen die in 1982 werden getroffen, kwamen de
werknemers en de sociaal verzekerden duur te staan.

Het geheel van de nieuwe parafiscale lasten kostten de werkne-
mers 11,5 miljard; de nieuwe belastingen 23 miljard in 1982.

In tegenstelling tot de inkomens uit arbeid en de vervangingsinko-
mens die in 1982 een reële daling kenden, stegen de inkomens uit
kapitaalnog met 3,8 pct. Gezien de steun die de regering hen toe-
kende, is dit niet verwonderlijk: onder meer nieuwe belastingvoor-
delen voorbeleggingen in aandelen ofbeleggingsfondsen,BTW-ver-
laging voor goud en kunstvoorwerpen, belastingvermindering voor
grondspeculanten, fiscalecadeaus aan grote villabezitters. Weliswaar
werd aan de inkomens boven de 3 miljoen een extra inlevering ge-
vraagd,maar deze moet sterk gerelativeerd worden : hun bijdrage is
fiscaal aftrekbaar.

Ook de patroons werden, bovenop de looninlevering en devalua-
tie, verwend met een waslijst fiscale geschenken zonder dat ze zich
tot tegenprestaties moesten verbinden om de crisis te helpen over-
winnen: vermindering van de vennootschapsbelasting, afschaffing
van de solidariteitsbijdrage op de superwinsten, invoering van een
bedrijfsreserve voor afdankingen, investeringsaftrekken enzovoort.

Dit staat toch wel in schrille tegenstellingmetdehogerebelastin-
gen die worden opgelegd aan de werknemers en de vervangingsin-
komens. De regering houdt er dus een merkwaardige en grimmige
theorie op na om de arbeidsmotivatie van de bevolking te bevorde-
ren: van degenen die reeds weinig hebben, werknemers, werklozen,
wordtverwachtdathun motivatiezal toenemen door hun minder te
geven;van degenen die reeds veel hebben, zou de motivatie vergro-
ten door ze meer te geven.

Deze regering heeft niet alleen als een kip zonder kop geschenken
uitgedeeld, maar ook nog de arrogantie van het patronaat versterkt.
Het hoeft dan ook niet te verwonderen dat de inspanningen van de
regering niet beloond werden door de bedrijfswereld en dathet pa-
tronaateen hardvochtigehouding aannam.Steeds opnieuw bewijzen
de feiten dat het geven van voordelen aan bedrijven ter aanmoedi-
ging van investeringen of export, op een contractuele basis moet ge-
beuren. De regering is nu welgedwongen om beperkend op te tre-
den tegen de bedrijven, halvering Maribel-operatie, afschaffing
loongrenzen; al is dit totaal contradictorisch met haar eigen- doel-
stellingen.

Volgens de jongste ramingen van het ministerie van Economische
Zaken is het investeringsvolume in ons land gedaald. Enkel in het
begin van het jaar was er een lichte heropleving, voornamelijk als
gevolg van de investeringen in de staalnijverheid. Sedertdien nam
het stijgingstempo van de investeringen af. Globaal genomen daal-
den deproduktieve investeringen met 4,2 pct. in volume ten opzich-
te van vorig jaar, ondanks de geschenkenregen aan de bedrijfswe-
reld.Het isop dit vlak dat de regering haar grootste misrekening
heeft gemaakt. Ondanks de tientallen miljarden cadeaus aan de be-
drijven, bleven de investeringen uit. Niet alleen als gevolg van de
ongunstige internationale en nationale afzetperspectieven, maar
vooral door de afwezigheid van contractuele verplichtingen bij de
cadeaupolitiek. Daarenboven moet erop worden gewezen dat de
weinige investeringen die nog tot stand kwamen vooral gebeurden
met het oog op rationalisatie en dat ze bijgevolg arbeidsuitstotend
waren.

De investeringen in de bouwsector daalden met minstens 15 pct.
De investeringen in de sociale woningbouw daalden zelfs met 50
pct.Dit als gevolg van de verdere ineenstorting van de vraag naar
nieuwbouw en vernieuwbouw. De BTW-verlaging van 17 pct. naar
6 pct. bleek immers een volledige mislukking onder invloed van de
inleveringspolitiek, de hoge rentevoeten en de toenemende werkon-
zekerheid.

De enige motor die op dit gebied ons land uit het economische
moeras zou kunnen trekken, werd door deze patroonsvriendelijke
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regering volledig stilgelegd: de overheidsinvesteringen daalden in
1982 met 6 pct.Uit de begrotingscijfers voor 1983 blijkt dat Mar-
tens V ook dit jaar wil volharden in de boosheid.

De voor 1983 aangekondigde beslissingen bevatten reeds een heel
pak nieuwe belastingverhogingen. Zo werd reeds besloten de indi-
recte belastingen met 18,5 miljard te verhogen, namelijk 15 miljard
BTW-verhogingen en 3,5 miljard accijnsverhogingen op sigaretten.
Niet alleen zal dit de koopkracht verder aantasten, maar ook be-
staat het gevaar dat de regering precies deze nieuwe belastingen uit
de index zal lichten.

De afschaffing van het abattement van 10 000 frank - 12,6 mil-
ard meer belastingen - is een onrechtvaardige maatregel. Het is

immers één van de weinige fiscale aftrekken die alle werknemers
konden genieten. Vele andere aftrekken - levensverzekeringspre-
mies, groepsverzekeringen, belastingkredieten voor aandelen, gif-
ten -,die grotendeels door de best betaalden worden gebruikt, blij-
ven behouden. Moet erop worden gewezen, dat opnieuw de belas-
tingschalen niet aan de inflatie worden aangepast, wat tot een slui-
pende verhoging van de belastingen met circa 20 miljard leidt die
vooral dekleinere inkomens treft.

In 1982 nam de fiscale en parafiscale druk met ruim 1 pct. toe. In
1983 mag opnieuw minstens een zelfde stijging worden verwacht.

Het blijkt trouwens een wetmatigheid te worden datonder rege-
ringen met liberale deelname de fiscale druk sneller stijgt dan onder
regeringen met socialistische deelname.Zo steeg de fiscaledruk in
de periode 1974-1977, onder de regering Tindemans-De Clercq met
4,2 pct ., dit wil zeggen van 37,4 tot 41,6 pct ., terwijl dat voor de
periode 1976-1981 slechts 2,2 pct. was.Dit wil zeggen van 41,6
pct. tot 43,8 pct.

De fiscale volmachtbesluiten zijn dus volledig in tegenstrijd met
uw slogan « minder belastingen en meer jobs ».

De patroons kregen een waslijst van fiscale geschenken zonder
zich tot sluitende tegenprestaties te moeten verbinden: vermindering
van de vennootschapsbelasting, afschaffing van de solidariteitsbelas-
ting op de superwinsten, invoeren van een bedrijfsreserve voor af-
dankingen, enzovoorts.

De vermogenden werden eveneens verwend,ondermeer door be-
lastingvoordelen voor beleggers in aandelen, BTW-verlaging op
goud- en kunstvoorwerpen, belastingvermindering voor goudspecu-
lanten.

De strijd tegen de fiscale fraude werd verzacht,ondermeerdoor
de uitholling van de zogenaamde Stevigny-voorstellen. 1982 mag
trouwens worden betiteld als « het jaar van hetgrote stilzwijgen
over de fiscale fraude».

Daartegenover werden voor circa 23 miljard nieuwe belastingen
ingevoerd zoals BTW-verhogingen en accijnsverhogingen op tabak,
benzine, gas en dranken, en werden de belastingen voor de vervan-
gingsinkomens verhoogd. De belastingaftrek voor de meerderheid
van de sociaal gerechtigden werd immers bevroren op het peil van
1981. Een gezin waar alleen de invalide man een maandloon van
26 000 frank heeft, bijvoorbeeld, betaalt hierdoor 4559 frank meer
belastingen.

Met deze regering-Martens V-De Clercq heeftde neoliberale poli-
tiek gefaald.

De investeringen gaan achteruit; het overheidsdeficit neemt steeds
meer angstaanjagende afmetingen aan; de fiscale druk stijgt; de illu-
sie om de privé-investeringen aan te zwengelen door fiscale cadeaus
zonder contractuele verbintenissen en zonder het afremmen van de
overheidsinvesteringen, is verzwonden; de mogelijkheden om de ex-
port via monetaire maatregelen te stimuleren werden overschat en
derolvan de binnenlandse markt onderschat; een neoliberaal sober-
heidsbeleid leidt niet tot een vermindering van de budgettaire moei-
lijkheden, maar, integendeel, tot een verscherping ervan.

Martens V heeft in ieder geval twee duidelijke bewijzen geleverd.
Ten eerste, bieden de neoliberale recepten geen oplossing voor de
crisis.

Ten tweede, werden de mooie beloften van de regeringspartners
ontmaskerd. Het lijstje van de gedane, maarnietgehouden beloften
is indrukwekkend.

« Niet u, maar de Staat leeft boven zijn stand ». Resultaat : massa-
le inlevering van de burgers, schrikwekkende toename van het be-
grotingstekort van de Staat en voor 100 miljard nutteloze legeruit-
rusting.

« Meer jobs, minder belastingen ». Resultaat: onder Martens V is
de werkloosheid met 100000 volledig werklozen toegenomen en
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was er een stijging van de fiscale en parafiscaledruk met2 pct. in1982 en 1983, behalve voor bedrijven, beleggers en grote eigenaars.
« Kindvriendelijke maatregelen », maar er werd 5 500 frank inle-

vering op het kindergeld gevraagd in 1982. Zogenaamd voor slechts
een keer, maar in 1983 wordt in een verdere aftopping voorzien.

« Gezinsvriendelijke maatregelen », maar de forfaitaire aftrek van10 000 frank voor alle gezinnen werd afgeschaft, ook voor die met
een bescheiden inkomen.

«Bescherming van de minst-gegoeden ">, maar er kwamen meer
belastingen op brugpensioenen en werkloosheidsvergoedingen.

« Behoud van de muntpariteit >> verklaarden Martens en De
Clercq,maarwijmaakten een devaluatie mee met 8,5 pct. in febru-ari 1982, een devaluatie met 4,5 pct. ten opzichte van de gulden en
de mark in juni 1982 en een devaluatie met 4 pct. ten aanzien van
de mark en 2 pct. ten opzichte van de gulden in maart 1983.

« Volmachten voor een maal en voor beperkte duur ». De vol-
machten werden eerst al tot op het einde van 1982 gevraagd. En nu
kondigt de financiewet nieuwe supervolmachten tot 31 december
1984 aan en Martens vraagt alleszins volmachten tot31 december
1983 ofmet andere woorden,Martens V-De Clercq kan niet rege-
ren zonder volmachten en vraagt ze in gedeelten voor een hele legis-
latuur. Dit is ongehoord in een democratisch bestel. Ditheeft nog
nooitbestaan.

Zelfs de adviezen van de Raad van State worden genegeerd.Een
paar voorbeelden om dit te illustreren.Naasthet feitdatderegering

een aantal besluiten heeft genomen op fiscaal vlak waartoe ze feite-
lijk volgens artikel 110 van de Grondwet geen recht had, heeft de
Raad van State op de onwettelijkheid van een groot aantal vol-
machtbesluiten gewezen.

Dit ishetgevalmethetkoninklijk besluitnr.50 op de staats-
waarborgen voorkredieten aan nationale sectoren.

Ook het koninklijk besluit nr.55 betreffende de bijzondere en
eenmalige bijdrage voor sociale zekerheid voor inkomens boven de
3 miljoen frank beweegt zich op de grens van het toelaatbare:de

regering spreekt immers steeds van een « sociale bijdrage », terwijl
het duidelijk om een belasting gaat. De regering heeft dit willen om-
zeilen door degenen die uitsluitend van hun kapitaalinkomsten le-
ven, van de toepassing van ditkoninklijk besluit uit te sluiten. Ver-
mits renteniers geen sociale-zekerheidsbijdrage betalen, werd de re-
gering aldus niet verplicht de « bijdrage >> een belasting te noemen.

En zo zijn er nog tal van andere gevallen van volmachtbesluiten
waarin volgens de Raad van State de regering maatregelen neemt
die geen rechtsgrond hebben. Ikdenk aan het koninklijk besluitnr.
46 betreffende cumulaties inhetopenbaar ambt, hetkoninklijk be-
sluit nr. 116 op de Belgische Dienst voor de buitenlandse handel.
Ook zijn ereen heelpak koninklijke besluiten waarin onduidelijk-
heid en verwarring bestaat over de rechtsgrond. Naast ongeveer alle
koninklijke besluiten inzake onderwijs isditook het geval voor het
koninklijk besluitnr.118 op de controle van de loonmatiging en
hetkoninklijk besluitnr.58 op dewijziging van deziekte-en inva-
liditeitswet.

Zware kritiek oefent de Raad van State uit op het koninklijk be-
sluit nr. 147 inzake de omvorming van het Controlecomité voor de
elektriciteit en het gas in een autonome instelling van openbaar nut.
In de eerste plaats twijfelt de Raad van State eraan of dit een instel-
ling is waarin de Staat een overwicht heeft en bijgevolg onder arti-
kel 1, 6º, van de volmachtwet zou vallen dat betrekking heeftopde
reorganisatie van de instellingen waarin de Staat een overwicht
heeft.

Maar zelfs als men dit aanvaardt, dan - aldus de Raad van State
- is nog niet duidelijk hoe met ditkoninklijk besluit aan de doel-

einden van devolmachtwetwordt tegemoetgekomen.De Raad van
State besluit: « Het is ten zeerste gewenst- ditontwerp - juri-
disch volledig om te denken. » Hoewel de regering in hetverslag
aan de Koning het tegenovergestelde beweert,heeftze dit advies
volkomen genegeerd.

Een andervolmachtbesluitwaarmeede regeringzichzelfvolmacht
geeft, betreft bijvoorbeeld ook hetkoninklijk besluitnr.177over
Sabena. Ook voor tal van andere openbare instellingen isdithetge-
val: een deel van de beslissingsmacht werd definitief aan de be-
voegdheid van het Parlement onttrokken.

Inzake de experimenten met de arbeidstijd geregeld door het ko-
ninklijk besluitnr.179,wijstdeRaad vanStateophetbestaan van
een dubbel wettigheidsbezwaar. Ten eerste, artikel 67 van de
Grondwet bepaalt dat de Koning, weliswaar als hoofd van de
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uitvoerende macht, niet de bevoegdheid heeft, de wetten te schorsen
of vrijstelling van hun uitvoering te verlenen.

Een dergelijke bevoegdheid bezit alleen de wetgever die ze in casu
echter niet lijkt te hebben overgedragen aan het staatshoofd dat,
blijkens voormeld artikel 4, § 2, van de wet van 2 februari 1982 de
vigerende wettelijke bepalingen « slechts » kan opheffen, aanvullen,
wijzigen of vervangen, maar er geen individuele vrijstellingen of
schorsingen kan aan verlenen.

Ten tweede, uit de bijzondere-machtenwet kan evenmin worden
afgeleid dat aan de Koning enige machtiging is verleend om een zo
belangrijke bevoegdheid, namelijk het verlenen van individuele « af-
wijkingen » van een aantal imperatieve wetsbepalingen, in globo en
nagenoeg zonder precieze restricties of criteria, over te dragen aan
een minister.

Een apart geval vormt het koninklijk besluit nr. 110. Dit is het
Nothomb-besluit inzake sanering van de gemeenten. Aanvankelijk
bevatte ditkoninklijk besluit ook het doorbreken van de 6 pct .-
grens inzake gemeentelijke belastingen. De opmerking van de Raad
van State datditop een ongeoorloofde wijze de autonomie van de
gemeenten aantastte, leidde ertoe dat het besluit ingetrokken werd
als volmachtbesluit en als een hoofdstuk aan het nieuwe ontwerp
houdende fiscale en begrotingsbepalingen werd toegevoegd. Blijk-
baar heeft de regering daarna - dit wil zeggen nadat de regering
dit ontwerp integraal aan de Raad van State had overgemaakt -beslist de niet-fiscale artikels toch als een volmacht-koninklijk be-
sluit in te dienen en enkel de fiscale maatregelen in voornoemd ont-
werp te laten.

Potsierlijk is dan wel dat het advies van de Raad van State over
hoofdstuk II van het ontwerp van wet houdende fiscale en begro-
tingsmaatregelen nog steeds op het geheel van het regeringsvoorstel
slaat, terwijl dat wetsontwerp slechts fiscale bepalingen bevat.

Het is trouwens een algemene opmerking van de Raad van State,
dat hij amper tijd heeft gehad om de koninklijke besluiten grondig
te onderzoeken.

Tevens moet worden opgemerkt dat de regering de aan deRaad
van State ingediende ontwerpen van koninklijke besluiten niet heeft
bekendgemaakt: enkel de adviezen van de Raad en de definitieve-aangepaste - koninklijke besluiten werden gepubliceerd in hetBel-
gisch Staatsblad. Niet alleen maaktdit een analyse van de opmer-
kingen van de Raad van State uiterst moeilijk, maar tevens werden
hierdoor belangrijke interpellatiemogelijkheden aan de oppositie
ontnomen.

Al deze opmerkingen zijn een aantal markante voorbeelden uit de
adviezen van de Raad van State op de volmacht-koninklijke be-
sluiten.

En nochtans, bij haar aantreden stelde de CVP-PVV-regering »> de
herwaardering van het Parlement »> voorop in haar regeringsverkla-
ring. Een jaar later is het Parlement op sterven na dood.

Deze regering draagt hiervoor een zware verantwoordelijkheid.
De volmachtwet van 2 februari 1982 leverde haar een blanco-che-
que om een rechtscrisisbeleid te voeren,zonderde «bemoeizucht»
van het Parlement.

Deze volmachtwet steekt schril af tegen de wetten op de bijzonde-
re machten van vroeger, bijvoorbeeld deze van 1957 en 1967,die
zeer duidelijk aanduidden welke wetten wel en welke niet mochten
gewijzigd worden. Deze - althans vroeger - algemeen gevolgde re-
gel betekent dat uit de tekst van de volmachtwet op zijn minst met
zekerheid moet kunnen afgeleid worden welke wetten mogen wor-
den herzien.

De volmachtwet van 2 februari 1982 is evenwelzovaag en alge-
meen dat niet alleen het Parlement een belangrijk stuk machtuit
handen heeft gegeven, maar ook dat de regering een heleboel vrij-
kaarten heeft gekregen voor een oncontroleerbaar en ondemocra-
tisch beleid. In fiscale aangelegenheden is dit zelfs in strijd met de
Grondwet : « Geen belasting ten behoeve van de Staat kan worden
ingevoerd dan door een wet ». Dit is artikel 110 van de Grondwet.

De regering heeft dit verantwoord door terug te grijpen naar de
theorie van de « noodtoestand ». De CVP-PVV-meerderheid in het
Parlement heeft dit aanvaard. Hierdoor heeft het Parlement zijn ei-
gen onmacht vastgesteld. In werkelijkheid wou men de eigen dissi-
dente parlementsleden, zowel binnen deCVP alsdePVV,aanban-
den leggen en de interne tegenstellingen in de coalitie gladstrijken.

Ondanks alle volmachten heeft de regering bovendien heel het
jaar door geregeerd met voorlopige twaalfden, op basis van begro-
tingen die nog niet waren goedgekeurd.

Met de volmachtwet van 2 februari 1982 werd bovendien een
nieuw record qua duur gevestigd: twaalf maanden volmacht. En,
alsof dat alles nog niet voldoende was, heeft de regering opnieuw

supervolmachten gevraagd onder het mom van de financiewet en
opnieuw op de breedst mogelijke terreinen. En morgen weer een
vraag om volmachten? Wat blijft er in die omstandigheden nogover van de parlementaire controle, wat toch één van de hoofdop-
drachten van het Parlement is?

Als u het mij vraagt is mijn antwoord tot u: neem uw verant-
woordelijkheid op als parlementslid en weiger zulk knoeiwerk.

De financiewet 1983-1984 die thans voorligt iseveneens ondoor-
zichtig en zal verstrekkende gevolgen hebben voor de bevolking. De
voorgestelde maatregelen zijn:

1. Bekrachtiging van bijzondere machtenbesluiten inzake inkom-
stenbelastingen (artikel 1). Het betreft hier meer bepaald de konink-
lijkebesluitennrs.10,29 en 44;

2. Verhoging van de bijzondere aftrek op het kadastraal inkomen
van het eigen woonhuis (artikel2);

3. Afschaffing van de vaste aftrek van 10 000 frank op de be-
drijfsinkomsten (artikelen 3,15en 18);

4. Belastingverminderingen ten gunste van de echtgenoten (artike-
len 4 tot7,10,11,13 en 19);

5. Diverse maatregelen opgenomen in de artikelen 8, 9, 14, 16,
17,20,21, 23 en 24;

6. Belastingverminderingen voor kinderen en andere personen ten
laste (artikel 12);

7. Maatregelen voor een betere belastingheffing (artikelen 22 en
25);

8. Bekrachtiging van de koninklijke besluiten inzake BTW,
speciale taksop luxeprodukten en inschrijvingstaks (artikel26);

9. Verkeersbelasting (artikelen 27 en 28);
10. Tewerkstellingszones en coördinatiecentra (artikel 29).
In iedervan deze domeinen wil de regering ingrijpend wijzigen in

1983 en 1984, wat erop neerkomt als zoiets van « supervolmach-
ten » voor de minister van Financiën.

Overheteerstepunt,hebben wehet voldoende gehad in het ont-
werp totbekrachtiging van de volmacht-koninklijke besluiten.

Bij artikel 2 stellen wij eens te meer vast, dat de80 000 frank met
40 000 frank wordt uitgebreid, plus 10 000 frank per persoon ten
laste en met uitvoering van de deglobalisatie, zodat eens temeer de
bewoners van grote gebouwen -villa's- fiscaal bevoordeligd zul-
len worden, terwijl de kleine inkomens zwaarder worden aangesla-
gen. Dit strookt volkomen met de liberale regeringspolitiek. En voor
alle zekerheid wordt ook maar de inkomensgrens van 1200000
frank afgeschaft. De hogere aftrek is alleen nuttig voor een beperkte
groep.

Indien men weet dat meer dan 95 pct. van de woongebouwen een
kadastraal inkomen hebben van minder dan 80 000 frank, kan men
zich afvragen welk zinnig argument kan worden aangehaald om
hieraan, in volle crisis van de openbare financiën, 350 miljoen te be-
steden.

Bij artikel 3 inzake aftrek van het abattement van 10 000 frank,
ditwil zeggen 12,6 miljard meer aan belastingen, zien we dat de
bevolking moet inboeten voor wat aan de grote villa's in toepassing
van artikel 2 vrijelijk wordt geschonken 2 500 frank of 1,5 frank
van hun netto uurloon gaat eraan. 3,50 frank netto per uur gaat er
af door de inlevering op de gezinstoelage, de 500 frank en de 900
frank. Er is ook nog de inhouding op het vakantiegeld en op het
brugpensioen en dan spreken wij nog niet over de niet-indexering
van de belastingschalen en de niet-aanpassing van de vrijstelling van
5 000 frank in de verplaatsingskosten.

Bij artikel 15 treedt de Staat zelfs op in prive-overeenkomsten,
bijvoorbeeld, inzake brugpensioen, waar de overeenkomsten vrij en
wederzijds werden afgesloten.

Bij de punten 4 en 6 willen wij wat langer blijven stilstaan en
eerst verwijzen naar de statistieken van het Nationaal Instituut voor
1981.
de statistiek inzake de inkomens van 1980 en de aangiften van

We weten dat deze statistieken gebrekkig zijn en de inkomenson-
gelijkheid verdoezelen omdat :

- Ze geen rekening houden met de belastingontduiking die voor-
al bij de hoogste inkomenstrekkers en bij sommige sociale groepen
als zelfstandigen, vrije beroepen, enz, belangrijk is;

- Ze gebaseerd zijn op de nettobelastbare inkomens en sommige
socio-professionele groepen hun bruto inkomens overdreven kunnen
verminderen. Voorbeelden inzake bedrijfslasten: bijna alle loontrek-
kenden trekken forfaitaire bedrijfslasten af; een kleine minderheid
van loontrekkenden, veel hogere kaders, zelfstandigen en vrije be-
roepen, trekken hun « werkelijke »> bedrijfslasten af; hoewel de eerste
groep veel groter is dan de tweede- + 2 800 000 belastingplichti-
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gen ten opzichte van # 800 000-, trok de eerste groep + 155 mil-
jard af en de tweede groep + 330 miljard;

- Men niet over individuele inkomens beschikt, rekening hou-
dend met de cumulatie;
- We geen beeld krijgen persocialeklasse.

heden:
Nochtans geeft deze statistiek reeds een beeld van de ongelijk-

· 7 pct. belastingplichtigen (inkomensgroep boven 1 miljoen) bo-
venaan de inkomensladder geven bijna 23 pct ., namelijk 22,9 pct.
van alle inkomens aan;

. 50,5 pct. belastingplichtigen, inkomensgroep tussen 0 en
400 000 frank, belastingplichtigen onderaan de inkomensladder
moeten het ook doen met 23 pct. van de inkomens.

Van de 36 294 aangiften met een nettobelastbaar inkomen boven
2 miljoen waren er slechts 12 898 waarin een inkomen uit roerende
goederen was aangegeven. Ze concentreerden hiermee evenwel 42,2
pct. van alle aangegeven inkomens uit roerende goederen

Zoals te verwachten was, wil dit ontwerp vooral een transfer ver-
oorzaken van de hoge inkomsten naar de kleine inkomens, waarbij
de last vooral zwaarder zal aankomen bijalleenstaanden en gezin-
nen zonder kinderen die een inkomen hebben van minder dan
750 000 frank.

De meerlast zal afnemen van 750 000 tot 1 000 000 en nog
beduidend minder zijn voor inkomens boven het miljoen. Wat de
gezinsvriendelijke of kindvriendelijke belastingwijziging betreft, daar
hebben wij onze mening over. Akkoord, dat een zwaardere gezins-
lastmeer fiscale aftrekmogelijkheden moet hebben, maar niet ak-
koord met het gehuldigde principe dat, wat met de linkerhand
wordt toegeschoven, met de rechterhand dubbel wordt terugge-
nomen.

Ik geef een voorbeeld. De maximumaftrek voor één kind bedroeg
in 1982 5 118 frank. In 1983 wordt dit 8 000 frank; met een voor-
heffingvan 5 500 frank, betekent dat een verlies van 2 500 frank, of
een totaal verlies van 5 118 min 2 500, zijnde 2 618 frank. Voor
twee kinderen bedroeg de aftrek in 1982 15 104 frank, in 1983
19 500 frank. Min die voorheffing van 5 500 frank betekent dit een
totaal verlies van 1 104 frank.

Does maatregel heeft ook totcevole das meer dan 20 pet. van de
toegestane belastingverminderingen voor kinderlast werd toegekend
aan de 10 pct. inkomenstrekkers met het hoogste inkomen.

Bovendien is er een tegenstelling tussen het systeem van belasting-
aftrekken voor kinderlast waar de tegemoetkoming toeneemt met
het inkomen, tot een zeker plafond, en het systeem van de kinder-
bijslag waar iedereen een zelfde bedrag krijgt, ongeacht zijn
inkomen.

Ik wil ook een vergelijking maken voor inkomens boven 750 000
frank tot 1 500 000 frank in hethuidig stelselen hetnieuw stelsel.
. In het huidig stelsel zijn de vaste belastingverminderingen ofbelastingkredieten voor een belastbaar inkomen lager dan 1 miljoen,
voor een inkomen 7 618 frank en voor twee inkomens 8 618 frank.
Bij een belastbaar inkomen hoger dan 1 miljoen: 4618 frank. In
het nieuwe stelsel en voor inkomens tussen 750000 frank en 1,5
miljoen frank, wordt op de eerste inkomensschijfvan 750 000 frank
een splitting 87/13 toegepast hetgeen in feite leidt tot een vaste
belasingvermindering van 13 666 frank voor iedereen, dus zowel
voor iemand met een inkomen van 900 000 frank als van 1 200 000
frank; zijkrijgen 13 666 frank

Het abattement van 56 000 frank wordt gebruikt om de belastin-
gen te berekenen, maar wordt niet weerhouden voorde bepaling
van het netto belastbaar inkomen. Bij uitkeringen, subsidiesof tarie-
ven gebaseerd op het netto belastbaar inkomen heeft dit zijn belang.
Ik denk bijvoorbeeld aan studiebeurzen, bouwpremies, kinderkrib-
ben. Ook de bepaling van het plafond van 1 500 000 frank wordt
erdoor beïnvloed.

Dit steekt schril af tegen het voorbeeld van een invalide echtpaar
met twee kinderen ten laste en een netto belastbaar inkomen van
360000 frank dat 4,28 pct.minderontvangt.Een zelfstandige, met
twee kinderen ten laste, en een netto belastbaar inkomen van
480 000 frank, ontvangt 4,48 pct. minder. Een werknemer in over-
heidsdienst, eveneens met twee kinderen ten laste en met een netto
belastbaar inkomen van 480 000 frank, ontvangt 4,85 pct. minder.
Een bruggepensioneerde met een netto belastbaar inkomen van
348 000 frank, ontvangt 5,51 pct. minder. Een werknemer uit de
prive-sector,alleen werkend en met twee kinderen ten laste, met een
netto belastbaar inkomen van 480 000 frank, ontvangt 5,66 pct.
minder.En ik kan zo verdergaan metvoorbeelden.

Bij punt 7: een betere heffing van de belastingen, door de belofte
de aangifte van iedereen te herzien om de 3 jaar, met 1 jaar verlen-
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ging bijeventueel bezwaar. ik begrijp niet hoe het ACW zich laat
sussen door een zo vage,onuitvoerbare belofte.Efficiënterwarehet
de fraudebestrijding werkelijk aan te pakken, maar een aantal oor-
spronkelijk aangekondigde maatregelen worden niet uitgevoerd.

Er komt geen verlenging van de aanslagtermijn inzake inkomsten-
belastingen van drie tot vijf jaar. Er komen geen nieuwe wettelijke
bepalingen voor een betere voorkoming van misbruiken inzake be-
drijfslasten, wel nieuwe administratieve richtlijnen.Er komt geen
aanpassing van de wettelijke bepalingen om misbruiken inzake be-
zwaarschriften te voorkomen.

Artikel 26: eenvoudige bekrachtiging van de koninklijke besluiten
op de BTW, speciale taks op luxeartikelen, inschrijvingstaks, die de
koopkracht van de bevolking moesten beperken.

Een verhoging van de onrechtstreekse belastingen is vanuit sociaal
oogpunt bekritiseerdaar: ze weegt het zwaarst op de kleine en mid-
delgrote inkomens, ze doet de prijzen stijgen en zou tot gevolg kun-
nen hebben dat de onrechtstreekse belastingen niet meer meetellen
bij de berekening van de indexstijging. Dit zou dan een bijkomende

hogen.
aansporing betekenen om de onrechtstreekse belastingen te ver-

Punt 9. Aanvullende verkeersbelasting voor alle LPG voerders,
uitgezonderd het ondernemingspark. De dure installaties ten spijt,
moeten zij meer taks betalen.DeBelgischeMaatschappijvoordefi-
nanciering van denijverheid, Belfin, wordt evenweluithet toepas-
singsgebied van de vennootschapsbelasting gesloten.

Punt 10 is de hoofdbrok in heel het pak fiscale begrotingsbepalin-
gen. Het betreft de liberale T-zones en coördinatiecentra. De finan-
ciewet wordt hun vrijgeleide.

« Volgens het advies van de Raad van State is het in de T-zones
niet toegelaten, in ruil voor fiscale voordelen, waarborgen voor
werkgelegenheid te eisen.

Er is ook voorzien datbuitenlandse kaders en vorsers nietonder-
worpen worden aan de Belgische sociale wetgeving. Op die manier
ontstaat er een discriminatie tussen Belgische en vreemde werkne-
mers.

Het is ongrondwettelijk deze voorwaarden te koppelen. » Dit ver-
klaarde minister van Economische Zaken Eyskens in antwoord op
een interpellatie van SP-Kamerlid Willockx over de tewerkstellings-
zones.

Deze zones die door het volmachtbesluit nr. 118 werden opge-
richt,zijn in feite « kleine fiscale paradijsjes », zonder enige waar-
borg voor tewerkstelling. Veeleer zullen ze kapitaal en arbeid her-
schikken dan nieuwe investeringen uitlokken. De fameuze T-zones,
zijn een valsen nietefficient instrument van regionaal economisch
beleid.

Om de structureel getroffen gebieden te helpen, is een grondige
aanpassing van de expansiewetgeving met actieve participaties van
de overheidsholdings noodzakelijk

Ik besluit. De fiscale orienteringen kunnen vooral vanuit twee
oogpunten bekritiseerd worden: de fiscale maatregelen organiseren
een weliswaar beperkte overheveling van de belastingdruk van de
hogere inkomens naar de lagere. Dit gebeurt op een ondoorzichtige
manier die het belastingstelsel nodeloos ingewikkelder en bureaucra-
tischer maakt.

De nieuwe splitting-techniek voor de inkomens tussen 750 000
franken 1500000 frank bevestigt het gezinsinkomen als basis om
de belastingen te berekenen.

Dit is voor de buitenshuiswerkende vrouw discriminerend.
De combinatie van al deze maatregelen, uitbreiding splitting en

blokkering decumulatie, strengere belasting op de vervangingsinko-
mens en vooral werkloosheidsuitkering op basis van het gezinsinko-
men kunnen de vrouwenarbeid fiscaal bestraffen en ontmoedigen.

De heer Leemans treedt opnieuw als voorzitter op

Dit wordt nog treffender als we de fiscale maatregelen aanvullen
met belangrijke andere beslissingen zoals in de sector werkloosheid:
invoering van 3 categoriën: gezinshoofden, niet-gezinshoofden, sa-
menwonenden; vermindering met 6 pct. van de uitkering samenwo-
nenden; behalve in geval van cumulatie met een ander vervangsin-
komen; afschaffing of vermindering van de werkloosheidsuitkering
ingeval het inkomen in het gezin een bepaald plafond overschrijdt.

In de sector pensioenen : afschaffing van de aanpassingsuitkering
voor de weduwen die werkloos zijn, ziek zijn of zelf werken.

In de sector ziekte-uitkeringen: herziening van de notie persoon
ten laste.
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In de collectieve voorzieningen : besparingen op de subsidies uit-
betaald aan de kinderkribben en verhoging van de tarieven.

Men zegt dat deze wet het de regering mogelijk moet maken de
Rijksmiddelenbegroting 1983 uit te voeren. In feite is dit alleen
maar om de schijn te redden want de begroting, zoals ze is inge-
diend, beantwoordt reeds lang niet meer aan de realiteit.

De waarheid is dat men met deze wet een aantal uiteenlopende
punten globaalwil doordrukken die, indien ze afzonderlijk zouden
worden behandeld, teveel in het daglicht zouden komen ..

Men tracht te verdoezelen dat, alle PVV-slogans ten spijt, de fis-
cale druk in 1983 wel degelijk zal verhogen en de belastingplichti-
gen dieper in hun geldbeugel zullen moeten tasten. Over de beperkte
fiscale hervorming die de regering uitvoert, spreekt men van « geven
en nemen », maar dan wel met de nadruk op het laatste. Zelfs in
regeringsgezinde kranten wordt toegegeven dat de coalitie met de
ene hand dik terugneemt wat ze met de andere karig heeft gegeven.

Dat is nog heel beleefd gezegd, maar de realiteit is heelwat
harder.

Deze maatregelen zullen op het merendeel van de gezinnen door-
wegen en zelfs tot gevolg hebben dat de zwaksten meer belastingen
zullen moeten betalen, terwijl een gegoede minderheid fiscale ge-
schenken krijgt. Intussen gaat het schandaal van de fiscale fraude
verder, terwijl zelfs de liberaal Henrion zegt dat er voldoende mid-
delen zijn om deze te bestrijden.

De Vlaamse socialisten protesteren in alle hevigheid tegen de
goedkeuring van deze financiewet,die in werkelijkheid de regering
supervolmachten moet geven tot einde 1984. Hierdoor wordt ook
elke ontwikkeling van de reële lonen in 1983 en 1984 geblokkeerd,
zodat het normale sociaal overleg en de loononderhandelingen ge-
durende twee jaar onmogelijk worden gemaakt.

De regering kent zich ook het recht toe tussen te komen in de
evolutie van de kost van de arbeid en de indexering tot einde 1984.

Aldus wil de nationale regering haar eenzijdig inleveringsbeleid
verder opleggen aan de bevolking, zonderechter tegenprestaties in-
zake werktijdverkorting en compenserende aanwervingen.

Is het herstel van de tewerkstelling nietgediend metaldezeon-
doorzichtige maatregelen, toch duidteen honderdtalvan degrootste
bedrijven van ons land, in de « top tien» van 's landsmeestgewaar-
deerde politici-managers voor het bedrijfsleven aan: Wilfried Mar-
38 pct.
tens met 54 pct .,die afgetekend Willy Declercqklopt,metslechts

Verschuif dan al die miljarden naarhen die zenietnodighebben.
Ondank is 's werelds loon, mijnheerde Vice-Eersteministeren mi-nister van Financiën.

Ik heb opzettelijk niets gezegd over de openbareziekenhuizen,de
gemeentelijke en agglomeratiefiscaliteit,dehandhavingvanhetcon-
currentievermogen en de operatie « terug naar België »,of,met an-
dere woorden, de fiscale amnestie,omdatandere collega'svan de
SP-fractie,elk afzonderlijk, de bezwaren betreffende deze onderwer-
pen zullen toelichten.

De Vlaamse socialisten verwerpen uw fiscale en begrotingsbepa-
lingen en zullen uw ontwerp niet goedkeuren. (Applausopdesocia-
listische banken.)

De heer W. De Clercq, Vice-Eerste minister en minister van Fi-
nancien en Buitenlandse Handel. - Dat verwondert ons niet.

M. le Président. - La parole est à M. Sondag.

M. Sondag.- Monsieur le Président, monsieur le ministre, mes
chers collègues, après le long debat que nous avons eu, la semaine
dernière, sur la récente communication gouvernementale etavant
d'aborder l'examen du projet de loi annoncé portant de nouveaux
pouvoirs spéciaux, il nous appartient aujourd'hui de discuter de dis-
positions fiscales et budgétaires qui - pour un certain nombre
d'entre elles, tout au moins - constituent l'approbation d'arrêtés
royaux numérotés découlant des pouvoirs spéciaux accordés au
gouvernement par la loi du 2 février 1982.

Je ne reviendrai pas, en séance publique, sur chacune des quelque
cent modifications législatives ou réglementaires significatives inter-
venues ou à intervenir à la suite du projet de loi en discussion.

Nous éviterons ainsi ces redites inutilement fastidieuses et mon
intervention en sera d'autant plus brève.

Traitant des mesures fiscales, je voudrais tout d'abord souligner
les réductions d'impôts qu'elles assurent en faveur des enfants et des
conjoints.

Cette réforme de l'impôt des personnes physiques représente un
effort appréciable dans lesensde laprogressivité familialede l'im-

pôt voulue par le PSC et finalement reprise dans la déclaration gou-vernementale.
Certes, la réforme actuelle est trop modeste: elle devra donc êtrepoursuivie, en veillant à réaliser au mieux la simplification et latransparence de notre système fical.
Le relèvement de 40 p.c ., en moyenne, des abattements pourenfants à charge et l'accentuation des allégements fiscaux en faveurdu troisième enfant etdes suivants constituent des mesures très

positives,parfaitement justifiées etqui atténuent considérablementl'impact de la réduction temporaire de certains montants d'alloca-
tions familiales.

Les exemples developpes dans le rapport des travaux de lacom-
mission font apparaître, chiffresà l'appui, l'importance des réduc-
tions d'impôts en fonction des charges familiales, compte tenu, en
outre, des allégements découlant du système de décumul ou de frac-
tionnement des revenus, selon qu'il y a deux revenus ou un seul
revenu dans le ménage.

Ces exemples font tout de même apparaître aussi certaines insuffi-
sances qu'il faudra corriger lors de l'étape suivante et, au plus tard,
dès le prochain exercice.

Sans préconiser de politique nataliste, le PSC entend que les
conditions materielles- et morales, bien sûr- d'épanouissement
familialsoientégalement assurées pour toutes les familles,sans dis-
tinction de catégories professionnelles ou de milieu social.

Les reductions sensibles d'impôt que nous venons d'obtenir pour
enfantàcharge- réductionsque nous voulons accroître encore en
les répartissant toujours mieux - visent tout simplement à mieux
tenircompte des charges familiales.

C'estune question d'équité humaine, mais aussi d'intérêt majeur
pour la survie biologique et culturelle, c'est-à-dire aussi spirituelle,
de notre société.

Je tenais à souligner expressément ces résultats de l'action du PSC
en faveur des famillesetà rappelernotre détermination en vuede
parfairecetteprogressivité familialedel'impôt.

En ce qui concerne la déglobalisation du revenu cadastral de la
maison d'habitation occupée par le propriétaire, nous entendons, au
PSC, qu'il soit tenu compte, non seulementdu nombre depersonnes
à charge au cours de l'exercice fiscal considéré, mais également du
nombre d'enfants que le contribuable a élevés et qu'il a eus à charge
précédemment.

C'est, en effet, très souvent en fonction du nombre d'enfants que
lamaison adû être acquise, construite ou aménagée et c'est aussi,
dans cette maison, que ces mêmes enfants et leurs propresenfants
seront encore accueillis, au gré de circonstances heureuses ou de
nécessités diverses.

Pour bon nombre de parents âgés, ayant élevé une famille nom-
breuse, lamaison familialeconservetouteson utilité familialed'ac-
cueil et de relations entre les générations: dans cette optique, cette
maison ne peut être imposée en fonction d'un revenu cadastral
aveugle.Ildoit donc être tenu compte de lasituation familiale des
propriétairesetde l'affectation réellede leur maison.

Un autre chapitre important du projet de loique nous discutons
en cemomentconcerne lemaintien de la compétitivité.

Depuis denombreuses années, le PSC n'a cessé de répéter qu'elle
était lacléde notre redressement économique, social et financier.

Des mesures, cependant trop timides, ont été amorcées en 1981,
sous le gouvernement précédent.

Ilaura toutefois fallu attendre 1982 et le début de 1983 pour res-
sentir les premiers effetsd'un relatif rétablissementde la compétiti-
vité de nos secteurs économiques, grâce surtout à des efforts sensi-
bles- plus ou moins conscients et plus ou moins consentis- de
l'ensemble des travailleurs, que ceux-ci soient souscontrat ou statut
ouqu'ils soient indépendants.

Ces efforts se sont fatalement traduits en termes de modération
de revenus et, par conséquent, de réduction de charges et d'éven-
tuelle amélioration de notre position concurrentielle, mais aussi de
moindre pouvoir d'achat et de moindre consommation.

Ce doubleeffet doit toutdemême êtrebien mesuré;sinon,àla
limite, il serait source de nouveau ralentissement économique et,
surtout, ilne peutêtre pénalisation injuste: la modération des reve-

familiaux.
nus ne peut donc frapper les revenus modestes, ni individuels ni

Ainsi que le soulignait jeudi dernier, à cette même tribune, le chef
de groupe du PSC, notre collègue Dieudonné André, en rappelant

l'une de nos préoccupations prioritaires, « ilest indispensable que
les sacrifices nécessairement demandés à la population soient équita-
blement répartis entre tous les citoyens du pays, selon les possibili-
téscontributives de chacun ».
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Nouscomptons,bien sûr,en particulier sur les ministres sociaux-
chrétiens; mais nous comptons aussi sur tout le gouvernement pour
qu'il en soit ainsi.

Je sais que c'est la volonté gouvernementale. Mais des effets
secondaires ou dérivés peuvent parfois contrarier des objectifs etdes
mesures louables :dans ces cas-là, les corrections s'imposent au plus
vite.

La compétitivité ne peut s'établir sur les seules modérations sala-
riales ou de l'ensemble de la masse salariale : tout doit être mis en
œuvre pour alléger les autres charges et principalement celles qui
ont pesé le plus au cours des dernières années, à savoir les charges
énergétiques et financières.

Les mesures d'économie de l'énergie et de diversification de nos
sources d'approvisionnement, y compris en énergies alternatives,
doivent être poursuivies et amplifiées. Les leçons et résolutions qui
se sont dégagées lors du récent débat sénatorial sur l'énergie consti-
tuent notre ligne de conduite.

Les actions gouvernementales en faveur du maintien de la valeur
de notre monnaie se révèlent positives : elles ne peuvent qu'amélio-
rer le climat d'investissement en Belgique, notamment dans le sec-
teur des PME.

Des mesures plus spectaculaires et plus directement rentables pour
notre économie devront encore être prises rapidement, ainsi que le
soulignait à nouveau notre collègue Edouard Poullet qui, vendredi
dernier, déposait ici même devant le Sénat un projet novateur
concernant le domaine des télécommunications.

C'est avec des projets semblables que l'on peut escompter la
relance de l'économie et de l'emploi, au-delà des mesures méritoires
et intéressantes préconisées par le ministre de l'Emploi et du Travail
MichelHansenne.

Nous sommes également conscients que la relance de l'économie
doitaussis'organiser au niveau européen, toutd'abord pourmaîtri-
ser dans la Communauté certains secteurs, tels l'énergie et le marché
des capitaux; ensuite pour retrouver une compétitivité globale au

plan mondial et mieux nous situer sur les marchés intercontinen-
taux.

Mais l'effort de redressement à poursuivre énergiquement en
1983 eten 1984 concerne aussi l'assainissementdes finances publi-
ques.

L'objectif que le gouvernement s'est fixé à moyen terme nous
paraît réalisable, à condition que tous les membres du gouverne-
ment et l'ensemble des partenaires sociaux soutiennent correctement
les efforts remarquables et particulièrement courageux du ministre
du Budget Philippe Maystadt qui, vendredi dernier, insistait encore,
à cette tribune, sur la nécessité d'opérer maintenant les durs choix
entre ce qui doit être maintenu et ce qui doit être adapté, en fon-
dant ces choix sur les principes de solidarité entre les moins favori-
sés et les plus favorisés et entre les générations, tout en valorisant
les initiatives, d'une part, dans le sens de la responsabilité plus
grande des gestionnaires publics et, d'autre part, dans l'encourage-
ment à la création d'emplois.

C'est dans cet esprit de courage, de rigueur et de solidarité que le
PSC approuve les dispositions fiscales et budgétaires qui nous sont
proposées aujourd'hui; en nous réservant d'examiner tout aussi
attentivement et dans le même esprit les mesures complémentaires
annoncées par le gouvernement dans le cadre des nouveaux pou-
voirs spéciaux et de projets de loi qui seront soumis au Parlement.
(Applaudissements sur les bancs de la majorité.)

De Voorzitter. - Het woord is aan de heer Vermeiren.

De heer Vermeiren. - Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de Vice-
Eerste minister, geachte collega's, de Senaat krijgt thans, vlak na de
bespreking van de jongste regeringsmededeling, het wetsontwerp
houdende fiscale en begrotingsbepalingen te behandelen.Feitelijk
liggen beide op hetzelfde terrein. Zij hebben immers beide betrek-
king op de sanering van de openbare uitgaven en op de handhaving
van de competitiviteit van de ondernemingen.

Wat de PVV betreft, zijn wij van mening dat vooral hoofdstuk Ien IIeen bijzondere aandacht verdienen, zeker omdat zij in de eerste
plaats tot de verbeelding spreken van de gewone burger, en in twee-
de instantie,omdatzijgetroffen werden in uitvoering van hoofdstuk
II, punt 3, uit de regeringsverklaring van 18 december 1981, waaro-
ver ikhet trouwens verleden week ook reeds had.

Wij beseffen weldat het in de huidige omstandigheden niet ge-
makkelijk valtvoor de regering,afstand tedoen van bepaalde in-
komsten en dat men er bijgevolg niet te veel moet van verwachten.
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Niettemin is het een eerste stap, en zeer vele gezinnen zullen er
voordeel bij vinden, hoewel zij dit misschien niet zullen weerspie-
geld vinden in zeer aanzienlijke bedragen. De PVV meent dat de
verdere vermindering van de fiscale en parafiscale druk een der
hoofbekommeringen moet blijven, doch we zijn er ons terdege van
bewust dat eer men dit probleem grondig kan aanpakken, werk
moet worden gemaakt van de sanering van de overheidsuitgaven,
een punt waarop wij de klemtoon zullen blijven leggen.

De nieuwe regeling inzake cumulatie en splitting, maar tevens de
verhoging van de bijzondere aftrek op het kadastraal inkomen van
de zelf betrokken woning, zijn zeer zeker welkom. We beseffen dat
het voor de regering bijzonder moeilijk is, gelet op het aanzienlijke
begrotingstekort, afstand te doen van bepaalde inkomsten. Niette-
min moeten we bedenken dat de niet-indexering van de belas-
tingbarema's de Staat meer-inkomsten heeft bezorgd en de daling
van het gezinsinkomen - in constante waarde - tot gevolg heeft
gehad. Het jarenlang verzuim vanwege de opeenvolgende regeringen
om de belastingbarema's te indexeren, wordt thans enigszins ver-
goed en komt tegemoet aan een sedert lang door de PVV geuite
wens. Hoewel het zeker op het ogenblik behoort tothetdomein van
de « wishful thinking » zouden we het zeker op prijs stellen,en wij
niet alleen, doch een aanzienlijk gedeelte van de werkende bevol-
king, dat de belastingschalen zouden worden aangepast, maar ook
dat de cumulatieregeling verder zou worden afgebroken.We zijn
trouwens, naar ik meen, zo ongeveer het enige land in Europa waar
het inkomen van beide echtegenoten wordt samengevoegd.

Een andere belangrijke maatregel is de verlaging van de marginale
aanslagvoet.De bestaande reglementering was, indien ik mijaldus
mag uitdrukken, « initiatiefdodend ».Niemand heeft inderdaad nog
lust om te werken indien boven een bepaald inkomen, deze inkom-
sten volledig door de fiscus worden afgeroomd. In andere landen,
waar de socialisten gedurende jaren aan hetbewind zijn geweest, en
om hun dure sociale wetten te kunnen uitvoeren, de bevolking on-
der zware fiscale druk werd gezet, heeft men kunnen ervaren dat
degenen die normaal de motor zijn van de economie, het laten af-
weten.We moeten daarom zeker de beslissing van de minister toe-
juichen om de marginale aanslagvoet naar beneden te drukken.

Toch hebben we enkele opmerkingen bij diverse maatregelen die
vallen onder de hoofding « Maatregelen voor een betere belasting-
heffing en bestrijding van de belastingontduiking ». Het is er mijze-
ker niet om te doen kritiek uit te brengen over de grond. Inzake
belastingen moet de grootst mogelijke objectiviteit heersen. Met an-
dere woorden, iedere Belg moet de belasting betalen die hij werke-
lijk verschuldigd is. Toch kan ik mij niet van de indruk ontdoen dat
de belastingcontrole erop uit is zich nog meerwapensaan teschaf-
fen om jacht te maken op misbruiken die niet bestaan. Het gevaar is
niet denkbeeldig dat deze administratie zodanig wordt gewapend,
datmen van een heksenjachtzal gaan spreken, een woord dat ge-
vallen isbijdebespreking in deKamer.

In verband met de veelvuldige controles, waaraan de verschillende
sectoren van de economie thans onderworpen worden, zou ik willen
aandringen op een meer psychologische aanpak. Een oud spreek-
woord leert dat men geen « vliegen vangt met azijn ». Hoe strenger
de controles, hoe groter de vindingrijkheid wordt van degenen die
eraan onderworpen zijn. Meer bureaucratie betekent ook meer over-
heidsuitgaven, maar voor de ondernemingen zelf meer administratie-
ve rompslomp die voor vele bedrijven niet alleen tijdrovend is, maar
tot aanzienlijke meer-uitgaven leidt. Ik wilhier inzonderheid een
pleidooi houden ten gunste van de zelfstandigen en de kleine en
middelgrote ondernemingen, die vaak het mikpunt vormen van
overbodige en bemoeizieke controles. Ik ben er zelfs van overtuigd
dat de controles zelf meer kosten aan de Schatkistdan hetgeen de
inningvan bijkomende belastingen opbrengt.Hetzou zeker interes-
santzijn een vergelijkende studie te laten maken van de opbrengst
en de kostprijs van deze controles bij een aantal zelfstandigen en
KMO.

Nog in verband met de belastingheffing zou ik voorbehoud willen
maken wat betreft de reorganisatie van de informatica van het de-
partement, en vooral van het revolutionair karakter ervan.

Het gevaar van een aantasting van de privacy is reeel. Wanneer
wij vaststellen dat in de Bondsrepubliek een campagne op touw
wordt gezet tegen de geplande volkstelling en dezogezegde «Daten-
schutz », zou ik toch de minister durven te vragen de grootste be-
hoedzaamheid aan de dag te leggen. Ik meen dat het Parlement ter
zake dient te worden geraadpleegd alvorens deze reorganisatie
wordt uitgevoerd.

Ik treed ter zake de waarschuwing bij die een van uw voorgan-
gers, gewezen minister van Financiën, tijdens het debat overhethui-
dige wetsontwerp in de Kamer liet horen.
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Ik zou ook nog willen beklemtonen dat wij misschien in uitzon-
derlijke omstandigheden leven, die uitzonderlijke maatregelen wetti-
gen, maar men dient er zich goed van bewust te zijn, dat een regle-
mentering,die in handen gegeven werd van de administratie, later
steeds zeer moeilijk kan worden afgebroken en wellicht is dit zelfs
onmogelijk.

Van veel groter belang is - z-zo lijkt het ons - de vereenvoudi-
ging van de wetgeving, van de formaliteiten. Elke burger zou bij
machte moeten zijn zelf zijn belastingen zonder veel moeite te bere-
kenen. Thans is dit onmogelijk en vele belastingbetalers hebben dan
ook de indruk dat zij meer moeten betalen dan zij werkelijk ver-
schuldigd zijn. De tendens, die zeker niet van vandaag dagtekent,
om door opeenvolgende aanpassingen de achterpoortjes in het Wet-
boek op de inkomstenbelastingen af te grendelen, levert meestal
geen gelukkige resultaten op. Zij draagt er enkel toe bij de zaken
nog ingewikkelder te maken en ondoorzichtelijker voor de door-
sneeburger. Zijn afkeer van de administratie en van de bureaucratie
groeit zienderogen en men kan hem bestbegrijpen.

De afschaffing van de 6 pct .- grens, die wordt toegepast inzake de
aanvullende gemeentebelasting op de personenbelasting, zal zeker
niet op gejuich worden onthaald. Voor een aantal gemeenten met
een aanzienlijk tekort op de begroting zal deze maatregel toelaten
- indien de wet nog voor het einde van de maand wordt goedge-
keurd en door de Koning ondertekend - dat zij gemakkelijker de
verplichting, door de regering opgelegd, om hun begroting tegen
1988 in evenwicht te brengen zullen kunnen nakomen.

Een aantal gemeenten heeft niet gewacht op de goedkeuring van
het huidig wetsontwerp om de 6 pct. grens te doorbreken.Onge-
twijfeld zal dit lijden tot aanzienlijke verhoging van degemeentelij-
ke belastingen. Het is voor iedereen duidelijk dat in gemeentelijk
vlak het ordewoord in de komende jaren « uiterste karigheid >> zal
moeten zijn.Er is inderdaad in vele gemeenten nooit met de econo-
mische en financiële wetmatigheid rekening gehouden geworden. Er
werden zeer dure initiatieven genomen, die een zware hypotheek
leggen op de toekomst. De regeringsmaatregel, die wij zeker kunnen
beamen, betekent dat voortaan de beleidsverantwoordelijken in ge-
meentelijk vlak met de werkelijkheid, met de waarheid - vooralde
financiële waarheid - zullen worden geconfronteerd.

Ook voor de gemeenten begint een nieuw tijdperk, dat zal moeten
gekenmerkt zijn door grote zuinigheid, door het afwijzen van presti-
geprojecten en door het terugschroeven van allerlei uitgaven die
men zich niet langer kan veroorloven, tenzij men het risico wil lo-
pen van een stijgende ontevredenheid vanwege de bevolking.

In de huidige omstandigheden, waarbij vooral door de werking
van de OCMW zware lasten worden opgelegd aan de gemeentelijke
begroting, moet worden verwacht dat veelscherper dan vroegerzal
worden toegekeken op alle uitgaven.

Het tekort van de OCMW-ziekenhuizen, dat in acht jaar bijna
vervijfvoudigde, is een ander aspect van het wetsontwerp dat ter be-
handeling ligt. Er moet kennelijk iets worden ondernomen om deze
tendens om te buigen. De in het wetsontwerp in artikel 34 opgeno-
men bepalingen raken het fundamenteel probleem zeker niet ten
volle. Men zal moeten afwachten ofzij enig effect zullen sorteren en
of men niet zal worden gedwongen naar meer radicale methodes te
grijpen. Er zal zeker betwisting rijzen vanwege gemeenten, die zullen
worden opgevorderd door de minister tot wiens bevoegdheid Volks-
gezondheid behoort, om bij te dragen in de tekorten van sommige
ziekenhuizen.

In afwachting dat men de resultaten van de bepalingen van artikel
34 zal kunnen meten, moet men het als een eerste stap zien naar
een meer fundamentele aanpak van het probleem.

Tenslotte krijgt het handhaven van het concurrentievermogen van
de ondernemingen ook aandacht in het besproken wetsontwerp,
zoals trouwens ook in de jongste regeringsmededeling. Het iser de
regering om te doen door het herstel van het concurrentievermogen
de verdere aftakeling van de economische activiteit af te remmen en
de werkgelegenheid te bevorderen. Investeringen blijven meer dan
ooit onontbeerlijk om de economische activiteit te stimuleren. We
moeten ons zeker op dit vlak geen begoochelingen maken. Herstel
van de concurrentiekracht is een essentieel element,zoals trouwens
reedsduidelijk onderstreept werd in de regeringsverklaring van de-
cember 1981. Het verheugt ons dan ook dat voor de regering het
herstel van de competitiviteit de hoeksteen blijft van het regerings-
beleid. Tot nog toe zijn de resultaten bevredigend en de recente mo-
netaire aanpassingen in het Europees Muntsysteem - die voor de
Belgische frank zeker positief zijn uitgevallen - bewijzen datwijop
de goede weg zijn. De beslissingen van de monetaire top te Brussel
zullen zeker verder onze concurrentiekracht gunstig beïnvloeden,
wat de in artikels 35 en 36 bepaalde maatregelen niet overbodig
maakt.

Wij zouden erbijde regering zelfs willen op aandringen streng dehand te houden aan de toepassing van deze artikelen uit de financie-wet. Wij zijn er ons van bewust dat sommige kringen en organisa-
ties zich hebben uitgesproken voor een herstel van de integrale toe-
passing van de loonindexering. Voor die druk mag de regering zekerniet wijken. Zijheeft het nu bij het rechte eind, zoals wordt aange-
toond door de ommezwaai in het beleid van de Franse regering.

Wij zijn zekervoldoende realistisch om te beseffen dat er nog een
lange weg zal moeten worden afgelegd, alvorensons land opnieuw
zijn plaats zal kunnen innemen naast de sterkste natie uit de Euro-
pese gemeenschap. Er zullen zeker in de eerstkomende jaren andere,
en wellicht nog krachtiger middelen moeten worden aangewend om
het door een laks beleid verstoorde evenwicht van de rijksbegroting
te herstellen. Zorgen voor morgen, die ons er niet mogen- van weer-
houden aandachtig te blijven toekijken naar de evolutie die zich af-
tekent.

Wij moeten er ons ook voor hoeden bijeen eerste,zwakkeherop-
leving van onze economie, te vlug victorie te kraaien, of te vlug te
menen, dat men de teugels kan vieren. Wij zouden het zeker niet
begrijpen, noch aanvaarden, dat opnieuw wordt aangeknoopt met
een politiek van toegevingen.

Bewust van de noodzaak van de huidige wetgeving, zal de PVV-
fractie van de Senaat, hieraan haar goedkeuring geven.

Zijhoopt dat de regering, bij het verder uitstippelen van haar be-
leid en het treffen van nieuwe maatregelen, met de geformuleerde
opmerkingen rekening zal willen houden. (Applaus op de banken
van de meerderheid.)

M.lePrésident.- LaparoleestàM.Delmotte.

M. Delmotte.- Monsieur le Président, messieurs les ministres,
chers collègues, la communication qui nous a été faite par le Pre-
mier ministre à la mi-mars traçait les lignes de force du programme
que le gouvernement compte appliquer dans les prochains mois. La
semaine dernière, nous avons eu l'occasion de dire combien nous
condamnions cette politique parce qu'elle allait faire supporter le
poids leplus lourd de la crise sur les petits et moyens revenus du
travail,sans qu'en contrepartie, de véritables résultats ne soient à
attendre, que ce soit en termes d'emplois ou de rétablissement de
nos finances publiques.

Néanmoins, la nouvelle déclaration gouvernementale qui nous a
été lue, sur bien des points, n'était que l'esquisse d'une politique
aux contours parfois flous, laissant ainsi aux différentes familles de
la majorité le soin d'y decouvrir ce qu'elles souhaitaient y trouver,
sans que leur vision ne soit toujours concordante comme, par exem-
ple,enmatièredepardon fiscal

Au contraire, l'ensemble des mesures dont le Sénat entame la dis-
cussion aujourd'hui constitue l'appoint législatif à la politique qu'a
menée l'équipe ministérielle au pouvoiren 1982 etque,malgré les
pouvoirs spéciaux, le gouvernement, à son grand regret sans doute,
a dû soumettre à une procédure parlementaire normale et complète.
Les différents textes dont nous entamons la discussion sont nets et
précis quant aux intentions gouvernementales et offrent donc
l'avantage - cela doit être le seul - de pouvoir fournir une prise à
la critique.

Si, lors de nos interventions de la semaine dernière,nous redou-
tions la politique à venir du gouvernement, celle qui est dès mainte-
nant traduite en texte législatif par le projet nº 486 ne fait que nous
renforcer dans nos craintes.

Je me bornerai à examiner brièvement les quatre grands chapitres
qui composent le projet, puisque plusieurs membres du groupe que
j'ai l'honneur de présider interviendront dans leurs disciplines res-
pectives.

Tout d'abord, remarquons que le gouvernement, une fois de plus,
est parjure par rapport à sa déclaration d'investiture de décembre
1981 où était annoncée, sous la pression des partis sociaux-chré-
tiens, une réforme en profondeur de la fiscalité familiale. Rien de
tout cela- d'ailleurs évoqué parM. Sondag- n'est contenu dans
le projet nº 486 où le gouvernement nous présente quelques bouts
de loi, ficelles à la hâte et qui vont encore plus fortement obscurcir
l'imbroglio législatif de la partie du Code des impôts consacrée à la
taxation desménages.

En effet, le système mis en place est inutilement compliquépuis-
qu'il utilise une méthode de calcul par fractionnement pour accor-
der à certains revenus ce quin'est finalement rien d'autre qu'un cré-
dit d'impôt supplémentaire. Nous ne voyons qu'une seule explica-
tion au recours à cette technique fiscale: la volonté de generaliser
dans le futur le fractionnement au détriment du décumul, avec donc
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comme objectif, inavoué pour l'heure, la remise en cause fondamen-
tale du statut de la femme mariée qui travaille.

L'extrême complexité du nouveau régime aura aussi pour effet de
rendre encore plus difficile au contribuable l'accès au calcul direct
de son impôt. Ceci éloignera un peu plus le citoyen du pouvoircen-
tral et ne va sans doute que renforcer la méfiance entre le contri-
buable et l'administration alors que, dans les circonstances actuelles,
le civisme fiscal devrait être encouragé.

Mais au-delà de ces critiques techniques, c'est l'injustice sociale
fondamentale des mesures que vous nous proposez que nous dénon-
cons et, sur ce point, il est important de percer les faux-semblants
derrière lesquels le gouvernement se retranche

En effet - vous l'avez souligné tout à l'heure, monsieur le Vice-
Premier ministre et ministre des Finances -,vous nous dites que
vous voulez donner un avantage aux contribuables dont les revenus
sesituent entre 750 000 francs et un million et demi. En fait, l'ana-
lyse des différentes hypothèses envisageables montre que,parce que
le projet de loicontientégalement la suppression d'un certain nom-
bre d'abattements, la situation des contribuables dont les revenus
fluctuent entre 750 000 francs et un million nesera guèremodifiée.
Ceux qui bénéficieront fortement des mesures fiscales nouvelles sont
les contribuables dont les revenus sont compris entre un million et
un million et demi, ce qui, à nos yeux, est absolument inacceptable.
Le pays compte actuellement plus de 500 000 chômeurs dont les
revenus maxima nets sont d'environ 250 000 francs par an etvous
accordez un avantage financier important à 135 000 contribuables
qui disposent de trois fois plus de moyens qu'un chômeur!

Autre faux-semblant que celui qui laisse croire que le projet
nº 486 apporte un avantage important aux familles quiont des
enfants à charge.

Effectivement, l'examen des seuls textes fiscaux que vous nous
proposez montre que, par rapport à la législation antérieure, la
situation des ménages avec enfants est considérablement améliorée.
Nous ne nions pas qu'en cette période où les courbes de natalité
prennent des formes pour le moins inquietantes,il faillepratiquer
- contrairement à ce qu'a dit tout à l'heure M. Sondag - une
politique nataliste réfléchie. Néanmoins, nous aurions souhaité que
l'effort porte sur les familles de deux ou trois enfants et non sur les
familles très nombreuses, qui sont une minorité etquevotreprojet
avantage largement !

Cependant, sion quitte le plan strictement fiscalpourse placer
au niveau macro-économique, la réalité est tout autre que celle que
vous nous presentez. En effet, vous affectez une enveloppe de 7,5
milliards à l'allégement de la fiscalité pour enfants à charge mais,
au même moment, une retenue de 500 francs est exercée sur les
allocations familiales et le treizième et le quatorzième mois sont
supprimés pour l'enfant de premier rang, ces deux mesures devant
rapporter 11 milliards. Le calcul est aisé à faire : en fin d'opération,
c'est 3,5 milliards qui auront été enlevés aux familles.

Mais là où le projet fiscal nº 486 frôle l'indécence, c'est à propos
du relèvement de l'abattement du revenu cadastral de l'immeuble
occupé par son propriétaire; il s'agit, en effet, d'un avantage éhonté
accordé à une catégorie de la population tout à fait favorisée par la
fortune. Cependant, il me faut aussi souligner que sur ce point, heu-
reusement dirais-je, le projet est en retrait par rapport à la déclara-
tion gouvernementale - j'en conviens - qui prévoyait l'exonera-
tion complète du revenu cadastral. Nous ne nous faisons cependant
guère d'illusions, et supposons que dans les prochains mois, lapres-
sion liberale sera suffisamment forte pour que l'exonération
devienne intégrale. C'était votre rêve dans un premier temps. Vous
saurez faire cequ'il fautpour le traduiredans la réalité,quoiqu'en
pensent les sociaux-chrétiens.

Les deux réformes de politique fiscale familiale et celle relative
aux revenus cadastraux sont financées par l'abandon de l'abatte-
ment des 10 000 francs qui était appliqué à tous les contribuables
disposant de revenus professionnels. A nouveau, dans cette mesure,
nous voyons la volonté libérale de placer tous les revenus, que leur
origine tienne au mérite personnel ou à la fortune des ascendants,
sur le même pied. Et par cette technique, une fois de plus, le gou-
vernement est en contradiction avec les déclarations lénifiantes qu'il
fait à propos de la nécessité depréserverà toutprix delapolitique
d'austérité les revenus les plus faibles. En effet - et je le prouve-un isolé ou un ménage sans enfants disposant d'un revenu profes-
sionnel très bas, verront leur situation fiscale aggravée par rapport à
ce qu'elle était l'année précédente en raison de la suppression de
l'abattement de 10 000 francs.

Avant d'en finir avec le volet fiscal, un dernier mot pour souli-
gner que votre projet est,à mes yeux, tout à fait insuffisant en
matière de lutte contre la fraude. Nous ne sommes d'ailleurs pas les
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seuls à le penser et - une fois n'est pas coutume - le Conseil
d'Etat a fait remarquer que l'article 25 que vous vous obstinez à
maintenir, espérant sans doute jeter un peu de poudre aux yeux,
que l'article 25 qui stipule que « l'administration est tenue de faire
en sorte que lasituation fiscale des contribuables soit examinée au
moins une fois tous les trois ans », n'avait pas sa place dans un pro-
jet de loi mais bien dans une circulaire administrative!Vous tentez
donc de faire passer une simple disposition administrative - c'est le
Conseil d'Etat qui ledit- comme un moyen importantde lutte
contre la fraude fiscale.

Un autre passage du projet, qui est aussi nettement marqué par la
conception libérale des rapports sociaux, est celui relatifaux zones
d'emplois et aux centres de coordination. Ainsi que je le soulignais
dans mon introduction, vous avez tenté, au mépris de la loi d'habili-
tation du 2 février 1982, d'accorder certains avantages exhorbitants
par le biais d'arrêtes royaux numerotes. Le Conseil d'Etat s'y est
cependant opportunement oppose, ce qui explique qu'aujourd'hui
une partiedu projetdoive compléter les arrêtés royaux nos 118 et
187.

Une fois encore, nous devons dire notre opposition au système
des zones d'emplois ou des centres de coordination. Nous pensons,
en effet que, malgré les avantages extraordinaires accordés par rap-
portau droit commun, desentreprisesquis'y installent n'utiliseront
que faiblement la main-d'œuvre locale, réservant les emplois à haute
technicité à des cadres étrangers. De plus, les zones d'emplois ou les
centres de coordination qui sont des brèches importantes ouvertes
dans notre législation sociale et fiscale risquent d'être des points par
lesquels s'organiseront la fuite des capitaux et des bénéfices. A nou-
veau,ces réformes sont caractéristiquesde la politiquedeMartens
V: tout donner aux entreprises dans l'espoir d'un hypothétique choc
en retour sur l'emploi.

Pour ce qui est du problème des finances locales, le gouvernement
a promisd'aider les communes à donner une solution à cette ques-
tion; il y a plus qu'un an que le ministre de l'Intérieur répète à
l'envi que l'Etat sera dorénavant un « bon payeur >> et qu'il veillera à
rencontrer les causes des problèmes financiers des communes en
payantà temps ce qu'il leur doit ou en réexaminant le système du
minimex. Quelle fut la concrétisation de ces promesses? Les
réponses furent essentiellement de trois ordres :diminuer les salaires
du personnel communal en général et des enseignants communaux
en particulier, diminuer les services offerts à la population et, ainsi
que leprojet l'envisage aujourd'hui, libérer la fiscalité communale.
Par ce biais,on impose en fait aux communes une fiscalité accrue,
et contrairement à ce que repete M.Nothomb, les communes n'ont
pas le choix. Cette mesure est particulièrement injuste puisqu'elle
pénalisera les communes les plus pauvres; elle contribuera à créer
des communes que l'on pourra qualifier de « paradis fiscaux » où le
taux d'imposition sera moins lourd et favorisera le mouvement de
domiciliation fictive. Au lieu de permettre l'augmentation de la fis-
calité locale, pourquoi le gouvernement ne permet-il pas aux com-
munes de prélever des impôts sur tout ce qui est jeu de hasard,
tiercé, casino, je n'en citerai pas davantage, et qui devrait normale-
ment figurer sur son tableau de fiscalité.

Le chapitre que le projet consacre au déficit des hôpitaux - on y
reviendra - est bien entendu également étroitement lié à toute la
problématique du déficit des finances communales. Nous sommes
partisans d'une action en faveur de la résorption des déficits hospi-
taliers, notamment parce que, actuellement, ce déficit met en péril
l'indépendance communale."

Il nous semble donc qu'un effort de rationalisation au niveau de
l'infrastructure hospitalière est primordial et qu'il faudrait égale-
ment instaurer un système de budget global pour l'hôpital.

Le déplacement vers le CPAS d'une partie accrue des déficits n'est
qu'unpis-aller.Ledéficitmajeurdeshôpitaux provient,en effet, du
rejet «hors journée d'entretien » de certains frais. La réforme qui
consiste à exonérer certaines communes du poids du déficit doit
aussiêtre rejetée.Ils'agit làdesuper-pouvoirsspéciaux que le gou-
vernements'attribue, ce que nous ne pouvons accepter.

En fait, au moyen des articles de loi qui traitent du déficit hospi-
talier, l'Etat central échappe à ses responsabilités, le gouvernement
écrase un peu plus les pouvoirs locaux sous les charges et ne s'atta-
que en rien aux causes profondes du mal.

Le dernier chapitre du projet est consacré à la compétitivité des
entreprises.

Soulignons d'abord que la politique que le gouvernement compte
mener en matière de creation d'emplois semble bien tournercourt.
Où sont les 70 000 emplois qui étaient attendus? Le ministre de
l'Emploi et du Travail ne cesse de reporter, depuis janvier, la date
de la fin des négociations entre patrons et syndicats et actuellement
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nous n'en savons guère plus sur les résultats réellement obtenus.
Une fois de plus, les salariés vont supporter un effort important
sans que la contrepartie en terme d'emplois ne soit réellement
offerte par les employeurs. Ici aussi, nous pouvons craindre d'avoir
affaire à un marché de dupes dont les victimes seront les petits et
moyens revenus.

Il y a cependant une autre question à laquelle le Premier ministre
ne pourra se dérober et qui résulte du réajustement monétaire du
week-end dernier. Vous en avez parlé tout à l'heure, monsieur le
Vice-Premier ministre, mais je voudrais poser la question de façon
plus précise. En effet, la norme de compétitivité telle qu'elle est pré-
vue à l'article 34 sera certainement affectée par les récentes modifi-
cations de parité. Quelles sont les conséquences que le gouverne-
ment en tire sur le plan de la modération salariale ?

Pour le groupe socialiste, le projet que vous nous présentez
aujourd'hui est absolument inacceptable parce que, en définitive,
dans tousses aspects, ilne faitque renforcer les positions du fort au
détriment de celles du faible. C'est le cas en matière fiscale- je l'ai
démontré tout à l'heure - où les revenus les plus élevés sont avan-
tagés, que ce soit par le biais de l'allégement de la taxation des reve-
nus entre 1 million et 1 million et demi ou du relèvement de l'abat-
tement sur le revenu cadastral. C'est encore le cas à propos de la
fiscalité locale ou de la résorption du déficit des hôpitaux où les
communes les moins riches ne verront certainement pas leur situa-
tion s'améliorer. En matière de revenus salariaux,c'est le même
principe; un effort est demande aux travailleurssans qu'en retour
les entreprises soient effectivement contraintes à créer de l'emploi.

La morale et les objectifs de notre parti sont tout autres; nous
défendonsune conception de lasociétéquiestbaséesur lasolidarité
et la justice, où ceux que le sort ou la fortune a favorisés doivent
venir en aide aux plus démunis. Malheureusement, dans leprojetnº
486, nous ne trouvons rien qui aille en ce sens;voilà pourquoinous
nous y opposons fermement.

Je souhaite qu'il vous plaise de répondre aux questions que je
vous ai posées tout à l'heure, monsieur le Vice-Premier ministre, en
particulier en ce qui concerne l'incidence, sur la modération sala-
riale, des différentes mesures de parité qui sont intervenues ces jours
derniers. (Applaudissements sur les bancs socialistes.)

De Voorzitter.- Het woord is aan de heer de Bruyne.

De heer de Bruyne. - Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de Vice-
Eerste minister, geachte collega's, het toeval heeft gewild dat de
voorgaande spreker, de heer Delmotte, is geeindigd met een be-
schouwing over een probleem dat ik van plan was als eerste punt te
behandelen, namelijk de betekenis en de invloed van de munther-
schikking op het algemeen beleid van de regering en op enkeleon-
derdelen van het wetsontwerp datwijophetogenblikbehandelen.

Mijnheer de Vice-Eerste minister, wanneer men nagaat wat u ver-
wacht van de aanpassing van de muntpariteiten in West-Europa
voor het herstel van het concurrentievermogen van deBelgischeon-
dernemingen - een van de belangrijkste doeleinden van de rege-
ring, die wij in principe kunnen onderschrijven -, vraag ik mijaf
of uw algemene kijk op de betekenis van de muntpariteiten en op
de ordening van de munten in West-Europa niet zeereenzijdig isen
door zijn eenzijdigheid de oorsprong kan zijn van uw mislukking?

Om te beginnen wijs ik erop dat het herstel van hetconcurrentie-
vermogen, alleen door het goedkoper maken van de Belgische frank
ten opzichte van de deviezen van concurrerende staten, weliswaar
een noodzaak is, maar het is een onvolledige maatregel. Het is niet
alleen de positie van de Belgische frank op de wisselmarkten die de
doorslaggevende factorkan zijn voor het herstel van ons concurren-
tievermogen.

Daarvoor is onder andere ook nodig de herorientering van het
Belgische bedrijfsleven in het algemeen. Hiervoor is noodzakelijk de
hervorming van een aantal bedrijfssectoren, de afschrijving van een
reeks ondernemingen die geen toekomst meer hebben, het toespitsen
van het industrieelbeleid op die produktieswaarvoorop dewereld-
markt een toekomst voor ons is weggelegd. U streeft deze doelein-
den weliswaar na, en u verloochent ze niet, maar uw beleid biedt er
de middelen en de ruimte niet voor. Zulke veelomvattende doelein-
den kunnen zeker niet worden bereikt door een monetaire munther-
schikking.

De volgende beschouwing raakt een monetair kernprobleem, en
ik hoop dat ook u het belang ervan inziet. U lijkt beïnvloed door
een traditie die ik achterhaald waande. U hecht- zoals reeds ge-
zegd - veel betekenis aan de verhouding van de munten tegenover
elkaar en hun respectieve waarde op de wisselmarkten. Maar, mijn-

heer de Vice-Eerste minister, u zult niet ontkennen dat ondertussen,
tijdens de laatste tien à vijftien jaar, bij de kapitaalbewegingen op
lange en korte termijn zich een evolutie heeft voorgedaan waarvan
de draagwijdte zeer groot is, een draagwijdte die vroeger niet zoverstrekkend was. Ik denk met name aan de omvang van het
« vluchtkapitaal », en aan de snelheid waarmee die kapitalen zich op
de geld- en kapitaalmarkt verplaatsen.

Noch in de documenten behandeld in de commissie, noch in uw
uiteenzetting naar aanleiding van de bespreking van demededeling
van de regering,werd gewezen op debeweeglijkheid van de kapita-
len, op de omvang van de kapitaalstromen tussen de verschillende
westerse landen en hun invloed op de buitenlandse handel, meer be-
paald op de financieringsmechanismen van de uitvoer, zowel kwan-
titatief als kwalitatief.

Vanzelfsprekend komen wij dan op een terrein waar België alleen
geen oplossing kan voorstellen,en zeker geen oplossingen kan door-
drijvenof opleggen.

Graag had ik datu, met de welsprekendheid waarvan u vorige
week en ook deze namiddag hebt blijk gegeven, mij zoudt antwoor-
den op de vraag op welke wijze u met de Belgische monetaire poli-
tiek wilt verder gaan.

U is toch te intelligent om te veronderstellendatmetde herschik-
king van demuntpariteiten uw taak zou volbrachtzijn.Op devraag
ofdeBelgische frank nu in het geheel van de Europese munten op
de juiste plaats staat, wil ik niet nader ingaan. Vorige week heeft
een spreker van de liberale fractie hier gewaagd van la charité chré-
tienne. Uit naastenliefde zal ik hier niet citeren wat in sommige ge-
zaghebbende internationale bladen werd geschreven over de nieuwe
pariteit van de Belgische frank. Wel wil ik even signaleren dat in de
International Herald Tribune de nieuwe pariteit van de Belgische
frank een grap wordt genoemd en dat men twijfelt aan de houd-
baarheid van de huidige situatie op lange termijn. Men voegt er
zelfs de maand en het jaar bij waarin andermaal zal moeten worden
overgegaan toteen herschikking van de Europese munten.

Ik wil daar niet lang bij blijven stilstaan, maar het ligt voor de
hand, mijnheer de Vice-Eerste minister, dat het niet mogelijk is een
voldoende bestendigheid in de onderlinge valutaverhouding te hand-
haven - wat nochtans absoluut vereist is voor het welslagen van
uw beleid - als u niet beschikt over een institutionele Europese
omkadering, als er geen echte Europese monetaire politiek is die
nietenkelzou bestaan uit gelegenheidsmaatregelen maar institutio-
neel stevig gefundeerd zou zijn en die vooral beschikt over de mid-
delen om een duurzaam beleid te voeren. Wij wachten reeds sedert
jaren op het ogenblik dat het mogelijk zal zijn een einde te maken
aan de absolute macht van de nationale emissie-instituten. Wi
wachten op het ogenblik dat men een Europees muntstelsel tot
stand zal kunnen brengen dat niet alleen in naam bestaat en occa-
sioneel opereert op de wisselmarkt, maar dat op een bestendige ma-
niereen beroep kan doen op een eigen patrimonium, op middelen
waarover het kan beschikken zonder daarbij afhankelijk te zijn van
de welwillendheid van nationale instellingen. Wij wachten op een
Europese monetaire instelling die zelf haar doelstellingen kan bepa-
len en kan nastreven, ook indien zij daarvoor in botsing zou komen
met de nationale geldscheppende instellingen, met de centrale ban-
ken van de landen die lid zijn van het Europees muntstelsel.

Mijnheer deVice-Eerste minister, u zal niet kunnen loochenen dat
de doelstellingen die ik heb opgesomd, ten gronde moeten worden
verwezenlijkt,alwekt ditalles de indruk dat het hier gaat om een
Europese droom.De voorwaarden die essentieel vereist zijn om een
Europees monetair beleid mogelijk te maken, zijn immers nog lang
niet vervuld. Wij zijn daar nu, na de gebeurtenissen van de jongste
veertien dagen,verder van verwijderd dan tien of vijftien jaar gele-
den, toen het plan-Werner ons dichter had gebracht bij de te verwe-
zenlijken doelstellingen.

Uit dit alles besluit ik, mijnheer de Vice-Eerste minister, dat u een
mislukking tegemoet gaat op monetair gebied. Aangezien u slechts
mét een geslaagd monetair beleid ooit een kans maakt uw economi-
sche en sociale doelstellingen te verwezenlijken, zal de regering,
waarin u een zware verantwoordelijkheid draagt, daar eveneens de
buitenlandse handel tot uw bevoegdheid behoort, ook op sociaal
vlak schipbreuk lijden.

Ik hecht geen overdreven belang aan terminologie en indien mijn
bewering dat de regering een deflatoir beleid voert een discussie zou
uitlokken,wil ik erwel uw aandachtop vestigen dat hethierniet
zozeergaat om de term deflatoir.

Het is zeer gemakkelijk een definitie van deflatie en van een defla-
toir beleid te geven. In gelijk welk handboek van economie vindt
men erdebepaling van. Ik beweerook niet dat u de bedoeling hebt
een deflatoir beleid te voeren. Men moet, denk ik,opklimmen tot
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de regering-de Brocqueville in 1932 om in België een regering te
vinden die opzettelijk de deflatie nastreefde als een oplossing. Maar,
mijnheer de Vice-Premier, wat wel mogelijk is en wat mij meer en
meer waarschijnlijk lijkt te zijn, is dat u, ongewild, tot een deflatie
zult komen en tot een deflatoire toestand van de Belgische econo-
mie. Het is niet omdat u het hebt gewild, maar omdat u maatrege-
len neemt waarvan de uitwerking, naar ik vrees, fataal zal zijn, dat
België zich na enkele maanden in een deflatoir verval zal bevinden.
De regeringsmaatregelen waarover ik het heb, mijnheer de Vice-Pre-
mier, worden niet ingegeven door een sociaal bewustzijn dat in uw
partij minder zou ontwikkeld zijn dan in een andere - dat bedoel
ik niet- maar ze zijn het gevolg van één van de essentiele verschil-
len tussen het beleid van de huidige regering en van de vorige, na-
melijk de lichtvaardigheid waarmee u de binnenlandse koopkracht
vermindert.

Ik ken vanzelfsprekend al de redenen die worden ingeroepen om
te vermijden dat de binnenlandse koopkracht kunstmatig op een te
hoog peil zou worden gehouden. De vorige regeringen hadden,
daarvan één van hun essentiële doelstellingen gemaakt,en totdie re-
geringen hebben alle partijen behoord die hier in enige omvang in
de Senaat aanwezig zijn, ook de partij waarvan ik lid ben. Dat was
in een periode waarin men als het ware bezeten was door deze idee,
die ons waarschijnlijk door een laat keynesianisme was ingegeven,
en die onder meer verkondigde dat, om toch maar de deflatie te ver-
mijden, er een stuk inflatie kan worden bijgenomen.

De feiten hebben ons geleerd dat in die richting niet verder kon
worden gegaan, en in die zin vinden wij het niet verkeerd datereen
regering is gekomen die probeert de zwaartepunten anders te leggen.
Men mag echter niet bewust of onbewust in het tegengestelde ver-
vallen.U veroorzaakt een afroming van debinnenlandse koopkracht
met enorme sociale gevolgen. Immers, mijnheer de Vice-Premier,
wat u daarover ook mag zeggen en hoe goed de bedoelingen ook
mogen zijn,het zullen in werkelijkheid de economisch zwakkeren
zijn die het meest te lijden hebben onder de fiscale maatregelen die
in dit wetsontwerp worden voorgesteld. Men heeft, wat dat betreft,
de socialistische sprekers een beetje te hard en niethelemaalrecht-
vaardig aangepakt. Het is natuurlijk niet aan mij de standpunten
van de Socialistische partij te verdedigen. Ten eerste, ze wenstdat
niet en, ten tweede, ik ben daarvoor één van de minst geschikte le-
den van dezevergadering.

Ten gronde is er echter iets juist in de kritiek die door de linker-
zijde wordt geuit op de maatregelen die de economisch zwakkeren
harder treffen. Mijnheer de Vice-Premier, antwoord mij niet meteen
verwijzing naar een of ander artikel van het wetsontwerp waarin u
een poging doetom die effecten te verminderen en te rechtvaardi-
gen. Zulke artikelen zijn aanwezig in het ontwerp, men zou blind
moeten zijn om dat niet te zien. Maar hetgeen u als verzachtende
maatregelen hebt ingebouwd, zal, vrees ik, het basisresultaat niet
kunnen te niet doen: het zullen toch in feite de honderdduizend
zwakkeren zijn die in de eerste plaats de tol van uw beleid zullen
betalen. Dit zal gebeuren ingevolge een maatschappelijke werkelijk-
heid waarover men niet veel grote woorden moet gebruiken. lede-
reen die het economisch en maatschappelijk leven kent, weet dat,
wanneer een beleid wordt gevoerd zoals het onderhavige, de gefor-
tuneerden zich beter kunnen verdedigen tegen de gevolgen ervan.
Wat betekent tenslotte, bijvoorbeeld, het schrappen van die forfai-
taire aftrek van 10 000 frank vooreen welvarend gezin?

Ik zou er andere voorbeelden kunnen van geven waar enhoeu de
economische zwakken het zwaarst treft.Dit isuw bedoeling nieten
het zou demagogisch zijn te beweren datde huidige regering,en de-
genen die er deel van uitmaken, sociaal en menselijk minder gevoe-
lig zijn dan de leden van de vorige regering. Mijnheer de Vice-Pre-
mier, uw maatregelen zullen echter, gewild of ongewild, kettingreac-
ties op gang brengen en u zult zich daarvoor moeten verantwoor-
den. In de eerste plaats zullen sommige vleugelsvan een partijdie
uw regering steunt - ik kijk in de richting van de christen-demo-
craten - rekenschap moetengeven overhetongewildemaarfeitelij-
ke verarmingseffect dat uw beleid in ons land zalhebben,en dat
niet zonder politieke gevolgen kan blijven.

Het doet mij genoegen dat de Eerste minister aanwezig is op het
ogenblik dat ik deze beschouwingen maak.Men heefthier vorige
week nogal smalend in de richting van de linkerzijdedevraag ge-
steld of zij soms een alternatief heeft. Mijnheer de Eerste minister,
wij zijn geen kerstekinderen; er is een alternatief, mischien niet ten
gronde, maar er is een politiek alternatief: een regering met een an-
dere samenstelling. Wij zijn hier geen vergadering van theoretici.
Wanneer ik sommige collega's in beweging zag komen en inde rich-
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ting kijken van de socialisten, en wanneer ik sommige uiteenzettin-
gen van socialistische collega's heb gehoord werd het mij duidelijk
dat er wel degelijk een alternatief is, een alternatief waarvan onver-
mijdelijk de liberale partijen het slachtoffer zullen zijn. Wanneer erzich in de politiek een verandering voordoet, zijn er immers altijd
slachtoffers. Ik kan de Vice-Premier albijvoorbaat verzekeren dathij welkom is in de oppositie, waarin wij samen zo vele jaren heb-
ben gezeten.

Mme Petry.- Il y a l'allergie.

De heer de Bruyne.- U kan dan gerust bijons komen uit-snikken.
Ik keer terug totde kern van mijn betoog. Deze regering kan so-

ciaal dergelijke discrepanties veroorzaken en dergelijke spanningen
met zich brengen, dat haar bestaan hierdoor in gevaar zal worden
gebracht. Objectief beschouwd zal ze op monetair gebied misluk-
ken. Zij zal met goede maatregelen - ik denk aan de versterking
van de ondernemingen, de verhoging van de eigen middelen van de
bedrijven en de pogingen om de kapitaalmarkt opnieuw normaal te
doen functioneren - wel een zeker succes bereiken. Dit zal echter
zeer laat komen en niet duurzaam zijn, of herhaalde nieuwe inspui-
tingen in de kapitaalmarkt vergen, met fiscale gunstmaatregelen die
niet de echte motivering kunnen zijn voor het aanwenden van
spaargeld voor risicodragende beleggingen. Hoewel ik die maatrege-
len goed vind,kunnen ze niet de dieper liggende beweegreden zijn
om de kapitaalmarkt opnieuw te voeden, en om de sector van het
risicodragend kapitaal andermaalvan voldoende middelen te voor-
zien.

Voor het overige wens ik veel succes aan de maatregelen ter be-
vordering van risicodragende beleggingen, die eigenlijk een geestes-
kind zijn van collega Cooreman, maar waarvan het vaderschap als
het ware overgedragen is zodra de boreling gezond en levenskrach-
tig leek te zijn. Mijnheer de Voorzitter, ik wijk niet graag af van het
parlementaire taalgebruik en men mag mijn figuurlijke voorstelling
van de zaken niet verkeerd interpreteren. Ik heb echter de indruk
dat onze collega Cooreman een kind heeft verwekt, dat, wanneer
het welvarend en levenskrachtig bleek te zijn, in het trouwboekje
vandeminister van Financiën werd ingeschreven.

De heer Lagae.- Dit is een adoptie.

De heer W.De Clercq, Vice-Eerste minister en minister van Fi-
nanciën en Buitenlandse Handel.- U zou beter moeten weten, mij-
heer de Bruyne.Hetvoorstelvan de heer Cooreman is maar een on-
derdeelvan hetkoninklijk besluitnr.15 dat tweebelangrijke luiken
bevat,hetgeen de originaliteit van het geheel mogelijk maakt.

DeheerdeBruyne.- Inderdaad, maar dan een onderdeel waaro-
ver ik meendeeen beschouwing temoeten maken omdat deze, tot
mijn verbazing, niet te vinden is in het deel van de financiële pers
waar men deze normaal zou moeten kunnen lezen.

Mijnheer de voorzitter, mijnheer de Eerste minister, mijnheer de
Vice-Eerste minister, ik kan hiermede besluiten. De bespreking in de
commissie is gedetailleerd en grondig genoeg geweest. We moeten ze
hierniethernemen.
Ik feliciteerderapporteurdieonsop zo een duidelijk manier die

materieheeftvoorgesteld.Ik dank aldegenen dieaan debespreking
hebben deelgenomen en vaak met nieuwe en inspirerende voorstel-
len voordedag zijn gekomen.

Ook de Vice-Eerste minister en minister van Financiën heeft zich
erg ingespannen om onzewerkzaamhedenindecommissieeengro-
teredraagwijdte tegeven dan men in vele gevallen van sommige re-
geringsleden mag verwachten,watmijoverigenszeerspijt.

Ik dank eveneens de Eerste minister die in moeilijke omstandighe-
den heel wat tijd heeft besteed om een deel van dit ontwerp in de
commissie toe te lichten, het deel dat precies gaat over doelstelling
gen die we als dusdanig wel kunnen onderschrijven, maar waarvan
de middelen die ertoe worden gebruikt niet in verhouding zijn tot
hetdoel.Datzaluiteindelijk demislukkingvan deze regeringmee-
brengen.

Het is overbodig eraan toe te voegen dat de Volksunie dit wets-
ontwerp nietzalgoedkeuren. Ik zou evenwel niet graag hebben dat
onze opstelling als negatief zou worden geïnterpreteerd. Wat ik bij
wijze van besluit zeg over de Volksuniefractie geldt ook voor de an-
dere oppositiepartijen. U bent niet unfair of brutaal aangevallen ge-
worden in de voorbije maanden. U hebt bij de oppositie in vele
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gevallen begrip en belangstelling gevonden, welke gedurende de
reeds vele jaren die ik in de Senaat doorbreng niet steeds aanwezig
waren bij sommige oppositiefracties. Men heeft bij de socialisten
eveneens inspanningen gedaan om in te zien wat eigenlijk uw doel
was. En de kritiek was vaak genuanceerd. Dat is ook het geval voor
de fractie die ik vertegenwoordig en waarvan de voorzitter vorige
week nog duidelijk heeft gezegd datwij denoodzakelijkheid inzagen
van een keerpunt in het algemeen economisch beleid van de zich el-
kaar opvolgende regeringen. Wij wensen uw mislukking niet. Wij
zouden ze eigenlijk betreuren, mijnheer de Eerste minister, omdat
we in heel deze aangelegenheid verder zien dan de begrenzingen van
de partijpolitiek. Indien België in deze poging niet slaagt en wanneer
de Europese omstandigheden het niet mogelijk maken het bedrijfsle-
ven een levenskrachtige basis te geven, staan er voor ons sombere
jaren te wachten. Dat wordt hier door niemand wenselijk geacht.
(Applaus op verschillende banken.)

De Voorzitter.- Het woord is aan deheerLagae.

De heer Lagae.- Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de Eerste mi-
nister, mijnheer de Vice-Eerste minister, geachte collega's, het toeval
wil dat ik het woord mag nemen na onze collega, de heer de Bruy-
ne. Dat schikt mij goed.

Het lag in mijn bedoeling, na eerst te hebben hulde gebracht aan
onze rapporteur, de heer Nutkewitz, voor het uitstekend en zeer
bruikbaar verslag, toch even te verwijlen bij het algemeen kader van
ditwetsontwerp.

Wat de grondoptie betreft en op welke wijze men het hoofd moet
bieden aan de zeer moeilijke toestand voorons land,kan derege-
ring zelf het best haar beleid ter zake verdedigen.Ik wiltoch op
twee zaken wijzen om duidelijk te maken waar we staan en op welk
standpunt wij ons eigenlijk moeten stellen. Wanneer we dit ontwerp
van wet beoordelen, moeten we goed weten dat de overheidsuitga-
ven - ik neem als uitgangspunt een jaar dat nagenoeg samenvalt
met het begin van de crisis - in 1974, 43,6 pct. innamen van ons
bruto nationaal produkt. Of dat veelof weinig is, laat ik in het
midden, maar in 1960 beliepen zij slechts 34 pct.

In 1983 is de last van de overheidsuitgaven gestegen totongeveer
65 pct. Wij vragen ons afofniet veeleer aan de zijdevan deuitga-
ven moet worden gedokterd dan aan deze van de inkomsten. Ik
vraag dit zonder vooringenomenheid maargeletop decijfers, loont
het de moeite dit probleem op te werpen.

In het licht van die overweging moeten wij stellen dater in het
wetsontwerp punten voorkomen die ons geen voldoening schenken,
andere die goed zijn en nog andere die alleen maar goed zijn omdat
zij onvermijdelijk zijn.

Of de ontvangsten nu worden verhoogd langs het kanaal van de
belastingen ofditvan de sociale lasten of langshetkanaalvan de
tweeslachtige inleveringsprodukten dan wel de uitgaven worden ver-
minderd in de werkingskosten van de overheid of doormiddelvan
de sociale transfers, wij zullen altijd ergens hetverwijthoren datde
oplossing niet ideaal is en slechte nevenwerkingen zal vertonen zoals
dat in het algemeen het geval is met medicamenten.

Ik moet dan ook kritiek uitspreken op dit ontwerp dat slechts en-
kele fiscale aangelegenheden behandelt. In verband met een andere
materie werd kritiek geuit op de behandeling per « kleine pakjes ».
Dergelijke kritiek ishier zeker gerechtvaardigd. In de amendemen-
ten die werden ingediend, worden maatregelen betwist zonder dat
het geheel wordt overschouwd. Als men billijk en strikt rechtvaardig
wil zijn in een materie waarin men inzake rechtvaardigheid nogal
gemakkelijk van mening kan verschillen, dan moet bij elk voorstel
tot wijziging, vrijwel over het hele bord de spons worden geveegd
en moet opnieuw van nul worden vertrokken. Elke partiele maatre-
gel staat bloot aan kritiek en soms van alle kanten tegelijk. Een ty-
pisch voorbeeld daarvan, mijnheer de Bruyne, is dit van de afschaf-
fing van de vrijstelling van 10 000 frank. Van alle kanten wordt met
evenveel overtuiging gezegd dat het een maatregel iswaardoor de
hoge inkomens zwaarder worden getroffen gelet op de niet te on-
derschatten progressiviteit van ons belastingstelsel. Mocht u daaraan
twijfelen dan wil ik u wel wijzen op de stijging van de progressivi-
teit in ons belastingstelsel van 1963 tot nu. Ik spreek daar geen oor-
deel over uit, maar het is een feit dat de directe belastingen in verge-
lijk met de indirecte belastingen in zeer belangrijke mate zijn geste-
gen. In het totaal van de belastingen vertegenwoordigen de directe
belastingen momenteel twee derde, en de indirecte belastingen één
derde.

In deze directe belastingen is de progressiviteit in zeerbelangrijke
mate toegenomen.Mijn bedoeling isnietdaarvan dekritiek te ma-
ken, maar het alleen in herinnering tebrengen.

Wanneer wordt gezegd dat het toevoegen van 10000 frank
zwaarderweegt naargelang het inkomen, waarbijdeze 10000 frankwordt gevoegd, kleiner of groter is, dan is dat juist. Maar wat evi-dent is voor de ene, is het niet voor de andere. Met evenveel overtu-igingskracht horen wij immers zeggen dat een belastingverhoging,
hoe gering ook,altijd zwaarder zal wegen op kleine dan op groteinkomens.

Men komt tot dergelijke radicaal tegenstrijdige conclusies omdat
men elke maatregel afzonderlijk bekijkt. Het is nooit goed in ver-band met belastingen met kleine pakjes te werken. Ik pleit echter
verzachtende omstandigheden. Ik meen niet dat de regering hier an-ders kan handelen.

De progressiviteit stijgt in zulke belangrijke mate, niet alleen door
de maatregelen die hetzij bij wet, hetzij op een andere manier wor-
den genomen in de sociale of in de fiscale sector, maar ook en voor-al door het niet-indexeren van de belastingschalen. De minister van
Financiën moet daarover niet blozen. De vorige regeringen zijn er
ook niet in geslaagd de indexatie toe te passen.

Wij mogen toch ook nietuit het oog verliezen dat, welke inspan-
ningen men ook doet om de fiscale inkomsten te verhogen, het te-
kort op de lopende verrichtingen nog altijd van die aard is dat, in-
derdaad, mijnheer de Bruyne, men in bepaalde kringen niet hele-
maal gerust is in de huidige pariteit van de frank. Ik meen echter
dat wij daarvoor niet alleen verantwoordelijk zijn. Wij hebben niet
alleen kunnen beslissen over deherschikking van onze munt. Alles
in acht genomen, meen ik dat het nog de beste oplossing is en alles-
zins meer eervol dan wat de buitenlandse pers erover schrijft.

De stijging van de belastingen, die echter nog te klein is om de
stijging van deuitgaven bij tehouden,brengtmetzich datde fiscale
lasten zo zwaarworden datmen allerleimaatregelen moetnemen
om deze last nog draaglijk tehouden.Datwordt in hetverslag van
deheerNutkewitz zeer goed onderstreept.

Om die last enigszins menselijk te maken neemt men zijn toe-
vlucht totwat men noemt de « fiscale uitgaven». IndeKamer van
volksvertegenwoordigers is daar uitvoerig over gesproken en ook in
onzecommissie voor de Financiën heeft men daar sterk de nadruk
op gelegd.En terecht!De aanzwelling van de fiscale uitgaven maakt de fiscale lasten zo
hoog dat men het werkelijk niet meer aandurft bepaalde personen
de rekening te presenteren.

De woordvoerder van de PS zal het toch met mij eens zijn dat
men toch geen natalist moet zijn om, nu de belastingen een zo hoog
peilhebben bereikt, te zeggen dat er ruimer rekening moet worden
gehouden met de gezinslasten. Onze collega Constant De Clercq zal
het familiale aspect ruimer behandelen.

Wanneer men bij de indirecte belastingen geen onderscheid kan
maken tussen personen met gezinslast en personen zonder gezinslast
enwanneerdedirectebelastingen zwaarder uitvallen dan de indirec-
te en de progressiviteit zeer sterk is toegenomen, kan men niet an-
ders dan de personenbelasting te herschikken rekening houdend met
de gezinslast. Ik ben er de regering dankbaar voor dat zijdit inziet.
Men is toch geen natalist omdat men vindt dat men voor een gezin
met vier kinderen fiscaal iets meer moet doen dan voor een gezin
met twee kinderen. Ik zie niet in waarom dat overdreven zou zijn.

Men mengt trouwens twee zaken door elkaar. Sommigen willen
het inkomen wel herverdelen. Doorherverdelen verstaan zij echter
alleen de hogere inkomens dichter bij de lagere brengen, maar niet
rekening houden met het inkomen dat per hoofd overblijft na het
betalen van de belastingen. Men schijnt een herverdeling ten gunste
van gezinnen met één - daarom niet noodzakelijk marginaal- in-
komen enmetkinderen ten laste uiterst onsympathiek te vinden.

We zouden over deze aangelegenheid eens een debat ten gronde
moeten voeren. Ik begrijp immersnietwaarom men zoveelaandacht
besteedt aan het aanpassen van de weddebarema's van alle catego-
rieën, gaande van bode-deurwachter tot secretaris-generaal, om
daarna alles zo vlug mogelijk tewillen gelijkschakelen. Men zou er
dan beteraan doen de wedden dadelijk gelijk te maken. Ons belas-
tingstelselzou veel eenvoudiger worden.

Hetvoorstel is een compromis voor deze tijd, rekening houdend
metdebeperkingen waarde regeringnietbuitenkan.

Ik wil even de aandacht van de vergadering vragen voor bladzijde
18 van het verslag, waar wordt gesproken over de bezwaarschriften.
Geleidelijk aan heeft de gedachte veld gewonnen datdegenen die
een bezwaarschrift indienen, niet graag belastingen betalen en door
het indienen van een bezwaarschrift slechts tijd willen winnen. Op
bladzijde 18 van het verslag kan men vaststellen dat meer dan de
helft van de bezwaarschriften terecht werden ingediend. Een aantal
zure maatregelen met betrekking tot het indienen van bezwaar-
schriften is dus niet zo gewettigd.
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Mijnheer de minister, ik wil nu nog iets zeggen over een aangele-
genheid waarop ik herhaaldelijk terugkom. In dit wetsontwerp
wordt een inspanning gedaan om bepaalde onredelijke zaken uit te
schakelen. Wij moeten er echter ook voor waken die zaken te ver-
mijden, die de administratie bij de belastingplichtigen discrediteren.

Ik heb u vroeger reeds gezegd, mijnheer de minister, dat een
belastingaanslag van meer dan 100 pct. van het inkomen, niet toe-
laatbaar is. Daarbij verliest de fiscus zijn gezag.

Op bladzijde 26 van het verslag zegt de minister dathetvoor
hem nietgemakkelijk is om belastingen te vermijden die 100 pct.
van het inkomen uit onroerende goederen overschrijden. Dat geef ik
toe. Maar de minister voegt eraan toe dat dergelijke gevallen uitzon-
derlijk zijn. Deze uitlating maakt het mij gemakkelijk. Als deze ge-
vallen dan toch uitzonderlijk zijn, kan hethem nietveelkosten om
op één of andere manier deze overschrijding van 100 pct. te ver-
mijden.

Een ander voorbeeld dat verband houdt met de koninklijke
besluiten die wij nu gaan goedkeuren, betreft de belasting op de
meerwaarde. Vroeger werd de meerwaarde beoordeeld volgens het
bedrag dat men in de akte vond. Op het ogenblik wordt de meer-
waarde beoordeeld volgens de cijfers van de registratie.

Wanneer de ontvanger van de registratie het bedrag in de akte
niet hoog genoeg acht en het verhoogt, dan moet de belastingplich-
tige meer meerwaardebelasting betalen, zelfs al werdhijvan diever-
hoging niet in kennis gesteld. Dat is spijtig, want de belastingplichti-
ge is bij de herschatting geen partij en wordt niet gewaarschuwd.
Datwordt geregeld tussen de registratie enerzijds en de koper an-
derzijds. De verkoper of de belastingplichtige wordt daarbijniet
gehoord. Ik vertel u hiermee echter geen nieuws, mijnheer de mini-
ster.

Ook wanneer iemand een eigendom verkoopt,wordthijsoms in
verband met de prijs tegen welke hij deze eigendom heeft gekocht
slecht behandeld. Dat spijt mij, want op die manier maken wijop-
nieuw de taak van de ambtenaren buitengewoon moeilijk. Ik geef
een voorbeeld. Iemand koopt een eigendom van twee hectare, waar-
in een stukje bouwgrond zitdat in de akte niet afzonderlijk wordt
vermeld. De ambtenaar kan dan zeggen dathijhet stukje bouw-
grond met toepassing van de regel van drie zal schatten. Op die ma-
nier bedraagt de vertrekwaarde van een stukje bouwgrond van vijf
are bijvoorbeeld 20000 frank. Bij een latere verkoop voor bijvoor-
beeld 400 000 frank - wat niet overdreven veel is - betaalt de
verkoper een vreselijke meerwaarde. Dat mag u volgens mijniet
toelaten,mijnheerde minister. Dat nemen de mensen niet.

In verband met de belasting op de vervangingsinkomens is de
voorliggende tekst misschien al enigszins achterhaald. Ik zal er dan
ook niet lang blijven bijstilstaan. Ik neem wel aan dat iemand die
werkloos wordt en dus plots ineens veel minder verdient dan vroe-
ger,heterg vindt,dan nog belastingen op dat inkomen te moeten
betalen. Men mag evenwel niet vergeten - comparaison n'est pas
raison - dat heel wat mensen het ene jaar veel minder inkomsten
hebben dan het andere jaar.Bij zelfstandigen gebeurtdatzeerdik-
wijls. Het jaar 1981 was goed en 1982 was slecht. In het goede jaar
betaalt de zelfstandige de aanslagvoet van hetgoede jaar en in het
slechte jaar de aanslagvoet van het slechte jaar. Dat maakt mis-
schien dat hij gemiddeld te veel belastingen betaalt.Daarover heeft
niemand ooit gestruikeld. Sommigen kunnen voor de uitoefening
van hun beroep volstaan met een telefoon en een bureau, terwijl an-
deren belangrijke investeringen moeten doen die zij niet altijd kun-
nen afschrijven.

Sommigen moeten voor hun inkomen zeer hard en zeer zwaar
werken in de meest ondankbare omstandigheden, en misschien
nachtwerk moeten doen, of buitenwerk. Daar heeft men nooit reke-
ning mee gehouden.

Als men van oordeel is dat de vervangingsinkomens te klein zijn,
ben ik er voorstander van ze te verhogen, en daarna te belasten, lie-
ver dans een toestand te laten bestaan waarin iemand met een ver-
vangingsinkomen van 250 000 frank geen belastingen betaalt terwijl
iemand die met werken hetzelfde verdient, wel 20 000 of 30 000
frank belastingen moet betalen. Ik geef er mij rekenschap van dat
niet iedereen mijn mening deelt. Ik heb eventueel nooit kunnen ver-
klaren hoe het komt dat iemand die voor zijn inkomen werkt en er
inspanningen voor levert, wel belastingen moet betalen en iemand
die er niet voor werkt, hoe graag hij dat ook zou doen, geen bela-
stingen moet betalen.

Sommige collega's struikelen over de deglobalisatie van het kadas-
traal inkomen. Als de belastingen zo hoog worden, is men echter
verplicht wat toegevingen te doen. Wanneer het gaat om een eigen
woning - en dat is hier het geval - is het kadastraal inkomen een
inkomen dat men niet krijgt in geld. Zodra men belastingen, in
geld, moet betalen voor een inkomen dat men niet krijgt in geld,
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wordt de toestand delicaat. Hetzelfde geldt voor voordelen innatu-
ra.Het is moeilijk iemand belastingen te doen betalen,omdathij
een middagmaalheeftgenuttigd op kosten van de baas. Indien men
zou mogen betalen in middagmalen zou het iets anders zijn.

Naarmate het kadastraal inkomen zwaarder wordt belast door de
gemeenten, komt men dichter bij die 100 pct. waarover ik het had.Ditwordtbehandeld op bladzijde 31 van het verslag.

Ik ben er de minister dankbaar om dathij aandacht heeftbesteed
aan de inkomsten van personen die hun inkomen verwerven inhet
buitenland. Wij doen zeer veel voor de buitenlanders in België, maar
veel te weinig voor degenen onder ons die grote verplaatsingen moe-
ten doen en in zeer ondankbare omstandigheden moeten werken.
Zijvinden hetnogalerg datzijde vrucht van die inspanningen in
zo ruime mate moeten afstaan voor allerlei sociale en fiscale bij-
dragen.

Ik treed destellingbijvan collega's, die beweerden dat het op een
zeker ogenblik vooral een kwestie van controle zal worden, niet al-
leen op de staatsuitgaven, maar ook op de uitgaven van degemeen-
ten en van deOCMW.

In de commissie heb ik gevraagd welke controle er eigenlijk op de
OCMW wordtuitgeoefend en ofhun activiteiten nu eigenlijk wor-
den doorgelicht inzake efficiëntie en opportuniteit. Men bleef mij
het antwoord schuldig. De OCMW worden op louter formele ma-
niergecontroleerd,op sommigeplaatsen nietmeerdan de rekening
van dekerkfabrieken. Hieroverdrijf ik niet.

Mijnheer de minister, dat waren mijn ideeen. Er was misschien
kritiek bij,en wellichtook kritiek op de kritiek. In tegenstelling ech-
ter met de heer de Bruyne, met wie ik niet altijd van mening ver-
schil, zal ik dit ontwerp van wet toch goedkeuren. (Applaus op de
banken van de meerderheid.)

M. le Président.- La parole est au chevalier de Donnéa.

M. lechevalier de Donnéa.- Monsieur le Président, mesdames,
messieurs, les réformes de l'impôt des personnes physiques que le
gouvernement nous propose, vont incontestablement dans le bon
sens. L'augmentation d'environ 40 p.c. des réductions d'impôt pour
enfants à charge, la réduction de l'impôt en faveur du conjoint pour
les revenus compris entre 750 000 francs et un million et demi ainsi
que l'augmentation de l'abattement spécial sur le revenu cadastral
de la maison d'habitation sont des mesures dont il faut se réjouir.

Celaétantdit, legouvernement devrapoursuivre ses efforts visant
à réduire progressivement les taux marginaux d'imposition qui
penalisent actuellement lourdement le personnel d'encadrement
moyen et supérieur. L'objectif du gouvernement doit être de rame-
ner à terme à quelque 60 p.c. seulement le taux marginal d'imposi-
tion de l'Etatsur les tranches de revenu les plus élevées.

Il faut toutefois veiller à ce qu'une politique de modération fiscale
au niveau national ne soit pas annulée,voire surcompensée,par la
croissance progressive de la fiscalité communale, tant sur les per-
sonnes physiques que sur les entreprises. Afin d'éviter des abus
éventuelsen matière d'additionnels communaux sur les impôts des
personnes physiques, j'ai d'ailleurs déposé avec le sénateur Decléty
un amendement visant à limiter à 9 p.c. le pourcentage de la taxe
additionnelle communale.

Je n'en dirai pas plus sur les points que je viens d'évoquer parce
que je voudrais saisir tout particulièrement l'occasion de ce débat
pour attirer surtout l'attention du gouvernement sur l'évolution
extrêmement préoccupante de la fiscalité locale pesant sur la compé-
titivité des entreprises.

Le gouvernement, grâce au vote des articles 34 et 35 du présent
projet de loi, sera en principe doté d'outils importantsetefficaces
pour assurer dans les années qui viennent le maintien de notre com-
pétitivité par rapport à nos principaux concurrents.Ilserait toute-
fois lamentable que les pouvoirs subordonnés poursuivent une poli-
tique fiscale qui neutraliserait les efforts considérables du gouverne-
ment visant à restaurer la rentabilité des entreprises et à attirer chez
nous de nouveaux investisseurs.

Or, l'évolution de la fiscalité locale pesant sur les entreprises est
inquiétanteàcetégard,spécialement en Wallonie.

Afin d'éviter les conséquences sociales et politiques d'une
augmentation de leur fiscalité, de plus en plus de communes font
peser l'accroissement de la charge fiscale sur les entreprises. C'est
ainsipar exemple,que certaines communes ont levé des taxes indus-
trielles compensatoires pour compenser la perte de rendement résul-
tant de la révision à la baisse du revenu cadastral de certains biens
industriels en 1979 ou pour compenser certaines exonérations de
précompte immobilier industriel consenties par l'Etat dans le cadre
d'unpolitiqued'incitation à l'investissement.



1578
Sénat - Annales parlementaires

Senaat - Parlementaire Handelingen

M. Vercaigne.- Ceci a été fait parce que le ministre du Budget
de l'époque avait dit que la révision cadastrale serait une mesure
neutre et, pour qu'elle reste neutre, ilne fallait pas que le revenu
cadastral frappant les entreprises soit diminué.Lescommunes ont
simplement leve ces impôts nouveaux pour rétablir l'équilibre.

M. le chevalier de Donnéa.- Il ne me semble pas normal, mon-
sieur Vercaigne, que, lorsque l'Etat ou la Région consent certains
avantages en matière de précompte immobilier industriel pour sti-
muler l'investissement, les communes, quelles qu'elles soient d'ail-
leurs, écrêtent cet avantage à leur profit, contribuant ainsi à détruire
de l'emploi. Mais j'ai écouté votre remarque avec intérêt.

Jedisaisdonc quecertainescommunesont levédes taxes indus-
trielles compensatoires, non seulement pour la raison que jeviensde
citer et à propos de laquelle vous avez réagi, monsieur Vercaigne,
mais aussi pour compenser certaines exonérations de précompte
immobilier industriel consenties par l'Etat dans le cadre d'une politi-
que d'incitation à l'investissement.

Les taxes communales frappant les entreprisessontégalement
et c'est aussi fort inquiétant - de plus en plus sources de distorsion
de concurrence entre régions ou sous-régions, voire entre com-
munes. La taxe, absurde s'il en est dans la conjoncture actuelle, sur
le personnel occupé, s'élève à 80 francs par habitant en moyenne en
Wallonie contre 66 francs en Flandre. La taxe sur la force motrice
par habitant dépasse en Wallonie celle de la Flandre de 47 p.c.Les
taux d'imposition divergent d'ailleurs également fortement d'une
commune à l'autre.

L'évolution de la fiscalité provinciale sur les entreprises est égale-
mentpréoccupante dans certaines provinces.

Bref, ilest indispensable que le gouvernement et les autorités de
tutelle régionales prennent les mesures susceptibles d'éviter que la
politique visant à défendre la compétitivité des entreprises et à
relancer l'investissement par des incitants fiscaux, ne soit pas neu-
tralisée dans certaines régions ou sous-régions par l'évolution de la
fiscalité communale et provinciale pesant sur les entreprises. Ilest
également souhaitable de simplifier la fiscalité communale - ilexiste,en effet,près de 120 taxes communales différentes - et de
supprimer toutes les taxes communales qui n'ont pas un rendement
net positif ou qui, telles les taxes de répartition, ont un caractère
purement arbitraire.

La cohérence entre la fiscalité nationale et locale est une condi-
tion nécessaire, et même indispensable,d'une union économiqueet
monétaire et de la défense de notre compétitivité,au même titreque
les mesures excellentes préconisées dans les articles 34 et 35 du pro-
jet de loiquenoussoumet legouvernement.(Applaudissementssur
les bancs de la majorité.)

M. le Président.- La parole est à M. Vercaigne.

M. Vercaigne.- Monsieur le Président, mesdames, messieurs, j'ai
écouté attentivement l'introduction du Vice-Premierministre etj'ai
constatéqu'ilcitait à plusieurs reprises l'article 36 alors que lepro-
jet de loi qui nous occupe n'en compte en réalité que trente-cinq. Je
suppose qu'il s'est basé sur des documents de la Chambre et qu'un
article a été supprimé. C'est assez gênant car ce projet montre in
fine la volonté du gouvernement de passer une camisole de force
aux organisations syndicales en vue de les empêcher de négocier
avec les employeurs des avantages nouveaux au cours des deux
années à venir alors qu'il laisse toute latitude aux entreprises pour
engranger des bénéfices nouveaux.

M. Basecq, premier vice-président,
prend la présidence de l'assemblée

Cela étant dit, permettez-moi de vous féliciter, monsieur leVice-
Premier ministre. En effet, c'est avec un intérêt amusé que je vous ai
regardé, à la télévision, l'autre soir, lors d'une communication gou-
vernementale, au moment où vos propositions étaient approuvées à
la Chambre. Pour un homme du Nord, vous mettiez une fougue
toute méditerranéenne pour tenter de convaincre le public franco-
phone que « c'est en vivant plus mal que ça irait mieux ! ».

Votre message a passé. Il faut dire qu'une certaine amnésie vous
avait frappé, car vous n'avez soufflé le moindre motà propos de
l'abolition de l'abattement de 10 000 francs. De plus, vous avez
glissé tellement rapidement sur leshausses d'impôtsquivontfrap-
per les célibataires, les isolés et les mariés sans enfants, que les télé-
spectateurs ne s'en sont pas rendu compte. Par contre, en matière de
réduction d'impôts pour les familles nombreuses, là, vous vous êtes
longuement étendu sur lesujet.

Je trouve cocasse cette insistance mise par vos soins à détailler les
avantages que les familles nombreuses vont retirer de ce projet deloi. Cocasse, car vous feignez d'ignorer qu'en la matière, c'est lepoint de vue du CVP qui triomphe puisque, pour eux, la femme
n'est jamais si bien que lorsqu'elle se trouve dans sa cuisine. Tandis
que vous, vous affirmez à la cantonade que le travail doit être reva-
lorisé, que la fiscalité a atteint des sommets à ne pas dépasser etbien d'autres choses encore qui vont dans cesens.

Qui,à l'heure actuelle, crée encoredes familles trèsnombreuses?
Pour l'essentiel, des familles immigrées qui perpétuent les traditions
de leur pays d'origine et, en outre, la bourgeoisie, qui y trouve un
intérêt fiscal évident, car les revenus de cette catégorie de contribua-
bles sont largement supérieurs à ceux des autres catégories. Il y a
donc une nette distinction à faire entre immigrés, qui ne connaissent
pas nos subtilités fiscales et quiont des enfants pour se protéger
plus tard contre les vicissitudes de l'existence - et je ne suis pas
contre les réductions d'impôts pour cette catégorie de personnes-,et la bourgeoisie qui, vu ses revenus élevés, a un intérêt fiscal à
avoir plusieurs enfants. A ceux-là s'ajoutent, mais dans une mesure
qui va en diminuant, des familles chrétiennes qui s'en tiennent
encore au précepte évangélique: «Croissez et multipliez-vous. »
C'est donc une concession au CVP que vous nous demandez d'ap-
prouver.

Le système de fractionnement avantageait déjà les familles dont
un des conjoints ne travaille pas. Vous accentuez cette tendance en
réservant une bonne part de vos diminutions d'impôts aux ménages
qui,en gros,ne comptent qu'un seul travailleur dans le couple.

A l'heure où la sécurité sociale est en sérieuse difficulté, vos
mesures, jointes à celles de M. Hansenne, ministre de l'Emploi et du
Travail, encouragent le retour des femmes au foyer, que ce soit
complètement ou partiellement. De ce fait,vous rendez vigueur à
l'idée que la femme doit vivre dans l'ombre du mari, si pas en être
la servante.

En somme, le « Sois belle et tais-toi! » vous convient bien et vous
ajustez vos actes à vos pensées.

Pour notre part, nous refusons l'islamisation de nos compagnes
voulue par la droite flamande. Pour nous, les Saintes Ecritures ne
sont pas l'alpha et l'omega de toute vie heureuse.

Depuis un certain temps, un faisceau de lois et de mesures
sociales sont prises pour freiner l'activité professionnelle des
femmes. Ce n'est pas pour rien que la notion de « cohabitant»aété
créée. En définitive,c'est la domination culturelle de la droite fla-
mande que vous voulez nous imposer en confinant les femmes dans
des rôles effacés et réservant les beaux rôles aux hommes en vertu
d'une certaine prédestination.Cela,nous ne pouvons l'accepter,car,
pour nous, femmes et hommes sont complémentaires et ne sont pas
figés dans des rôles déterminés une fois pour toutes.

La suppression de l'abattement de 10 000 francs constitue pour
les travailleurs un coup bas porté à leur pouvoir d'achat. Ceci va
entraîner, pour les ménages, des hausses d'impôtss'échelonnant de
4 080 francs, pour un revenu imposable de 400 000 francs à 4 950
francs pour un revenu imposable d'un million. Ceci, ajouté aux
3 000 francs que vous allez subtiliser aux travailleurs par lebiaisde
l'augmentation des cotisations de chômage, est intolérable et
démontre, si besoin en est, que votre gouvernement estau service
des entreprises, mais non des travailleurs.

Monsieur le Vice-Premier, vous avez présenté la libéralisation de
la fiscalité communale comme étant un royal cadeau offert aux
communes.Le libre choix était assuré, disiez-vous!Mais les termes
de ce choix constituent un cadeau empoisonne, car pour les95p.c.
de communes actuellement en déficit, c'est soit supprimer du per-
sonnel, soit augmenter considérablement les impôts locaux.

Désormais, il n'y a plus de limite légale à la perception des addi-
tionnelscommunaux à l'impôt des personnes physiques. Demain, les
communes pourront lever 7,9,12 p.c. ou même plus d'addition-
nels. Et ce seront les communes les plus pauvres qui seront tentées
d'appliquer les premières cette latitude nouvelle.

Le supplément d'impôtà payer par un ménage sera, dans ce cas,
important. Des calculs ont été effectués qui démontrent que pour un
couple dont lesdeux conjoints travaillentetsi la commune porte les
additionnelsà 9 p.c. pourun revenu de 900 000 francs, le supplé-
ment d'impôts à payer sera de 9 711 francs. Voilà comment les libé-
raux, une fois de plus, s'opposent à toutaccroissement de la fisca-
lite frappant les revenus de travail !

Les travailleurs constatent, dans leur vie de tous les jours, que
vous privilégiez les revenus qui ne proviennent pas du travailper-
sonnel. C'est ainsi qu'en dévaluant notre monnaie, vous avez enri-
chi, parfois de manière fabuleuse, ceux qui, comme des sangsues,
pompent les globules rouges du pays. La Bourse se frotte les mains,
les affaires vont du tonnerre, mais les retombées pour l'emploi sont
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nulles et vous en êtes à 70 000 chômeurs supplémentaires depuis
votre arrivée au pouvoir.

Une prime aux petits châtelains et propriétaires de grosses villas
est octroyée: 140 milliards ont été prélevés l'année dernière dans la
poche des travailleurs pour être glissés dans celle des entreprises.
Comment voulez-vous que la FEB ne vous en soit pas reconnais-
sante ?

Ce que vous nous proposez ne correspond pas aux termes de la
première déclaration gouvernementale qui prévoyait une réforme
fondamentale de la fiscalité des personnes physiques.On ne peut
parler de mise sur un pied d'égalité de tous les revenus réels, puis-
que rien de sérieux n'est fait pour débusquer les immenses revenus
cachés. Jamais les Wallons n'accepteront d'amnistie, qu'elle soit fis-
caleou autre!Si c'est comme cela que vous comptez remotiver les travailleurs,
c'est raté! Seule l'indexation intégrale des barèmes fiscaux peut
remotiver les travailleurs, mais vous n'en voulez pas. Organisez un
contrôle plus réel sur la comptabilité des entreprises et faites la
chasse aux abus en matière de déclaration détaillée des charges pro-
fessionnelles.

M. Leemans reprend la présidence de l'assemblée

On y trouve, par exemple, des notes de restaurant à foison. Des
chefs d'entreprises trouvent tout à fait normal d'offrir à leur person-
nel, leurs cadres, tous les jours des dîners au restaurant. En ce qui
les concerne, les travailleurs en usine n'ont pas cette latitude. D'un
côté, nous avons 330 milliards de déductions de charges profession-
nelles et, de l'autre, 159 milliards pour ceux qui ne bénéficient que
de l'abattement forfaitaire etqui sont les plusnombreux. Combien
sont-ils dans les deux cas? Je vous ai d'ailleurs interrogé par écrit à
ce sujet.

Voilà quelques questions qui intéressent l'ensemble des travail-
leurs de ce pays. Une réforme fiscale en profondeur,voilà ce que
nous attendons. Ce serait le moyen privilégié d'une réelle redistribu-
tion des revenus dans ce pays. Votre « réformette >> est trop tournée
vers le passé et profite trop à ceux qui ont déjà des moyens d'échap-
per à l'impôt.

Dans ces conditions, je ne puis approuver votre projet de loi.
(Applaudissements sur certains bancs socialistes.)

De Voorzitter. - Het woord is aan de heer Constant De Clercq.

De heer C. De Clercq. - Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de Vi-
ce-Eerste minister, geachte collega's, de heer Lagae zei daarstraks
dat hij goed was ingeleid door collega de Bruyne. Op mijn beurt
zou ik kunnen zeggen dat ik goed ben ingeleid door collega Vercai-
gne. Ik wenste inderdaad de aandacht van de regering en van de Se-
naat te vragen voor het aspect van de gezinsvriendelijkheid en de
kindvriendelijkheid van de belastingen in het algemeen en van dit
ontwerp in het bijzonder.

Ik stel er vooreerst prijs op de minister van Financiën tedanken
voor het volledig antwoord dat hij heeft verstrekt op diverse vragen
die ik hem had gesteld en dat trouwens in het goed verslag van col-
lega Nutkewitz is opgenomen.

Inzake de maatregelen van de regering ten aanzien van de gezin-
nen met kinderen ten laste blijkt, dat het ingevolge het matigings-
besluit op het stuk van de kinderbijslag gaat om een inlevering van
5,350 miljard.Daartegenoverbetekentditontwerp een stijging van
de belastingvermindering met 7,500 miljard. Al gaat het hier om ra-
mingen, toch kan worden genoteerd dat het een positief resultaat is
ten gunste van de gezinnen met kinderen.Ditbeantwoordt trou-
wens aan de gedane belofte

Op basis van de artikelen van dit ontwerp, wil ik nog enkele vast-
stellingen doen :

1. Een gezin met slechts één inkomen van 600 000 frank bruto en
met 2 kinderen ten laste betaalt 110 550 frank belastingen. Daarte-
genover betaalt een gezin met twee inkomens van samen eveneens
600 000 frank bruto en ook met 2 kinderen ten laste 68 752 frank
belastingen. Dat is een verschil van 41 798 frank;

2. Een gezin met slechts één inkomen van 600 000 frank bruto en
met 2 kinderen ten laste betaalt 110 550 frank belasting. Daartegen-
over betalen twee niet-gehuwde samenwonenden, methetzelfde in-
komen en met hetzelfde aantal kinderen ten laste 132 143 frank.
Dat is een verschil van 21 593 frank;

3. Een gezin met twee inkomens van samen 600 000 frank bruto
en met 2 kinderen ten laste betaalt 68 752 frank. Daartegenoverbe-
talen twee samenwonenden, metdezelfde inkomsten enmethetzelf-

de aantal kinderen 64 297 frank belastingen. Dat is een verschil van4 455 frank.
Deze cijfers bewijzen overduidelijk dat er nog een verschil in de

fiscaliteit bestaat, ook al dient te worden erkend dat maatregelen in-zake meer gelijke behandeling werden genomen. De neutraliteit vanhet belastingrecht ten aanzien van het gezin, is nog niet volledig ver-wezenlijkt!
Als christendemocraat ben ik van oordeel dat de basiscelvan on-

ze maatschappij, het gezin, op elk domein, dus ook op ditvan defiscaliteit, niet alleen de algemene waardering moet genieten, maardatdewerkelijkeerkenningvan hetgezin door middel van concrete
beslissingen moet worden bevestigd. Daarom wens ik nog het vol-
gende tezeggen.

Om het hem opgelegde doel te verwezenlijken, heeft de Staat mid-
delen nodig en die middelen worden voornamelijk gefinancierd metbelastingen. Daarin nemen de inkomstenbelastingen een ruime

plaats in, zowat 60 pct. Het heffen van belastingen heeft dus een
strikt budgettair doel.

In deze moderne tijd heeft de wijze waarop de belasting wordt
geheven ook tot doel te ijveren voor meer fiscale gelijkheid tussen
de burgers, te ijveren dus voor een herverdeling van de inkomens,
en dat zou moeten worden bereikt met de progressiviteit van het be-
lastingtarief.

Die belastingprogressiviteit moet correct rekening houden met de
werkelijke draagkracht van de belastingeenheid. Die draagkracht
wordt zeker niet alleen weerspiegeld door het nominaal inkomsten-
bedrag. Niemand kan beweren dat een gezin met tien kinderen en
een inkomen van 1 miljoen frank een hogere draagkracht heeft dan
een alleenstaande met een inkomen van 500 000 frank.

Het is trouwens in die context dat het probleem wordt gesteld
van de belasting van de gehuwden en dat twee thesissen tegenover
elkaarstaan: die van de decumulatie en die van desamenvoeging,
gecorrigeerd dooreen verdeling van het inkomen in twee delen, stel-
sel dat algemeen « splitting » wordt genoemd

Indien men gehuwden gelijk wil schakelen met ongehuwde sa-
menwonenden, is de decumulatieregeling daartoe het meest geëi-
gend. Maar daarmee slaagt men er nooit in gelijkheid te bekomen
tussen de gehuwde paren onderling vermits de belasting en, dienten-
gevolge,het beschikbaar inkomen van het gezin, verschilt naar ge-
lang van de inkomens die iedere echtgenoot heeft verworven.

Als men daarentegen van mening is dat de gelijkheid moet wor-
den gemeten tussen gezinnen van gehuwden- hethuwelijk isnog
altijd de meest courante levenswijze, ook voor de Staat is het de
beste formule- dan moet men vaststellen dat het de voorkeurver-
dient het inkomen door twee te delen en beide delen afzonderlijk
aan de belasting te onderwerpen. Daarmee wordtdan de volmaakte
gelijkheid tussen gehuwden verwezenlijkten de fiscale premie aan
hetongehuwd samenleven verdwijnt.

En vermits de kosten van opvoeding van een kind de kosten van
onderhoud van een volwassene benaderen,zou het« huwelijksquo-
tiënt » logischerwijze dan ook moeten worden vervangen door een
«gezinsquotiënt ».

De draagkracht is dus niet alleen afhankelijk van hetnominaal in-
komstenbedrag. Evenmin is het juist dat daarnaast alleen nog reke-
ning moet worden gehouden met het aantal gezinsleden dat van het
gezinsinkomen moet leven.

Indien men theoretisch kan stellen dat ieder gezinslid om zo te
zeggen onbeperkte noden heeft, toch kan het inkomen in drieschij-
ven uiteenvallen, met name het socio-vitaal minimum datde belang-
rijkste behoeften moet dekken; een gemiddelde basis-consumptiedie
de diverse noden van ieder lid dekt, met inbegrip van een gedeelte
datbestemd isom te sparen; een « over-consumptie » die de noden
dektdieboven hetgemiddeldevan debevolking uitstijgen.

Alserop deeersteschijfnl.hetsocio-vitaal minimum,uiteraard
geen belasting is verschuldigd, kan op beide andere schijven een
progressieve belasting worden geheven, waarbij de « over-consump-
tie » zwaarder wordt belast dan de gemiddelde basis-consumptie.
Dat is normaal. Het spreekt vanzelf dat, behoudens voor de « over-
consumptie », die inkomensschijven variëren naargelang van het
aantal personen dat van het gezinsinkomen moet leven.

De evolutie van de fiscale stelsels is uitermate afhankelijk van de
gebruikte technieken: de landen die een techniek van abattementen
of van gezinsquotient of van huwelijksquotient hebben aangenomen
zijn erin geslaagd het verschil in belastingheffing tussen alleenstaan-
den en gezinnen vrijwel intact te behouden, want die stelsels zijn
dermate doorzichtig dat zijde wetgever verplichten,min of meer
correct, de inflatie van de inkomsten te onttrekken aan de sluipende
belastingprogressiviteit.
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Wij daarentegen, met ons stelsel van belastingverminderingen
zelfs proportioneel bepaald en dus stijgend, met een minimum en
een maximum - hadden jarenlang een ondoorzichtig stelsel en kon-
den jarenlang ongestraft de verminderingen voor gezinslasten laten
stagneren.

Ik geef grif toe en ik onderstreep dat het ontwerp gezins- en
kindvriendelijk is en dat de gedane inspanning - ik beaam de

belasting.
woorden van de minister- enig is in de annalen van de inkomsten-

Wij kunnen er evenwel niet onderuit- de cijfersbewijzen het-dat het huwelijk als dusdanig nog steeds fiscaal wordt bestraft :
1º Is het belastbaar inkomen lager dan 750 000 frank, dan is de

ene echtgenoot, in de splittingregeling, 35 pct. (26/74) waard van de
andere echtgenoot;

2º Is het belastbaar inkomen begrepen tussen 750 000 frank en
1 500 000 frank, dan is de al dan niet buitenshuis werkende echtge-
noot, juist geteld 13 666 frank waard;

3º Is het belastbaar inkomen hoger dan 1 500 000 frank, dan valt
die waarde op 4 618 frank.

Ook uw aandelenwet, mijnheer de minister, lijdt aan hetzelfde eu-
vel: ingevolge artikel 4 van het koninklijk besluit nr. 15 van
9 maart 1982 mag een alleenstaande voor 40 000 frank aangekoch-
te aandelen in rekening brengen en een gehuwde 10 000 frank méér
voor zijn echtgenoot, die dan een waarde heeft van 25 pct. van zijn
partner.

Daarnaast kan men vaststellen dat bij een belastbaar inkomen
van 500 000 frank, in het voorgestelde stelsel een alleenstaande, na
belasting, een beschikbaar inkomen overhoudtvan 362059 frank,
terwijl er voor gehuwden zonder kinderen voor ieder van hen, na
belasting, 193 107 frank terbeschikkingblijft.

En een alleenstaande met een belastbaar inkomen van 1 miljoen,
heeft nog altijd 628 750 frank beschikbaar, terwijl een gehuwd paar
voor ieder 321 208 frank beschikbaar heeft, zegge ruim 40 000
frank minder dan de alleenstaande die de helft verdient.

Ik wildie vergelijking niet verder drijven voor die gevallen waar
er kinderen ten laste zijn, maar wij moeten aanstippen datop ditvlak een problematiek blijft bestaan.

Uit deze eenvoudige voorbeelden blijkt hoe belangrijk het is dat
een grondige studie wordt gemaakt van de bestaande herverdeling
van de inkomens die beschikbaar zijn na de heffing van de perso-
nenbelasting, rekening houdend met het herverdelende effect van de
kinderbijslag, om te komen tot een rechtvaardige herverdeling van
de belastingdruk op het vlak van de belastingeenheid.

Als men daarbij weet dat :
- De splittingregeling een belastingvermindering geeftgaande

van zowat 9 000 frank tot 32 000 frank;
- Bij een decumulatieregeling het belastingvoordeel, bij een be-

lastbaar inkomen van 750000 frank,kan schommelen tussen die
32 000 frank en 80 000 frank, zegge een verschil van ongeveer
48000 frank (telkens afgeronde bedragen);

- België het enige land is waar de « decumulatie »> wordt bere-
kend volgens hetzelfde tarief als de « cumulatie » en de « splitting »,
dan is mijn besluit dat de bijons toegepaste decumulatie- en split-
tingregelingen geen gepaste middelen zijn om rekening te houden
met het feit dat in een gezin twee echtgenoten, eventueel met kinde-
ren, van het gezinsinkomen moeten leven.

Daarenboven wijkt de toepassing van het begrip splitting duide-
lijk af van hetgeen op Europees niveau wordt begrepen en toege-
past.

Splitting- en decumulatieregelingen zoals zij te lande worden toe-
gepast, leiden overigens onvermijdelijk tot ongelijkheid omdat de
progressiviteit van de belastingen verschillend wordt toegepast :- In de decumulatieregeling is er tweemaal afzonderlijk toepas-
sing van het belastingtarief, met derhalve tweemaal hetzelfde belast-
baar minimum;
- In de zogenaamde splittingregeling geldt voor het kunstmatig

toebedeelde aandeel het tarief dat op het resterende inkomen van
toepassing is.

Sommigen willen dat voor de waardering van dedraagkrachter
rekening wordt gehouden met de inspanning die moet worden gele-
verd om de inkomsten te verwerven en met die visie wordt dan de
decumulatie gerechtvaardigd.

Een zeer gevaarlijke visie, want dat kan leiden tot een zwaardere
taxatie van de werkloze of de gepensioneerde die geen inspanningen
leveren voor hun inkomen.

Anderzijds is het de vrije keuze van man en vrouw om te huwen
metalle rechten en plichten diehetBurgerlijk Wetboekhen oplegt.
Zijverdienen onze eerbied, zelfs op fiscaal vlak.

Het is tevens de vrije keuze van man en vrouw om een lager ge-zinsinkomen te verkiezen ten einde zich beter aan het wel en wee
van hetgezinsleven te kunnen wijden. In deze crisisperiode is het
gezin overigens meer dan ooit het slachtoffer van allerhande mati-
gingen.

De christendemocraten beschouwen het gezin als de essentieelste
en vitaalste waarde van onze maatschappij, waarde die eerbied en
bescherming afdwingt. Het afbrokkelen van die waarde dooreen
fiscaal stelsel dat daarmee geen of onvoldoende rekening houdt, zou
spijtigegevolgen kunnen hebben vooronzesamenleving en voorde
toekomst.

Een gezegde, mijnheer de minister, luidt als volgt: « In een goed
huwelijk gaan de partners op de duur op elkaar lijken». Datdere-
geringdatfiscaalnietverstoremaarbevordere.Dat ishetstandpunt
van de CVP-fractie van deze vergadering. Aangezien de regering op-nieuw een stap in de goede richting heeft gedaan, zal de CVP-fractie
het ontwerp goedkeuren. (Applaus op de banken van demeerder-
heid.

M. le Président.- La parole est àM. Deworme.

M. Deworme.- Monsieur le Président, monsieur le Vice-Premier
ministre, chers collègues, les arrêtés royaux pris en vertu des pou-
voirs spéciaux et les mesures nouvelles que vous ajoutez maintenant
sous la rubrique « dispositions fiscales et budgétaires »> ne visent,
selon nous,que le redressementéconomiqueet l'assainissementdes
finances publiques.

Or, depuis un an que vous disposez des pouvoirs spéciaux, vous
promettez des effets sinon rapides du moins bénéfiques pour nos
finances, ainsi qu'une lutte plus efficace contre le chômage.

Pour mener cette opération à bien,vousavez choisiun modèlede
société néo-libérale. Par l'entremise des pouvoirs spéciaux, vous
avez contourné l'opposition parlementaire. Pourtant, malgré toutes
les déclarations des ministres et la complicité des mass média, votre
bilan n'est pas positif. Votre modele n'apporte de miracle ni en
Angleterre niaux Etats-Unis où le président Reagan a dû revoir une
série de mesures financières. Les faits sont souvent rebelles à la
théorie. La position des socialistes est bien connue: nous considé-
rons qu'il est impossible de redresser un pays par des mesures défla-
tionnistes etqu'il n'est pas possible aux industrielsdeconquérirdes
marchés extérieurs,sans s'assurer d'abord des marchés intérieurs.

Mais laissons parler les chiffres: ils peuvent être, à certains
moments, éloquents.

Votre budget initialprévoyait 424 milliardsà financer, le budget
ajuste 463 milliards, alors que les estimationsde la BanqueNatio-
nale étaient de 512 milliards. La réalité aujourd'hui est que vous
avez demandé 52 milliards de crédits supplémentaires et vendredi
vous direz certainement dans votre réponse que le résultat négatifde
1982 n'est pas dû aux dépensesde 1982, mais aux dépenses exces-
sives de 1981. Vous pourriez même en donner un montant precis,
mais ce que vous ne donnerez pas, c'est le report des dépenses com-
plementairesde l'exercice 1982 sur l'exercice 1983.Pouvez-vousme
garantir, dès à présent, qu'il sera inférieur au report de l'exercice
1981?

Cette charge était de 28,8 p.c. du produit national brut en 1981,
de 29,3p.c.en 1982 et l'on prévoit32p.c.en 1983. Le déséquilibre
dubudgetde l'Etatnes'estdoncpasredressé.

La dette publique est, elle aussi, inquietante. En 1981, elle se
monte à 2 439 milliards pour un produit national brut de 3 588
milliards et pour 1982 elle atteint 3 085 milliards pour un produit
national brut de 3 851 milliards. Quelle sera cette dette fin 1983?
Que sera leproduit national brut fin 1983? Avez-vous une estima-
tion suffisamment précise de ces montants ?

L'effort du gouvernement en faveur des entreprises a augmenté la
compétitivité de celles-cipar rapport à nos concurrents les plus
directs.

La réduction des coûts salariaux et la dévaluation du franc ont
permis l'expansion de nosexportations en volume de l'ordrede2,4
p.c.Vousconviendrez que je suis trèsobjectif en disantcela

Mais comme nos principaux concurrents sont aussi nos princi-
paux clients, nous risquons de les voir prendre des mesures défla-
tionnistes également, ce qui annihilerait tous les efforts demandes à
la population laborieuse du pays.

Mais c'est probablement dans le domaine des investissements que
notregouvernementasubi lepluscuisantechec.Malgré lapolitique
des « cadeaux », les investissements productifs ont encore reculé de
4,2 p.c.en volumeen 1982.

Lorsque vous me répondrez, monsieur le Vice-Premier ministre, je
vous demanderai de ne pas mélanger tous les types d'investisse-
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ments. J'ai bien dit « les investissements productifs >> et jeparle du
volume et non de la valeur des investissements.

La fuite des capitaux serait de l'ordre de 150 milliards en 1982.
La chute du pouvoir d'achat des salariés et des employés va en

s'accélérant. Elle semble avoir atteint en décembre 1982 le chiffre
inquiétant de quelque 4,6 p.c. mais qui n'est pas un sommet.

Les obligations de diminution salariale qu'impose le gouverne-
ment dans les entreprises en difficulté provoque l'augmentation du
nombre de chômeurs : Il y a 608 000 demandeurs d'emplois !

Or, la hausse des prix à la consommation s'est accélérée en Belgi-
que pour atteindre 8,7 p.c.en 1982.

C'est une première estimation pour 1982.
Désirant connaître vos chiffres afin que nous puissions en discuter

utilement, je vous ai posé une bonne dizaine de questions parlemen-
taires.

Si l'on souhaite cerner l'ensemble du bilan, il faut le faire par
comparaison avec celui de nos principaux partenaires économiques.
Cette comparaison doit se faire sur l'ensemble des donnéeschiffrées
et non à partir de quelquespoints qui soutiennent l'uneou l'autre
thèse.

Jusqu'à présent, je n'ai pas obtenu de réponses àmes questions
parlementaires.

Un autre problème d'envergure et non contestable celui-là, est la
montée du chômage qui devient de moins en moins supportable.Iln'est pas seulement devenu inquiétant pour les pouvoirs publics,
mais pour la société tout entière. C'est une analysenon plusquanti-
tative, mais qualifitative du problème qu'il faut développer

Les conséquences pèsent maintenant sur de très nombreuses
familles et le chômage des jeunesen particuliervamettreen danger
non seulement l'harmonie des couples, mais l'équilibre de leur des-
cendance.

Quelles sont les mesures positives appliquées pour résoudre les
problèmes psychologiques des chômeurs ?

Donner des indemnités procure bonne conscience au gouverne-
ment, mais ne résout pas le problème de la marginalité des chô-
meurs par rapport à ceux qui travaillent. Cela ne résout pas davan-
tage le problème d'un jeune qui ne peut même pas aider son voisin
à bêcher son jardin ou à repeindre sa maison. Dans ces conditions,
les chômeurs seront de plusen plusvictimesd'un ostracismesocial.

Quelles sont vos solutions pour rompre cette détérioration de
notre société ?

La prolongation de la scolarité, sans doute, alors que rien n'est
prévu pour accueillir les jeunes en rupture d'école traditionnelle,
parce qu'ils n'ont pas été préparés dès le plus jeune âge au néces-
saire développement intellectuelet culturel.

Je vais aborder maintenant, pointpar point, les dispositions fis-
calesetbudgétaires.

J'aborde immédiatement le point nº 1 de vos dispositions fiscales :
La progressivité familiale compte tenu du nombre de personnes à
charge.

Un gouvernement doit-il promouvoir une politique nataliste ? Ce
que je puis dire avec certitude, c'est que le rayonnement d'un pays
ne s'évaluera pas à la quantité de ses habitants, mais sur les qualités
intellectuelles, morales et civiques de sa population.

Nous devons espérer que nous n'aurons jamais plus besoin de
chair à canon et il faut savoir que de très nombreux bras devien-
dront inutiles s'ils ne sont pas « animés >> par des têtes. Pour nous,
cela entre dans notre vision globale de la société qui accepte une
limitation volontaire des naissances. Nous préférons une société
heureuse à une société nombreuse.

Nous sommes pour un aménagement fiscal de l'impôt,par le
décumul des revenus jusqu'à 900 000 francs,en favorisant lestrois
premiers enfants.

La deuxième mesure proposee est l'augmentation de l'abattement
sur le revenu cadastral."

La pression fiscale va peser toujours davantage sur les revenus
moyens et modestes et, pendant ce temps,une minorité de privilé-
giesvase voir accorderdesavantages fiscaux.

Les propriétaires de grosses villas, d'un revenu cadastral élevé,
voient leur réduction fiscale passer de 80 000 à 120 000 francs.

D'après vos chiffres, ily aurait en Belgique 205 000 immeubles
dont le revenu cadastral dépasse 80 000 francs, soit 2 p.c. de l'habi-
tat. Ils se répartissent de la façon suivante :38 000 en Wallonie,
72 000 à Bruxelles et 95 000 en Flandre.
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Il nous semble que le moment n'est pas opportun pour favoriser
les propriétaires de gros immeubles, alors que les gens à revenus
modestes sont obligés de restreindre leur niveau de vie.

En Belgique, 2,2 p.c. des ménages détiennent68 p.c.des revenus
mobiliers, 32 p.c. des revenus immobiliers et 60 p.c. des revenus dela propriété des ménages actifs.

En ce qui concerne la suppression de l'abattement forfaitaire de
10 000 francs applicable sur les revenus professionnels, vous indi-
quez dans le rapport que vous avez remis à la commission des
Finances, que la répercussion budgétaire et l'abattement cadastral
sera de 7,5 milliards.

Vous dites plus loin: « On trouvera la plus grande partie de cet
argent en supprimant l'abattement forfaitaire de 10 000 francs. »

Vous précisez qu'il s'agit de transférer la pression fiscale des
famillesavec enfants à charge aux personnes isolées ou considérées
comme tellespar le fisc.

Sans reprendre haleine, vous dites que les augmentations seront
cependant très limitées pour les isolés.Vous écrivez aussiqu'il est
faux d'affirmer que les revenus modestes sont plusdésavantagésparla suppression de l'abattement de 10 000 francs. Vous reprenez
encore que l'abattement de 10 000 francs est maintenu pour les
allocataires sociaux « purs » dont les allocations imposables n'excè-
dent pas le montant maximum de l'allocation de chômage.

Ilseraitplussimpleque vousdisiezquivaêtre touchéparcette
mesureetquivacontribuerà financer les 7,5 milliards.

Personnellement, jecrois que la charge fiscaleest diminuéepour
les revenus compris entre 1 000 000 et1 500 000 francs au détri-
ment des petits revenusquiperdent le bénéfice de l'abattement for-faitaire de 10 000 francs.

Ce n'est pas seulement le montant qui est important, mais l'esprit
de cette mesure. L'abattement de 10 000 francs s'appliqueit aux
revenus professionnels, donc au revenus du travail. Par cette sup-
pression vous placez sur le même pied tous les revenus, ceux du
capital et ceux du travail, ce que nous ne pouvons admettre.

La quatrième mesure est une meilleure perception de l'impôt.
En 1982,dansun soucis de percevoir les impôts rapidement- la

vie d'un gouvernementestsicourte-,vousavez déplacédesfonc-
tionnairesdu contrôledescontributionsvers lesrecettesdescontri-
butions. Autrementdit,vousavezpréféré lapolitique immédiatedes
rentréesau contrôlequi, lui,ne rapporteque lesannéessuivantes.

Ce n'est pas une mesure qui assurera un meilleur contrôle des
impositions. Elle favorisera ceux qui peuvent se payer des conseillers
fiscaux pour déjouer les lois et les contrôles de l'administration
régulière.

Nous voyons, en effet, se développer dans notre pays des bureaux
de conseillers fiscaux, car, jusqu'à présent, iln'y a aucune loi régle-
mentant cette profession, aucun statut du conseiller fiscal. Sa fonc-
tion vise à déjouerhabilement les impositionset même à indiquer
les filières pour favoriser l'évasion fiscale. La fraude fiscale est esti-
méeà quelque 200 milliards. La fuite des capitaux n'est même pas
chiffrée approximativement. J'ai cite tout à l'heure le chiffre de 150
milliards.Certains disent 180 milliards.

Rien ne nous permet de discerner de la part du gouvernement une
volonté de lutter contre la fraude fiscale. L'arrêté royal nº41,pris
en vertu des pouvoirs spéciaux, assouplit au contraire les sanctions
pénales pouvant frapper les fraudeurs.

Voudriez-vous m'indiquer, s'il en est, des mesures concrètes per-
mettant aux services de lutter contre la fraude fiscale caractérisée et
l'évasion des capitaux ?

La loide finances favorise lespossédants au détrimentdespen-
sionnés, des malades,dessans-emploi.

Vous avez diminue la TVA sur les transactions sur l'or, les
œuvres d'art et exonéré les revenus de placement.

Bien sûr, vous nous direz tantôt que les transactions se passaient
surdes marchés étrangers. Quellessont les démarches que vousavez
effectuées pour harmoniser lesdifferents marchesde laCEE?

J'en viens à la taxe de circulation complémentaire.
Legouvernementargue que 400 millions de litres de LPG échap-

pentà la taxation par l'Etat parce que les utilisateurs s'approvision-
nent très souvent à l'étranger et que le contrôle du gaz pour voiture
est très difficile à réaliser.

Cette taxe supplémentaire va pénaliser tous les propriétaires de
ces véhicules, mais particulièrement ceux qui s'approvisionnent dans

nos stations. N'est-ce pas une nouvelle incitation à se pourvoir en
gaz à moindre prix, en Hollande ou ailleurs ?

Outre les réserves que je viens de formuler, j'aimerais savoir si
cette taxe, qui remplace dans l'esprit du gouvernement un droit
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d'accises, sera soustraite de la perception des décimes additionnels
au profit des communes, alors que nous savons l'état désespéré des
finances de la plupart d'entre elles.

Qu'en est-il de l'exonération du précompte immobilier et du droit
d'enregistrement proportionnel- zone d'emploi et centres de coor-
dination ?

Les arrêtés royaux nos 118 et 187 prévoientdéjà une exonération
de l'impôt des sociétés pour les bénéfices distribués et réservés. L'ar-
ticle 29 prévoit une exonération du précompte immobilier et du
droit d'enregistrement sur les apports et les augmentations du
capital.

Les inspirateurs du projet visent les investisseurs étrangers, mais
écartent les multinationales car ils craignent, à juste titre, de voir
transférer les bénéfices réalisés vers des sociétés satellites, dans des
paradis fiscaux. Pourrez-vous limiter la fuite des bénéfices, même
s'il n'y a pas de dépendances visibles entre les sociétés ?

Il me semble que les exécutifs régionaux ont été court-circuités
par le biais du Conseil d'Etat et de la Commission européenne. En
vertu de la loi de 1980, il fallait l'accord, etnon pas seulement
l'avis, des régions. Il s'agit d'une modification implicite des lois
d'expansion économique.

Outre l'aspect du paiement fiscal, il y a la reconnaissance des
zones d'emploi. Est-ce la CEE qui les délimite? Des modifications
ont-elles été apportées par les régions ou l'Etat dans l'étendue ou
l'emplacement des zones d'emploi ?

Peut-on accepter que les petites sociétés, situées en dehors de
zones d'emploi et de centres de coordination, puissent changer de
siège d'exploitation pour bénéficier des avantagesque legouverne-
ment veut accorder?

Si elles ne le font pas, ne seront-elles pas désavantagees par rap-
port aux sociétés situées dans les zones d'emploi ?

Un pays comme le nôtre doit sa richesse à son industrie età son
commerce. Nous avons des partenaires privilégiés. Ceux-ci ont aussi
leur partenaires. Directement ou indirectement, nous avons des rela-
tions économiques avec le tiers monde, notamment pour nos appro-
visionnements énergétiques et de matières premières. Nous subissons
par ailleurs un certain dumping économique d'une série de nations
du tiers monde.
Il faut constater que les banques privées ont prêtésans discerne-

ment aux pays du tiers monde avec le souci majeur, si pas l'unique
souci, de recevoir des dividendes élevés. Actuellement, elles se trou-
vent devant des créances irrécupérables de quelque 81 milliards de
dollars au Mexique, 70 au Brésil, 40 en Argentine, 36 au Vene-
zuela, 15 au Chili. Ces banques menacent les Etats d'une crise
financière et économique internationale si les institutions interétati-
ques ne viennent pas à leur secours.

Le Fonds monétaire international demande une plus grande parti-
cipation des Etats pour établir un filet de sécurité en vue de proté-
ger les banques privées qui ont pris des risques inconsidérés. Celles-
ci font appel au secteur public en indiquant le risque international
que signifierait leur banqueroute. Nous savons tous combien la
finance internationale est imbriquée dans les multinationales

La loidu capitalismeest toujours la même:aunom de la liberté
d'entreprise, la puissance publique doitse garder d'intervenir lors-
que tout va bien; mais lorsque les affaires vont mal, ilappartient à
l'argent public de voler au secours de l'argent privé, imprudemment
géré.

Je ne serais pas objectif, si je n'acceptais de voir certains aspects
positifs dans l'aide au tiers monde. Mais elle a été surtout profitable
aux pays industrialisés qui ont pu écouler leur production excéden-
taire vers ces pays. Ce ne fut cependant qu'une rallonge de quelque
temps. La crise financière du monde capitaliste va précipiter lespro-
blèmes de production et augmenter le chômage.

Ilne faut pas s'attendre à un miracle économique à moins de
repenser une nouvelle politique de revenus, en vue de trouver des
débouchés dans « la zone de pauvreté » qui subsiste dans notre pays
et dans tous les pays industrialisés, même aux Etats-Unis- 30 mil-
lions d'Américains bénéficient de la soupe populaire- mais aussi et
encore vers les pays du tiers monde.

La droite a salué la venue des nouveaux messies du capitalisme
Reagan et Thatcher. C'était la liberté d'entreprendre, la limitation
des interventions de l'Etat, la diminution du poids financierde l'ap-
pareil bureaucratique, un frein a la politique sociale qui encourage
le chômage et donc la paresse; c'était,pour lesnantis, ladiminution
de la fiscalité.

Reagan vient d'être obligé de demander au Congrès américain la
révision de cette politique en sollicitant un montant imposant de
dollars. Cette somme vise à augmenter le pouvoir d'achat des

consommateurs,et ce sont les industrielsqui lesouhaitent pourinvestir et répondre à une nouvelle demande du marche intérieur.
Les banques privées reconnaissent maintenant leurs erreurs dans

lespaysen voie de développement. C'est la faillite de l'implantation
des usines clés sur porte. Cette stratégie a non seulement produit
des crises économiques,mais provoqué des crises de régimeetde
nombreux drames humains. Ce sont des dictatures au Brésil,enArgentine, au Chili. Combien de disparus, combien de citoyens ren-
dus à lamisère, commeaux Etats-Unis?

Dans la majorité des pays, le capitalismenechemineplusavec ladémocratie politique. C'est la suppression des libertés fondamen-
tales, des partis, des syndicats, pour le profit exclusif des chefs d'en-
treprise et des technocrates.

Nous savons qu'aucune dictature n'est jamais parvenue à jeter les
bases d'une économie dynamique et saine. Il est donc vain de sacri-
fier la liberté de tout un peuple à aussi peu de certitudes économi-
ques.

A l'impuissance des dictatures répond la fragilité des démocraties.
Ilest tentant,pourun gouvernement qui peut compter sur les orga-
nisations de maintien de l'ordre, d'étouffer les manifestations,de
réprimer les accès de mauvaise humeur d'une population trauma-
tisée.

Pour moi, le socialisme n'est pas le passé, mais l'avenir. Seule une
clairevision desproblèmes réels, s'appuyant sur une doctrine sociale
toujoursamendableetdémocratiquement débattue, est en mesure de
proposer des solutions raisonnables à notre pays et au tiers monde.
Cela ne se fait qu'en luttant contre tous les égoïsmes.

Il appartient aux parlementaires d'apporter leur réflexion sur des
problèmes qui sont ceux de notre temps; j'ai essayé d'apporterma
contribution à cette réflexion. Je regrette tout simplement que nous
divergionsaussisingulièrement sur la stratégie à employer pour ren-
dre confiance et espoir à nosconcitoyens. (Applaudissements sur les
bancs socialistes.)

M. le Président.- La parole est à M. de Clippele.

M.de Clippele.- Monsieur le Président, mesdames, messieurs,
dans la déclaration gouvernementale du 16 décembre 1981, ilavait
été expressément prévu que la pression fiscale et parafiscale ne
seraitpas augmentée,celle-ci ayant déjà dépassé le seuil de tolé-
rance.

C'estsurbasedecettedéclaration que mon parti, l'UDRT-RAD,
avaitvoté la confiance au gouvernement.

Force nous est de constater que cette promesse n'a pas été tenue.
Je ne vais pas énumérer toutes les mesures fiscales que le gouver-

nementaprises;la listeen seraittrop longue.Jevoudraissouligner
simplement quelques-unes des mesures qu'il aurait dû prendre.

D'abord, l'indexation automatique des tranches d'imposition.
Il y a vingt ans, notre pays bénéficiait d'un régime fiscale modéré.

Ce futune des raisons de l'attrait des investissements étrangers.
Depuis lors, les gouvernements successifs ont, chaque année, refusé
de neutraliser pleinement les effets de l'inflation sur les tranches
d'imposition.

Chaque année, les revenus des citoyens passent sournoisement
dans une tranche d'imposition plus élevée, et ce au plus grand béné-
fice du Trésor public qui profite ainsi, chaque année, d'un supplé-
ment d'impôt immérité.

C'est à cause de cettenon-indexation quenotrepaysestpasséen
impôts des personnes physiques dans le peloton de tête des pays les
plus imposés.

En Belgique, un revenu brut de 700 000 francs laisse un revenu
net, après retenue d'impôt, de 455 000 francs, alors que, dans un
paysàmajoritésocialistecommelaFrance,le revenu après impôt
s'élèveà 570 000 francs etqu'il est de 618 000 francs aux Etats-
Unis

En Suisse, pays qui, par tête d'habitant, a le niveau de vie le plus
élevé du monde etqui indexe chaque année les tranches d'imposi-
tion, l'impôt des personnes physiques ne dépasse jamais 36 p.c.
dans les hautes tranches. Quelle difference avec la Belgique où un
ménage d'ouvriers ou d'employés frôle les 50 p.c .! Et ne parlons
pas des cadresdont la situation fiscale est dramatique.

Quand le gouvernement aura-t-il le courage de s'inspirer de la
proposition de loi que mon parti a déposée au Sénat pour neutrali-
ser les effets de l'inflation sur les tranches d'imposition ?

J'en viens à la double taxation de certains revenus, plus spéciale-
ment les revenus immobiliers qui sont taxes une fois à l'impôt des
personnes physiques et une seconde fois au précompte immobilier.
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Je prends comme exemple la commune de Farciennes, dont j'ai
parlé en commission. Le précompte immobilier y est de 45 p.c. Sup-
posons un fermage de 100 000 francs, dont on a déduit 10 p.c.
pour des frais de réparation, d'entretien, de curage des fossés, etc. Il
est taxé à 70 p.c.,soit 70 000 francs;ilsubit encore le précompte
immobilier de 45 p.c ., soit un total de 115 000 francs, dont on
déduit seulement 12,5 p.c. d'imputation. Cela représente 102 500
francs. Bref, ce contribuable paye plus d'impôt que son revenu réel.
Et ne parlons pas des 25 p.c. sur les tranches qui dépassent3 mil-
lions

Je me demande quand le gouvernement mettra fin à cette discri-
mination.

Troisième point, le revenu cadastral de l'immeuble d'habitation.
La loi du 19 juillet 1978 avait prévu que, pour la maison d'habita-
tion, on pouvait déduire 60 000 francs. En 1980, ce montant était
porté à 80 000 francs plus 10 000 francs par personne à charge.
Vous proposez de porter cette somme à 120 000 francs plus 10 000
francs par personne à charge.

Je me pose deux questions. Premièrement, dans la déclaration
gouvernementale, vous avez dit que la maison d'habitation serait
totalement immunisée. Pourquoi ne peut-on le faire immédiate-
ment ?

Deuxièmement, les immeubles d'habitation dont le revenu cadas-
tral dépasse 120 000 francs, plus 10 000 francs par personne à
charge sont principalement situés dans la région bruxelloise.Jene
parle pas du carcan des 19 communes, mais de la région économi-
que que constitue de grand Bruxelles, c'est-à-dire une partiedu Bra-
bant flamand et une partie du Brabant wallon, autrement dit la val-
lée de la Senne. Pourquoi ces gens doivent-ils payer sur leur propre
maison un impôt sur un revenu fictif alors que ceux qui habitent en
province, du côté wallon ou du côté flamand, ne doivent rien
payer?Ils'agit là d'une discrimination d'autant plus inadmissible
qu'elle touche très peu de personnes.

Quatrième point, dans votre exposé introductif, vous vous êtes
écrié que, pour la première fois dans l'histoire fiscaledu pays,une
diminution d'impôts de 7,5 milliards était appliquée.

Disons plutôt, monsieur le ministre, qu'ily a eu un déplacement
fiscal par la suppression de l'abattement forfaitaire de 10 000
francs.

M. W. Declercq, Vice-Premier ministre et ministre des Finances et
du Commerce extérieur. - Je n'ai pas dit cela. J'ai dit que pour la
première fois dans l'histoire du pays, on a relevé aussi sérieusement
les réductions d'impôts pour les enfants à charge.

M. de Clippele. - J'ai repris textuellement cette phrase d
votre exposé introductif.

M.W. Declercq, Vice-Premier ministre et ministre des Finances et
duCommerceextérieur.- Alors, vous avez mal entendu.

M. de Clippele.- J'ai lu cette phrase dans votre exposé.

M. W. Declercq, Vice-Premier ministre et ministre des Financeset
du Commerce extérieur.- Si vous entendez avec vos yeux, il n'est
pas étonnant que vous n'ayez pas compris!

M. de Clippele. - Il y a donc eu, disais-je, un déplacement fiscal
par la suppression de l'abattement forfaitaire de 10 000 francs. Il ne
s'agit donc pas d'une diminution d'impôts, mais d'une redistribution
dans un autre sens.

Cinquième point, lecumul des revenus des époux!La Belgique
est, avec l'Espagne et l'Irlande, le dernier pays à appliquerencore la
taxation des revenus cumulés des époux. Il eût été si simple de sup-
primer ce cumul! Au lieu de cela, notre système s'avère d'une
extrême complication: fractionnement, splitting, fractionnement
limité, cumul et décumul.

Quel est le contribuable qui pourrait s'y retrouver sans l'aide d'un
fiscaliste expérimenté ? Ce n'est pas avec un tel régimequ'on répon-
dra à la demande générale de simplification etde transparence de
notre système fiscal.

Dans une bonne démocratie, le citoyen doit pouvoir calculer lui-
même le montant de ses impôts.

En ce qui concerne le sixième point, je reviens au problème qu'a
soulevé M. Deworme au sujet du système bancaire en vigueur en
Belgique.

Ann. parl. Sénat - Session ordinaire 1982-1983
Parlem. Hand. Senaat- Gewone zitting 1982-1983

Notrecollèguea expliqué que lesbanquesprivéesvont se trouver
en difficulté à cause des sommes d'argent prêtées aux pays sous-
développés. En fait, ilne s'agit pas que des banques privées, mais
aussi de la banque publique, la Caisse d'Epargne qui a prêté des
centaines de millions, non seulement, comme le soulignait M.
Deworme, à des pays tels que le Venezuela ou le Mexique, mais
aussi à des pays socialistes tels la Pologne et la Roumanie.

Certes, en l'absence de crise,cespays sous-développés étaienten
mesure de rembourser les intérêts etune partie du capital du fait
que les pays industrialisés leur achetaient des produits. Actuelle-
ment, la crise internationale met les pays sous-développés en diffi-
cultéetcomme ilsne vendentplus de produits chez nous, ils ne dis-
posent plus de l'argent nécessaire pour nous rembourser.

Le système bancaire international risque une faillite catastrophi-
que.Jedemandeau gouvernement de prévoir ce risque.

Nous pourrions très bien, par le biais de la Commission bancaire,
obliger les banques qui ont prêté des sommes importantes à faire
des provisions. Le gouvernement pourrait les aider en proposant
que cesprovisions soient immuniséesau plan fiscal. Le rôle du gou-
vernement me semble-t-il, est de prévoir et non de subir.

J'ai pose une question parlementaire à ce sujetet vous m'avez
répondu, monsieur le ministre, que le problème était à l'étude. J'ose
espérer que cette étude ne durera pas trop longtemps.

En ce qui concerne la fraude fiscale, vous avez souligné, dans
votre exposé qu'il fallait d'abord appliquer un certain nombre de
mesuresayantétévotéesprécédemment.Cecimeparaît logique.

Je voudrais enchaîner avec ce qu'a dit M.Deworme. Ce qui
paraît anormal - et l'opinion publique en est en plus en plus
consciente-,c'est le fait que lesgrandesorganisationssyndicales
ne sont soumises à aucun contrôle fiscal.Or,celles-ciperçoivent
chaque année plus de 11 milliards de francs de cotisations et d'in-
demnités. Où cet argent est-ilplacé?Où en sont les revenus?Pour
quelle raison la loi belge ne s'applique-t-elle pas dans ce domaine?
Y auraient-ils deux sortes de Belges: les dirigeant syndicaux,d'une
part, et les autres Belges, d'autre part ?

Je termine en attirant votre attention sur le faitqu'ily a un pays
européen qui,luia eu lecouragederéduire l'PP,d'augmenter les
déductions forfaitaires, d'augmenter les plafonds pour les charges
extraordinaires et d'accroître le niveau des tranches non imposables
pour les revenus mobiliersetqui a prévu une amnistie fiscale.Or,
ce pays a un régime socialiste. Il s'agit de l'Autriche.

Pourquoi ne pas nous inspirer des mesures appliquées en Autriche
dans l'intérêtde l'économie de notre pays afin de sortir le plus vite
possible de la crise qui nous frappe?(M.Paqueapplaudit.)

M. Paque.- Vous méritez d'êtreapplaudipar lessocialistes.

De Voorzitter.- Het woord is aan de heer Canipel.

De heer Canipel.- Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de Vice-
Eerste minister, geachte collega's, de macro-economische oriëntatie
van de huidige regering wordt kernachtig samengevat door de vol-
gende zin uithet regeerakkoord :«De nieuwe regering kiest resoluut
voor een beleid van economische groei, aangedreven door de uit-
voer,debedrijfsinvesteringen en hetbevorderen van de arbeidsmoti-
vatie van de bevolking. »

Feitelijk had de regering, op macro-economisch vlak, twee precie-
ze doelstellingen en één meer algemene, meer machtspolitieke en
ideologische doelstelling.

Eerste doel: exportgeleide groei, tot stand te brengen door het
verminderen van de kosten, het verlichten van de bedrijfsfiscaliteit:
dit zou, via een herleving van de investeringen, toteen verbetering
van de tewerkstelling moeten leiden.

Hieraan werd de belofte gekoppeld, eventueel via speciale over-
heidsactie, het totale tewerkstellingsniveau te stabiliseren op het ni-
veau van 31maart1982.

Tweede doel: het verminderen van het netto te financieren saldo
van deoverheid, in procent van het bruto nationaal product.

Het algemeen doel bestond erin « de arbeidsmotivatie van de be-
volking te vergroten ».

Hierbij gaat men blijkbaar uit van de merkwaardige theorie dat
de arbeidsmotivatie van degenen die weinig verdienen, namelijk
werklozen en werknemers, vergroot door ze nog minder te geven,
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terwijl de arbeidsmotivatie van degenen die al grote inkomsten heb-
ben, vergroot wordt door ze nog meer te geven, bijvoorbeeld, aan-
passing van de marginale belastingvoeten.

In feite gaat het hier om een drastische verandering van bestaande
machts- en verdelingsverhoudingen.

Het meest essentiele doel, zoals de herleving van de produktie en
de investeringen, de vermindering van het overheidsdeficit en het in
evenwicht brengen van desociale zekerheid,maar vooral het terug-
dringen van de werkloosheid, heeft de regering niet waar kunnen
maken.

Het belangrijkste instrument dat de regering totnu toe gehan-
teerd heeft, is een enorme transfertvan middelen naardebedrijven,
vanwege de gezinnen en de overheid. Deze overdracht naar de be-
drijven werd door het VBO geschat op ongeveer 91 miljard, minis-
ter De Clercq heeft een cijfer vooropgezet van 142 miljard.Tevens
werd de bedrijven een extra steun gegeven door de devaluatie van
de Belgische frank in februari 1982 en door twee muntaanpassingen
in juli 1982 en maart 1983.

Indien we ons louter beperken tot het aspect loonkostencompetiti-
viteit, dan kunnen we stellen dat deBelgischeondernemingen van-
daag tegenover het buitenland een kostenvoordeel hebben. Dit
wordt trouwens toegegeven in de nota's-Verplaetse voor het sociaal
overleg.

Volgens de beschikbare EEG-statistieken is verhouding van de re-
latieve loonkosten van de Belgische verwerkende nijverheid ten op-
zichte van het buitenland vandaag 20 pct. beter dan in 1970. Trou-
wens, reeds voor de devaluatie lag deze index 5 pct. beneden zijn
niveau van 1970. Met andere woorden, reeds voor de devaluatie
was het relatieve loonkostennadeel dat de verwerkende nijverheid in
1973-1977 opgebouwd had, grotendeels weggewerkt.

Wanneer we de loonkosten in de totale economie, met inbegrip
van de beschermde sectoren, nemen, dan liggen dezecomparatiefnu
ongeveer op het peil van 1970 en 4 pct. beneden hetgemiddelde
peil van 1970-1973.

Het enorme tekort dat in de afgelopen jaren ontstaan is op de
Belgisch-Luxemburgse handelsbalans, is eigenlijk te wijten aan twee
factoren: het rechtstreekse effect van de stijging van de olieprijzen
en het feit dat de Belgische economie niet wasopgewassen tegende
verscherpte concurrentiestrijd op de industriële wereldmarkten na de
oliecrisis.HetBelgischaandeelop de wereldmarkten verkleinde.

In de periode maart-september 1981 was er een totaal tekort op
de handelsbalans van de Belgisch-Luxemburgse Economische Unie
van 155,4 .miljard. Voor dezelfde periode in 1982 bedroegdittekort
141,4 miljard. Er trad dus een verbetering op van 14 miljard of9 pct.

De totale exportwaarde steeg met 17,6 pct.Deze stijging komt
echter vooral voor rekening van het feitdat de exporteurs hun prij-
zen in Belgische frank verhoogd hebben. Degemiddeldestijging van
de uitvoerprijzen is 14,7 pct.

Wanneer we dit cijfer vergelijken met het stijgingstempo uit re-
cente periodes vóór de devaluatie, kunnen webesluiten datongeveer
de hele devaluatie aangewend werd om de winstmarges in Belgische
frank van de exporteurs te herstellen. In buitenlandsemuntuitge-
drukt zijn de prijzen haast niet gedaald.

Het was uiteraard de bedoeling van de regering, de winstmarges
van de bedrijven te vergroten. Het is echter zeer onduidelijk ofdit
in de bedrijven tot meer en goed-georiënteerde investeringen heeft
aanleiding gegeven.

In de periodemaart-september1982 is de totale ingevoerdewaar-
de met 14,5 pct. gestegen ten opzichte van maart-september 1981.
Het ingevoerde volume stagneert of groeit in elk geval traag.De
prijsstijging van de invoer per eenheid bedraagt ongeveer 13 pct.

Deze prijsstijging stijgt niet uit boven die van de voorgaande ja-
ren. Ondanks de devaluatie importeren wijdus niet meer inflatie
dan vorig jaar. De reden van deze relatieve meevaller voor de rege-
ring ligt in de scherpe daling van de internationale inflatie en in de
dalende energie- en grondstoffenprijzen, scherper dan wie ook in het
begin van 1982 verwacht had.

De keerzijde van de medaille is natuurlijk het feit dat Belgiënu
niet langer bijde landen met lage inflatie hoort,maarbijeen mid-
dengroep van « relatief hoge-inflatielanden ».

De stagnatie van het ingevoerde volume is dan ook vooral tewij-
ten aan de algemene daling van het binnenlands verbruik: de bin-
nenlandse deflatie. Volgens de meest recente cijfers van het econo-
misch budget zal de totale binnenlandse vraag voor 1982 in volume
dalen met 2,1 pct. tengevolge van de daling van het gezinsverbruik
met 1,5 pct ., van het overheidsverbruik met 1,9 pct. en van de tota-
le bruto binnenlandse kapitaalvorming met4,2pct.

Deze stagnatie van het ingevoerde volume is dus in veel mindere
mate tewijten aan prijssubstitutie-effecten. Uit de beschikbare gege-
vens blijkt inderdaad dat, inzake de stijging van de groothandels-
prijzen, de prijzen van de produkten van buitenlandse oorsprong
slechts 1 à 2 pct.punt sneller gestegen zijn dan de prijzen van de
produkten van binnenlandse oorsprong. In de matedat de prijsstij-
gingvan de invoerdushoger ligt dan deprijsstijging van de binnen-
landse produktie, zal dit vooral de winstmarges van de importeurs
aantasten.

Watbetreftde verbetering van de handelsbalans, kunnen we wel
één verrassend resultaatvermelden:de verbetering tegenoverde EG-
partners bedraagt meer dan de totaleverbeteringvan 14 miljard.

Met andere woorden: terwijlwij tegenover de andere gebieden
van dewereld persaldo verderachteruitgaan,snoepen de Belgische
industriëlen, dank zijde devaluatie, wél marktaandelen af van de
buurlanden,waarvan de meeste zelf met ernstige problemen zitten.
Deze intra-Europese opbodpolitiek kan niet anders dan de andere
landen tot verdere deflatoire reacties dwingen en zo het globale de-
flatieklimaatnog versterken.Bovendien ishetnietbepaald positief
tenoemendatonze penetratie opnieuwe markten achteruitgaat.

Voorbedrijfsinvesteringen werd in de loop van het jaar1981een
scherpe daling vastgesteld. Begin 1982 werd deze daling stopgezet
en aanvankelijk kon men van een lichte opleving spreken. Ondertus-
sen blijkt een echte herleving echter uit te blijven. De gunstige cijfers
voor de eerste maanden van het jaar 1982 waren sterk beïnvloed
door de investeringen in de staalnijverheid. Het stijgingstempo van
de bedrijfsinvesteringen neemt sedertdien af.

Deze zwakke ontwikkeling heeft ongetwijfeld te maken met het
algemene deflatoir klimaat: de lichte toename van de export is niet
voldoende om de achteruitgang van het binnenlandse verbruik te
compenseren, zodat de algemene afzetperspectieven ongunstig
blijven.

Immers, volgens de jongste conjunctuurenquête van de Nationale
Bank van september 1982, lopen de bestellingen in de Belgische ver-
werkende nijverheid verder achteruit. De synthetische conjunctuur-
indicator, exclusief de prijzen is dan ook teruggevallen tot een peil
van vóór de jongste herleving tijdens de zomer van 1981.

Inzake de totale binnenlandse kapitaalvorming in 1982 geeft het
laatste economisch budget de volgende ramingen: voor de overheid
een dalingmet2 pct.en voordeondernemingen een daling van 4,6
pct.

Het volume van de overheidsinvesteringen zal in depraktijk wel-
licht scherper dalen. In het economisch budget worden de voorzie-
ningen voor 1982 vergeleken met de verwezenlijkingen van 1981.
Watdeverwezenlijkingen betreft,deze liggen per31 juli nominaal
23 pct. lager in 1982 dan in 1981.

Dit leidt ons totde volgende vaststelling: terwijl het de bedoeling
van de regering is, een investeringsgeleide groei tot stand te brengen,
blijft het aandeel van de kapitaalvorming in het bruto nationaal
produkt dalen onder Martens V

Het aandeel van de bruto binnenlandse kapitaalvorming in het
bruto nationaal produkt bedroeg in 1981 : 18 pct ., in 1982: 17 pct.
en in 1983:16 pct

Ondanks de drastische inkomensherverdeling ten voordelevande
vermogenden, de aandeelhouders en de bedrijven, realiseert de rege-
ringhaareigenlijk doeldusniet.Het isonmogelijk een investerings-
relance totstand tebrengen zonder een selectieve relance van de he-
le economie,waarin de overheid de motor moet spelen.

Overigens moet ook gewaarschuwd worden voor de illusie dat
een herleving van de bedrijfsinvesteringen automatisch tot een herle-
ving van de tewerkstelling zal leiden. In de mate dat de bedrijven in
1982 meer middelen ter beschikking gekregen hebben, hebben ze
deze vooral gebruikt, ofwel om hun vermogensstructuur te verbete-
ren, ofwel voor zeer kapitaalintensieve rationalisatie-investeringen.
Dit blijkt onder meer uit de cijfers die minister Geens bekendmaakte
over de investeringsdossiers die steun gekregen hebben in het kader
van de expansiewetgeving.

Op enkele jaren tijd is het gemiddelde investeringsbedrag voor
een arbeidsplaats gestegen van 4 miljoen tot 11 miljoen.

Hieruit kunnen we twee besluiten trekken
Ten eerste,om vandaag evenveelarbeidsplaatsen te creëren of

zelfs maar te behouden, als drie à vier jaar geleden, moet de indus-
trie twee tot drie keer zoveel investeren. Het is dus een illusie te
denken dat zonder contractuele verplichtingen voor de private sec-
tor, het tewerkstellingsprobleem alleen kan worden opgelost via een
stimulans van bedrijfsinvesteringen en zelfs dit slaagt niet in het ka-
der van hethuidigebeleid.
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Ten tweede, de liberale theorie dat de investeringen dank zij een
matiging van de reële lonen minder arbeidsuitstotend zouden wor-
den, gaat duidelijk niet op.

Het jaar 1982 zal de economische geschiedenis ingaan als een
rampzalig jaar.

De verslechtering van het internationaal economisch klimaat en
de stagnatie van de wereldhandel zijn zonder twijfel belangrijke oor-
zaken, maar er is ook de deflatoire politiek die deze regering blind-
weg voert. De daling van het beschikbaar inkomen en het verbruik,
de quasi-stagnatie van de investeringen, de aanhoudende toename
van de werkloosheid, de blinde sanering van de overheidssector, zijn
stuk voor stuk elementen die de economische groeibasis hebben
aangetast.

Ook voor 1983 slaat de regering de bal mis: in plaats van een
groei van het bruto nationaal produkt met 1,3 pct. waarop ze haar
begroting steunt, wijzen de nationale en internationale prognoses
opnieuw op een negatieve economische groei, variërend tussen min
0,3 pct. en min 0,6 pct.

Het is werkelijk hoog tijd dat het roer in dit land wordt omge-
gooid en dat wordt afgestapt van de neo-liberale politiek die door
deze regering wordt gevoerd. (Applaus op de socialistische banken.)

M. le Président. - La parole est à M. de Wasseige.

M. de Wasseige. - Monsieur le Président, monsieur le Vice-Pre-
mier ministre, chers collègues, la politique fiscale qui nous est pré-
sentée par ce projet de loi traduit, une fois de plus, la volonté du
gouvernement de faire bénéficier les revenus du patrimoine et les
revenus élevés, voire très élevés, de toute sa sollicitude.

Ilsuffit de rappeler très rapidement l'augmentation de l'immunité
concernant le revenu cadastral, l'augmentation du plafond, le split-
ting et le décumul porté de 680 000 à 750 000 francs- 750 000
francs adapté pour la partie au-delà de la suppression des 10 000
francs d'abattement -, la taxation des revenus de remplacement
prévue par le fameux arrêté royal nº 29 et confirmée dans le présent
projet. Voilà quelques indices très clairs de la politique fiscale telle
qu'elle nous est présentée aujourd'hui.

On ne peut évidemment pas dissocier la fiscalité familiale de la
politique familiale que suit le gouvernement en matière d'allocations
familiales. Par conséquent, il faut traiter ensemble ces différents
aspects.

Lorsqu'on examine bien les résultats des mesures prises concer-
nant les allocations familiales: treizième et quatorzième mois sup-
primés pour l'enfant de premier rang, la cotisation exceptionnellede
500 francs, et de plus, évidemment, les mesures fiscales proprement
dites, on s'aperçoit très clairement, en faisant le calcul, de l'impact
de cet ensemble de mesures,carilne fautpas isolerseulement les
mesures fiscales, sans tenir compte des mesures dites de sécurité
sociale. Par exemple, pour des revenus nets de 240 000 francs par
an, ce qui représente un minimum, un ménage dispose pour quatre
enfants, de 1 100 francs de moins; pour 5 enfants, de 1 490 francs
de moins; pour 6 enfants, de 1 750 francs de moins etcela parrap-
portà ce qu'ilaurait eu si aucune modification n'était intervenue
depuis 1981. Vous affirmez, tout comme le ministre du BudgetM.
Maystadt l'a fait avec vigueur devant le Sénat, que lesplusdéfavori-
sés sont sauvegardés. Au contraire, les grosses familles jouissant de
revenus très bas, sont pénalisés.

Un ménage, ayant cinq enfants à charge et bénéficiant d'un
revenu de 320 000 francs par an, subit une diminution de 13500
francs.

Ceschiffresenormes représentent laperte subie par ces familles
en 1983, par rapport à ce qu'elles auraient perçu si les mesures en
question n'avaient pas été prises.

Par contre, parmi ceux qui bénéficient d'avantages, on trouve des
ménages percevant plus ou moins un million 400 000 francs paran
qui, bien sûr, subiront une perte de 7 000 francs s'ils ont un ou
deux enfants, mais par contre, s'ils ont quatre enfants recevront
17 000 francs de plus.

Constatez vous-même la différence: les ménages de quatre
enfants, se situant dans la zone des 320 000 francs, percevront
2 300 francs en plus. Il y a donc là des déséquilibres manifestes.

Si aux effets de ces mesures fiscales et sociales, liées spécifique-
ment à la composition familiale, on ajoute les effets de la suppres-
sion de l'abattement des 10 000 francs, on arrive à des chiffres
encore plus curieux, puisque, par exemple, les revenus de 240 000
francs sont pénalisés, qu'il s'agisse d'isolés, de ménages sans enfant
ou ayant quatre enfants ou plus. Les ménages ayant un, deux ou
trois enfants, touchent un petit peu plus.
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Les chiffres sont d'ailleurs tirés d'une étude fort sérieuse faite parla Fondation Travail-Université. Ils figurent au rapport et tout le
monde peut lesconsulter.

Je ne vous ai cité que quelques chiffres pour appuyer ma thèse.
Ce sont les revenus moyens et élevés qui sont favorisés, tandis

que les petits revenus et les revenus très faibles sont pénalisés,
contrairement à ce que vous affirmez régulièrement.

On aurait pu s'attendre, compte tenu de la situation des finances
publiques, à trouver dans ce projet de loi un certain nombre de
mesures tendant à réprimer la fraude fiscale. Il est tout à fait possi-
ble de les prévoir, mais vous vous refusez à la faire et surtout à
appliquer celles qui existent.

Ila été rappelé à cette tribune que le seul article 25 traite de cette
matière et constitue en quelque sorte une derision. La majorité
devrait examiner un peu plus attentivement le texte de cet article
qui, pour moi, signifie que le ministre n'a pas autorité sur son admi-
nistration et vient demander à sa majorité de voler à son secours
afin d'exiger des fonctionnaires qu'ils examinent régulièrement la
situation fiscale de tous les contribuables. En fait de mesures contre
la fraude fiscale, c'est un peu dérisoire !

M. Basecq, premier vice-président,
prend la présidence de l'assemblée

Le point le plus grave de tout ce projet de loi est assurément le
chapitre IV, qui comporte les articles 34 et 35 et non pas un article
36, comme vous l'avez dit dans votre exposé introductif, monsieur
le Vice-Premier ministre. Vous faisiez sans doute allusion à l'article
35, vous référant à la numérotation initiale du projet.

Sous le titre « Maintien de la compétitivité », les articles 34 et 35
signifient finalement un blocage des revenus salariaux. Un blocage
relatif, je veux bien, mais le but est, tout de même, d'arriver à ce
que nos salaires n'augmentent pas plus que les salaires moyens de
nos sept partenaires - vous l'avez rappelé toutà l'heure - et
d'empêcherque l'on dépasse unecertaine indexation prévue,àpar-tir du mois de juillet prochain, pour être étalée avec l'index moyen
de quatre mois.

C'est une méthode assez curieuse si l'on souhaite rétablir la com-
pétitivité des entreprises, que de mener une politique qui vise exclu-
sivement les salaires, comme si le coût salarial était le seul élément
du prix de revient et des coûts des entreprises. Tout le monde sait
- et c'est la réalité actuelle des entreprises - combien pèsent sur
elles les charges financières en raison des taux d'intérêt élevés prati-
qués dans ce pays. Vous ne dites rien là-dessus et vous ne prenez
aucune mesure. Vous allez répondre que votre politique générale
conduisant à un meilleur équilibre des finances publiques va peser
moins lourdement sur les emprunts et, par conséquent, faire dimi-
nuer les taux d'intérêts. On peut constater que les résultats effectifs
de cette politique de modération salariale pratiquée dès 1981- je
le reconnais bien volontiers - mais amplifiée en 1982 et plus
encore en 1983 ne se traduisent pas par un allégement des finances
publiques,puisque, aussi bien, en raison même de cette politique,
les rentrées fiscales sont moindres et que, par ailleurs, un certain
nombre de dépenses incompressibles viennent s'ajouter au budget.
Je songe principalement à l'augmentation du chômage et à celle des
charges de la sécurité sociale, résultant du sous-emploi provoqué
parvotrepolitique.

Au fond, vous faites confiance au mécanisme d'une économie
libérale pour que, ayant rétabli cette compétitivité des entreprises,
ayant soutenu les entreprises à grande exportation, en particulier
par une dévaluation dont les résultats sont contestables, etmême
contestés, celles-ci se mettent à investir et à créer de l'emploi.

Mais il y a dans ce credo libéral trois erreurs fondamentales.
La première, c'est que vous négligez totalement l'effet déflatoire

induit. Je ne dis pas que vous cherchez à pratiquer une politique de
déflation, mais le résultat est là.Ilsuffit d'extraire du Bulletin de
statistique, qui vient de paraître - et, en passant, je signale, mais
c'est un autre problème, le retard considerable dans la publication
des statistiques- celles relatives à la consommation pour se rendre
compte que celle-ci, qu'on peut mesurer par le chiffre d'affaires du
commerce de détail, a nettement diminué puisqu'elle se situe, en
1982, à un niveau voisin de celui de 1979, l'indice étant, en termes
réels, de 146 en 1982 contre 145 en 1979.Et encore, ils'agit là
d'une moyenne établie sur les dix premiers mois, car on ne dispose
pas des statistiques pour les mois de novembre et de décembre.

Par conséquent, voilà un signe très clair et qui ne trompe pas que
la consommation privee stagne, voire diminue si l'on prend un cer-
tain nombre d'indices autres que les achats dans le commerce de
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détail. En effet, la réduction sur les biens durables, notamment sur
les achatsde voitures,est encore bien plus importante.

Voilà des effets déflatoires incontestables, résultat direct de la
politique que vous menez.

Deuxième erreur : vous croyez à une demande internationale qui
va réalimenter un marché intérieur, d'où la dévaluation et le soutien
aux entreprises, à la grande exportation.

Là également, on se trouve devant un marché extrêmement
concurrentiel.

La plupart des pays industrialisés pratiquant le même type de rai-
sonnement, ilest clair que ce n'est pas seulement celui qui pratique
les meilleurs prix, mais surtout celui qui a les meilleurs produitsqui
l'emporte.

Quels sont les résultats du commerce extérieur pour l'année
1982?

La différence entre les exportations et les importations se traduit,
en 1982, par un déficit moyen mensuel de 20,7 milliards contre
20,6 milliards en 1981. Autrement dit, la situation ne s'est pas amé-
liorée, malgré tous les efforts que vous avez consentis. Cela prouve
l'échec de ce type de politique.

Enfin, troisième erreur, vous croyez que les salaires constituent le
seul élément sur lequel il faut peser. Vous ne tenez pas compte des
taux d'intérêt ni du coût de l'énergie. Par conséquent, aucune politi-
que économique n'est pratiquée dans ces deux domaines.

Vous nous faites souvent le grief de ne pas avoir de politique
alternative. Or, nous pensons qu'il en est une possible. Laquelle?Ce
n'est pas de contester une économie de marché, mais bien le crédo
liberal auquel vous croyez.

Ce qui convient, ce n'est pas non plus une relance de la demande
de type purement « keynésien », mais bien une politique coordonnée
de soutien de la demande et, en même temps,desoutien de l'offre
c'est-à-dire une politique qui vise à recréer un tissu industriel répon-
dant spécifiquement et, d'abord, au marché intérieur. Or, ce dernier,
vous ne l'aidez pas. Le poids principal de vos efforts porte sur les
exportations et, toute proportion gardée, on se trouve, étant donné
l'importance accordée à la grande exportation, devant une situation
où les entreprises s'orientent tout naturellement et préférentiellement
vers la fabrication de ce type de produits exportables, négligeant le
marché intérieur. Celui-ci devient de plus en plus dépendant.Ilest,
dès lors, de moins en moins possible de mener une politiqueauto-
nome.
Il faut donc revoir cette politique et choisir comme critère d'aide

économique tout ce qui peut accroître l'autonomie et diminuer la
dépendance vis-à-vis de l'étranger.

Cela ne signifie pas qu'il fautse placer dans un système d'autar-
ie, un système ferme. Mais il faut reduire cette dependance et,pour

ce faire, tout un ensembled'aidessontpossibles,notammentl'utili-
sation des commandes publiques à effet utile.

On peut également soutenir la demande intérieure en réorientant
fondamentalement les travaux publics; ce n'est évidemmentpasen
période de crise qu'il faut entreprendre des travaux publics gigantes-
ques tels que ports, canaux et autoroutes dont la rentabilité ne peut
être effective qu'à très long terme, 25, 30, voire 50 ans.

Il faut, au contraire, entreprendre des travaux à rentabilitébeau-
coup plus immediate qui peuvent être, par leur impact sur l'emploi
et l'activité économique des entreprises, beaucoup plus importants.
A ce sujet, je pense, par exemple, aux travaux publics locaux.

Nous avons discuté longuement de la politique énergétique lors
du débat sur l'énergie

On s'est aperçu clairement que le gouvernement suivait une politi-
que d'énergie « lourde », s'engageant plus avant dans les secteurs
nucléaires et privilégiant toujours plus l'approvisionnement en éner-
gie plutôt que de rechercher une politique vraiment stratégique et
utile, une politique d'utilisation rationnelle de l'énergie, de recours
aux énergies renouvelables.

Une telle politique créerait immédiatement une demande pour les
entreprises du pays. Et en aidant celles-ci à répondre à ce type de
besoins spécifiques, on peut immédiatement relancer l'activité éco-
nomique et l'emploi.

L'aménagement et l'amélioration des logements, l'autonomie agri-
cole sont un ensemble de domaines pratiquement abandonnés parce

que vous pratiquez une politique tournée vers la grande exportation
qui nous rend de plus en plus dépendants.

Dans le domaine de la sécurité sociale, nous suggérons aussi des
alternatives. Peut-être, ici, me suivrez-vous, monsieur le ministre ?
Actuellement, la sécurité socialeest financée par des cotisations cal-
culées sur la masse salariale. On a effectivement eu raison de prati-
quer cette méthode dans l'immédiat après-guerre parce que la

masse salariale était un relativement bon critère à la fois entre les
entreprises et les secteurs et entre les travailleurs eux-mêmes. Pour-
quoi ? Parce qu'on connaissait, à cetteépoque,un degrédedévelop-
pement technique et technologique à peu près équilibré entre tous
les secteurs.

Mais aujourd'hui, a la suite de l'introduction de toutes les techni-
ques nouvelles: la mécanisation, l'automatisation et, plus récem-
ment, l'informatique et la bureautique, il se fait qu'un certain nom-
bre d'entreprises hautement automatisées n'occupent plus qu'un trèspetit nombre de personnes, très bien payées d'ailleurs. Par consé-
quent,ces entreprises n'assurentplus, malgré un chiffre d'affaires
élevé, leurquote-part de solidarité par rapport à l'ensemble.

Au contraire, un certain nombre de secteurs- tels ceux de l'en-
seignement, des soins de santé, des loisirs, des services et des petites
et moyennes entreprises - qui ne peuvent bénéficier du système
d'automatisation et d'informatisation, supportent une charge de
sécurité sociale anormalement élevée. Pour assurer la solidarité
réelle, il s'impose donc de revoir les critères de cotisations à la sécu-
rité sociale. Une part, à déterminer, devrait être calculée non plus
sur la masse salariale mais sur le chiffre d'affaires. Ce système per-
mettrait de trouver des ressources pour équilibrer et maintenir en
vielasécurité sociale, tout en ne penalisant pas directement l'em-
ploi. C'était d'ailleurs un des buts de l'opération Maribel que vous
avez en partie supprimée. Le Bureau du Plan - dont les études ont
permis de lancer l'operation Maribel- a clairement montre que,
tant qu'on ne changerait pas profondément le mode de calcul des
cotisations, on n'obtiendrait pas de résultats significatifs sur ledéve-
loppement de l'emploi.

De même, une réforme profonde du système d'enseignement est
un élément déterminant d'une politique alternative. Là aussi, nous

constatonsque le gouvernement ne prend pas de mesures significa-
tives, se bornant à réduire iciou là quelques dépenses. Sa perspec-
tiven'est pasune perspective de rénovation.
Ilfaudrait enfin mettre en œuvre un nouvel ordre international.

Bien sûr, nous ne sommes pas seuls et c'est dans le cadre européen
et des relations internationales qu'il faut reconsidérer à la fois une
politique européenne de relance indispensable et une politique de
relations avec les pays en voie de développement, quels qu'ils soient.
Au lieu du système d'exploitation actuel, nous devrions davantage
nous orienter vers un système de solidarité, comme le plan Marshall
mis en place après la guerre. Nous ne pouvons mener seuls cette
politique. Mais prenez-vous seulement des initiatives dans ce sens ?

Nous sommes en présence d'une loi qui contient des mesures
socialement injustes, lesquelles pèseront non seulement pour 1982
mais également pour 1983. Nous nous trouvons, avec l'article 34 et
surtout l'article 35, devant des pouvoirs spéciaux. En effet, le gou-
vernement pourra prendre seul des mesures concernant le blocage,
la limitation des revenus du travail, sous quelque forme que cesoit,
pour autant que la tendance soit au dépassement des critères fixés,
c'est-à-dire un accroissement par rapport à sept pays considérés
comme nos partenaires.

Votre projet va loin. En effet, vous demandez à la majorité de
vous donner ces pouvoirs spéciaux jusqu'en 1984,alors que nous
sommes au débutde 1983; ils'agit donc de pouvoirs spéciaux pour
pratiquement deux ans. Les effets se prolongerontpar la suite sans
limite de duréeetdeviendront définitifs. Un arrêté ordinaire peut
être modifié par le gouvernement suivant, tandis qu'il faudra une
majorité à la Chambre et au Sénat pour modifier les mesures que
vous aurez prises grâce à ces pouvoirs spéciaux.

Cette façon d'agir est encore aussi contestable que les mesures
d'urgence prises en 1981 eten 1982, en raison de l'intervention
directe dans les conventions collectives, dans les rapports entre les
travailleurs et leurs employeurs.

Cet article 35 marque la fin de toutes les conventions collectives.
Elles deviennent totalement inutiles puisque,d'autorité, vous interdi-
sez l'adaptation des barèmes et donc la possibilité d'augmentations
salarialesetvous fixezdes limites à la hausse due au mécanisme de
l'indexation. Telle est bien la portée réelle de l'article 35

En conséquence,votreprojetde loine nous inspire aucune sym-
pathie.Nouspensons même qu'il estdangereux pour l'avenir éco-
nomique du pays etqu'il constitue une fameuse régression sociale.
De plus, vous faites payer la note par les travailleurs qui sont les
victimes de votre politique. (Applaudissements sur les bancs socia-
listes.)

M. le Président.- La parole est àM. Lagneau.

M. Lagneau.- Monsieur le Président, mesdames, messieurs,c'est
à juste titre, monsieur le Vice-Premier ministre,que le gouverne-
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ment a fait du rétablissement de la compétitivité de nos entreprises
son premier objectif et le facteur fondamental de notre redressement
économique, financier et social. Ily a lieu maintenant de consolider
et d'élargir les résultats très encourageants obtenus en la matière
C'est ce à quoi répondent les articles 34 et 35 du projet de loi que
nous examinons aujourd'hui, Les objectifspoursuiviset lesmoyens
mis en œuvre ont le soutien du PRL.

Je désire cependant attirer l'attention sur certaines règles qu'il
convient de respecter pour qu'à moyen et à long terme, nous retrou-
vions une économie compétitive, diversifiée et suffisamment souple
pour s'adapter aux aleas de marchés qui continueront à subir d'im-
portantes transformations en raison des progrès de nombreuses
techniques et pour faire face aux changements que connaîtra la liste
des pays producteurs dans les domaines les plus divers, changements
aussi importants que ceux auxquels nous sommes confrontés depuis
une dizaine d'années.

Ainsi, outre les mesures indispensables pour favoriser le retour à
la compétitivité de nos entreprises, il faut garder à notre économie
une souplesse qui rendra possible l'incessante adaptation dont elle
aura besoin pour se conformer aux exigences du futur que nous
percevons deià.

La politique d'aide que nous pratiquons aujourd'huiest indispen-
sable pour de multiples raisons économiques et sociales. Toutefois,
il importe que cette politique soit perçue pour ce qu'elle est: le
moyen de permettre les transformations inexorables de nombreux
secteurs industriels et une véritable mutation de notre économie
pour reprendre place parmi les pays de pointe sur le marché indus-
triel. Il ne faut donc pas que se crée, chez les entreprisesaidéeset
trompeur.
qui se tirent d'affaire momentanément, un sentiment de tranquillité

L'économie mondiale est en totale transformation M.Michel
Debré parle à juste propos de « guerre économique » à cesujet.Le
moindre laisser-aller, la moindre erreur se paiera cher. La vigilance
s'impose à tous les responsables. Aujourd'hui, le changement est la
règle et tous les producteurs doivent en permanence être prêts à de
nouvelles reconversions. A défaut de cette disponibilitéetde cette
possibilité, l'avenir comportera de lourdes déconvenues.

Il faut créer un environnement économique qui assure de mieux
en mieux la libération des initiatives. Il faut que ceux qui ont envie
de travailler et d'entreprendre n'en soient pas empêchés par de mul-
tiples contraintes fiscales et administratives. Il ne faut pas que notre
tissu économique soit progressivement sclérose par le décourage-
ment qui atteint même les meilleurs devant la complexité et la lour-
deur des tâches administratives.

Je sais que, dans l'histoire, bien des crimes ont été commis au
nom de la liberté, mais à notre époque, c'est surtout contre elle
qu'on en commet. L'allégement des tâches administratives imposées
aux PME, indépendants et professions libérales, doit rester en per-
manence à l'ordre du jour de votre gouvernement.

Pour que les aides de l'Etat apportent un sauvetage momentane
mais évitent un engourdissement mortel, il faut qu'elles soientsur-
veillées par ceux qui les accordent et qu'elles soient limitées dans le
temps. La bonne affaire où on vit tranquillement relève d'un passé
bien mort et l'avenir verra au contraire les mutations s'accelerer. La
demande des consommateurs ne cessera de se modifier sous les
effets des progrès techniques; des emplois disparaîtront qu'il faudra
remplacer par d'autres activités.Il faut donc que notre économie
garde une très grande souplesse afin de pouvoirs'adapteraux chan-
gements incessants qui seront son lotdans les prochaines années. Il
faut que les capacités d'imagination et d'innovation puissents'exer-
cer, ce qui implique un minimum de contrainte.

Des domaines nouveaux offrent des potentialités d'activités très
considérables : l'informatique, la micro-électronique, les bio-indus-
tries, etc. Mais l'ouverture de cesactivitésnouvellesneseferaquesi
on dispose d'hommes préparés à s'y livreretdescapitaux néces-
saires aux investissements requis.

C'est dans ces secteurs d'avenir que l'on réussira à créer des
emplois stables, ce qui implique que l'on devra atteindre une renta-
bilité satisfaisante sur des marchés soumis à une concurrence très
sévère.

Les activités porteuses d'avenir exigent des hommes ayant les
connaissances requises pour les exercer. Nous devons accroître,
d'une manière très considérable, la formation de tous ceux qui par-
ticipent à la production, c'est-à-dire les ouvriers, les cadres et les
dirigeants. La presse spécialisée évoque constamment les efforts faits
dans un pays comme le Japon pour améliorer la formation des
divers participants aux efforts de production.Ilest admis que les
connaissances et l'efficacité des uns et des autres sont sensiblement
plus élevées que celles de leurs homologues belges. En mentionnant
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ce quisepasseau Japon, je n'estime pas que nous devionscopiertout ce qui se fait dans ce pays, mais nous devons avoir l'objectivitéde connaître les méthodes de formation et de production des Japo-nais et d'en retenir les nombreux aspects qui peuvent améliorer nosméthodesd'organisation etdegestion desentreprises.
Quand je considère ce quise passe en Europe occidentale, jeconstate que desmesuressontprisesen Allemagne etaux Pays-Bas

pourdonner aux jeunes,qui quittent l'école à la fin de la scolarité
obligatoire, une formation professionnelle. Des efforts nouveaux
sontconsentisen Belgique pour améliorer la formation profession-
nelle de nos jeunes, mais nous ne pratiquons pas encore en cette
matière une politique de formation obligatoire et généralisée,
comme en Allemagne et aux Pays-Bas.

Je voudrais revenir un instantà l'exemple du Japon poursouli-
gnerque laviedans l'entreprise japonaise est beaucoup moins cloi-
sonnée que chez nous et, dès lors, les contacts entre tous ceux quitravaillent, a quelque niveau que ce soit, sont beaucoup plus faciles.
Cecia d'heureusesconséquencessur l'étatd'esprit de tous les inte-
resséset,bien entendu, sur la productivité.

Et l'exemple japonaisestune raison supplémentaire pour mettre
en œuvre en Belgique des expériences de participation de tous les
groupes de travailleurs à la gestion. La participation a été mise en
œuvre avec succès dans plusieurs pays d'Europe et il faut que la Bel-
gique rattrape enfin son retard en la matière.

La transformation radicale de nos structures industrielles est
nécessaire et possible si nous en avons la volonté collective. Certes,
la tâche est considérable, mais faut-il rappeler une fois encore
l'exemple du Japon qui après avoir subi, il y a environ quarante
ans, une très lourde défaite militaire, a réussi à devenir la deuxième
puissance industrielle du monde. Le progrès social, dans ce pays, s'il
a parfois des aspects très différents de ce que nous recherchons en
Europe,n'en est pas moins réelet très importantetceci avec des
méthodes de revendication sociale peu perturbatrices de la produc-
tion.

Des investissements importants seront aussi nécessaires pour
implanter et développer les nouvelles entreprises. Même si nos pro-
ductions retrouvent progressivement une meilleure compétitivité,
l'épar; e nette desentreprises belges reste bien faible par rapport à
leurs charges fiscales et sociales.

La politique de votre gouvernement a permis l'amélioration de la
compétitivité des entreprisesen 1982. Ceci estdebon auguremais
les besoins en investissements, donc en capitaux, seront immenses
pour créer les entreprises porteuses d'avenir dont nous avons
besoin.

C'estpourquoi nous devrions étudier la possibilité de mettre en
œuvre une législation encourageant très sérieusement l'investisse-
ment des bénéfices. Nous pourrions en cette matière nous inspirer
de ce quise passe en Allemagne fédérale où, dans les PME, les
bénéfices capitalisés mais investis sont exonérés d'impôts.

Enfin, abordant le chapitre des PME, je crois nécessaire de rappe-
ler une de leurs revendications essentielles : leur représentation spéci
fique dans - tous les organismes économiques, nationaux ou régio-
naux. Je reconnais que votre gouvernement a veillé à leur accorder
une attention toute particulière. Je souhaite et je suis convaincu
qu'il continuera ses efforts dans cette voie, mais la spécificité des
problèmesdesPME estsi réelleque j'estimequ'il conviendraitd'ins-
tituer un secrétariat d'Etat qui s'occuperait uniquement de leurs
problèmes et je suis certain qu'il serait surcharge de travail.
(Applaudissements sur lesbancsde la majorité.)

M. lePrésident.- La parole est à M. Paque.

M.Paque.- Monsieur le Président, mes chers collègues, le rap-
port fait au nom de la commission des Finances par notre honora-
ble collègue, M.Nutkewitz, auquel je tiens à rendre hommage pour
la qualité de son travail, me paraît susciter deux réflexions.

Tout d'abord, ce rapport est extrêmement détaillé au point de vue
technique.

La majeure partie, remarquablement documentée, est consacrée
aux mesures fiscales proposées par le gouvernement. Une question
fondamentale s'y trouve largement développée : le cumul des reve-
nus des époux.

Dans ce domaine, nous avons une optique différente de celle du
gouvernement. Nous avons déposé une proposition de loi à ce sujet,
ainsi que de nombreux amendements qui, malheureusement, ont été
rejetés, le ministre des Finances déclarant que nospropositionss'ins-
crivaient dans une tout autre philosophie que celle du gouverne-
ment. Nous aurons l'occasion d'y revenir.
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général.
La seconde réflexion que je voudrais faire est d'ordre plus

A plusieurs reprises, en commission, il a été insiste sur « la neutra-
lité nécessaire du droit fiscal ». Nous retrouvons là l'une des thèses
favorites du Parti libéral.

Cette doctrine politique et économique voudrait que l'impôt ait
pour objectif premier et presque unique de procurer des ressources à
l'Etat sans influencer le comportement des citoyens ou des entre-
prises. Nous contestons cette idée de neutralité du droit fiscal.

Le comportement des citoyens est, au contraire, profondément
influence par la manière dont sont conçus les impôts. Leur mode de
vie est de plus en plus fonction des règles fiscales. Je n'en veux
comme preuve que la désaffection croissante des jeunes vis-à-vis du
mariage, qui implique un supplément d'impôts, ou le nombre crois-
sant de séparations ou de divorces fictifs des moins jeunes pour des
raisons uniquement fiscales.

Ce qui est vrai au niveau des citoyens est encore amplifié au
niveau des entreprises. Bon nombre de décisions se prennent- en
bien ou en mal- non pas en fonction d'une rationalité économique
abstraite, mais en fonction de la règle de droit fiscal qui permettra
de payer le moins d'impôts, que ce soit au point de vue national ou
sur le plan des transactions internationales.

Cette notion de neutralité d'impôts est une notion périmée qui
date du siècle dernier. Actuellement, la fiscalité a une influence
croissante sur le comportement des citoyens etdes entreprises.

La fiscalité est, en fait, l'un des moyens principaux utilisés par le
gouvernement actuel pour modifier profondémentnotresociété.Je
ne reviens pas sur l'option de type libéral qui consiste à augmenter
les impôts indirects, ce qui défavorise les citoyensdont lesrevenus
sont les plus modestes. Les avantages fiscaux accordésaux sociétés
sontun exemple frappant de l'esprit qui anime l'équipe gouverne-
mentale. Malheureusement, si la situation financière de certaines
entreprises augmente grâce aux allégements fiscaux,nousn'aperce-
vons aucune répercussion sur l'emploi.

Nous considérons que l'impôt a non seulement pour mission de
procurer ses ressources à l'Etat, mais aussi est un moyen de rectifier
les inégalités de revenus trop criantes et,par ailleurs,un moyen
d'influencer la politique des entreprises.

A cet égard, nous sommes particulièrement sensibles à l'expé-
rience du passé en ce qui concerne la Wallonie. Au lieu de réinves-
tir, les grandes entreprises sidérurgiques contrôlées par les pouvoirs
financiers ont distribué ces dividendes. Ceci a amené un vieillisse-
ment de l'outilet une diminution dramatique de notre compétitivité.

Dans cette optique, le Parti socialiste a déposé à la Chambre une
proposition de réforme de l'impôt des sociétés dont un des objets
principaux est d'encourager l'investissement par l'exonération des
bénéfices non distribués des entreprises.

Au niveau de l'impôt des personnes physiques, la politique gou-
vernementale consiste à accorder des avantages à ceux qui bénéfi-
cient déjà de revenus importants.

A une époque où nous connaissons de sérieuses difficultés budgé-
taires, au moment où les bénéficiaires des revenus les plus faibles
doivent participer à l'effort de solidarité, ilest scandaleux de pré-
voir un abattement supplémentaire pour les propriétaires des
immeubles dont le revenu cadastral s'élève à 120 000 francs. Seules
des personnes disposant de revenus très élevés ont pu acquérir de
telles habitations. Il suffit de constater que seulement6,3 p.c.des
immeubles d'habitation en Belgique ont un revenu cadastral supé-
rieur à 80 000 francs.

Après des diminutions d'impôts accordées aux entreprises, le gou-
vernement accorde maintenant des facilités fiscales à ceux quihabi-
tent des habitations luxueuses. Par contre, les allocations de chô-
mage ne vont pas tarder à être taxées. Les prépensionnés risquent
également de voir leurs revenus diminuer

En matière de cumul des revenus des époux, le gouvernement
maintient le système du fractionnement et le système du décumul
jusqu'à un plafond de 750 000 francs. Entre ce montant et
1 500 000 francs, le fractionnement et le cumul sont mitigés et le
bénéfice s'amenuise jusqu'à se réduire à 4 618 francs maximum.

En matière de réduction fiscale, par enfant à charge, le gouverne-
ment a choiside mettre l'accentsur les famillesnombreuses, lepre-
mier et le second enfants étant négligés

La proposition que nous avons déposée procède d'une optique
totalement différente. Le fractionnement est maintenu à 750 000
francs. Par contre, le décumul des revenus des époux est total
jusqu'à 900 000 francs. Au-delà de ce montant, des règles de paliers
sont prévues de manière à permettre un décumulprogressif jusqu'à
un montant de 1 300 000 francs.

En matière de charges de famille, nous avons mis l'accent sur des
réductions fiscales relatives aux trois premiers enfants parce que
cette mesure correspond davantage à la réalité démographique.

Les mesures que nous proposons ont été calculées de telle sorte
que leur coût soit nul. Le financement des avantages fiscaux étant

assuré par une suppression partielle de l'abattement forfaitaire de10 000 francs et par la limitation à 180 000 francs de la déduction
accordée au conjoint aidant.

Le gouvernement supprime totalement l'abattement de 10 000
francs sur les revenus professionnels. Notre position maintient, aucontraire, cet abattement pour les revenus inférieurs à 750000
francs,car ilne convientpas d'augmenter la fiscalité sur les revenus
modestes.

Noussommesconscients qu'un système fiscal ne peut être modifié
totalementdu jourau lendemain, souspeinedecréerdesdistorsionsetdesinjustices.Desmodifications progressives sont nécessaires.

Les mesures que nous proposons sont un premier pas vers le
décumulde plus en plus poussé des revenus des époux parce quecettemesurecesseraenfin depénaliser le travaildes femmes.

D'un autrecôté,nous désironsmaintenir les réductions actuelles
d'impôts pour les familles nombreuses, mais nous voulons porter
particulièrement l'accent sur les réductions d'impôts relativesaux
trois premiers enfants car il convient de prendre en considération les
réalités sociologiques actuelles ainsi que les réalités régionales.
Comme chacun sait, le nombre d'enfants par famille n'est pas le
mêmeenFlandre qu'en Wallonie.

Un autreaspectsur lequel jevoudrais insister est constitué par la
plus juste perception de l'impôt.

Nous proposons un renforcement de la législation réprimant les
fraudes. Cette legislation avait d'ailleurs été votée par le Parlement
mais grâce à la loi de pouvoirs spéciaux, le gouvernement avait
accordé aux fraudeurs la possibilité de bénéficier de circonstances
atténuantes,c'est-à-dire de larges réductions de peines. Par ailleurs,
nous pouvons constater qu'à l'administration des Finances, des
fonctionnaires chargés du contrôle ont été affectés à d'autres ser-
vices, notamment à celui de la perception.

Nous attendons encore toute une série de projets de loi relatifs au
statutdes réviseursd'entreprise, des conseillers fiscaux, des mesures
sur la spécialisation des parquets, des mesures sur la coordination
entre les divers services.

Compte tenu desprogrès de l'informatique, une coordination plus
grande pourrait s'effectuer entre les différentes administrations, par

exemple, lesservices de laTVA, de l'impôtdespersonnes physiques,
de l'impôt sur les sociétés, des droits d'enregistrement.

L'informatisation des données fiscales faciliterait une lutte bien
plus efficace contre la fraudeetpermettraitaux agentscontrôleurs
de remplir leurs tâches plus facilement et, surtout, plus efficacement.

Malheureusement, l'introduction de l'ordinateur dans la lutte
contre la fraude fiscale nesemblepas être lapréoccupation première
dugouvernement.

En outre, le gouvernement mène délibérémentunepolitique défla-
toire.

Selon le rapport de la Banque Nationale de Belgique, le total des
revenus des particuliers a, en termes réels, diminué de 2 p.c. en
1982 contre 1,2 p.c. en 1981. A prix constant, la masse des rému-

nérations a diminué de 3,5 p.c. en 1982 contre 2 p.c. en 1981.
Compte tenu de l'augmentation des impôts et des cotisations
sociales, en termes réels le revenu des particuliers a diminué de 3,5
p.c.Parcontre, les revenuspatrimoniauxontaugmentéde4p.c.

Le résultat de cette politique déflatoire est ressenti sur le marché
intérieur, le nombre des faillites des entreprises non exportatrices
n'arrêtant pas de croître.

Au niveau de l'épargne, en 1982, celle-ci a baissé de 30 milliards.
La politique gouvernementale avantage en ordre principal les
grandes sociétés. En imaginant les « centres de coordination», le
gouvernement exonère les sociétés de services créées par les multina-
tionales et les grosses sociétés belges de l'impôt des sociétés, des pré-
comptes mobiliers et du droit d'enregistrement.

Les avantages consentis peuvent s'étendre sur dix ans. Selon les
fiscalistes, les avantages consentis aux sociétésqui réalisentunchif-
fre d'affaires allant de 1 à 10 milliards peuvent se chiffrer entre 280
et 470 milliards. Ceci suscite deux réflexions: la Belgique est en
passe de devenir un paradis fiscal pour les grandes sociétés, et ceci
sans création substantielle d'emploiscompensatoires.

D'autre part, ces grandes sociétés vont pouvoir mener,grâce aux
avantages qui leur sont octroyés, une concurrence déloyale aux
petites et moyennes entreprises belges. Un certain nombre de celles-
ci disparaîtront même à la suite de la concurrence qui leur sera faite



Séance du lundi 28 mars 1983
Vergadering van maandag 28 maart 1983

par les multinationales privilégiées. Les avantages dont elles bénéfi-
cient leur permettront d'écraser les petits et d'éliminer leurs concur-
rents.

Les petites et moyennes entreprises ne sont pas protégées par la
politique du gouvernement, qui préfère prendre des mesures favora-
bles au grand capital.

Nous entrons dans un processus extrêmement dangereux. En
effet,qui peut croire que les multinationales maintiendront leur
centre en Belgique lorsque cesseront les avantages dont elles bénéfi-
cient? D'autre part, ces avantages qui leur sont consentis accentue-
ront encore notre déficit budgétaire sans compensation substantielle
sur le plan de l'emploi.

Nous discutons maintenant ce projet de loi, alors que nous avons
entendu la communication gouvernementale. Ils'agit de deux actes
d'unemême pièce. Ilsontun point commun :des avantages toujours
accrus pour les grandes sociétés sous prétexte de compétitivité. Ces
avantages ne sont accompagnés d'aucune mesure garantissant des
investissements ou des emplois nouveaux.

Les PME et les classes moyennes qui se croyaientà l'abridesres-
trictions commencent à être visées. Les représentantsde cetteclasse
sociale entrent dans un processus de prolétarisation qui est le résul-
tat de votre politique néo-libérale.

Les ouvriers, les allocataires sociaux voient leurs revenus se
réduire en termes réels tandis que leurs impôts augmentent, notam-
ment les impôts indirects.

Il faut craindre que la politique menée par ce gouvernement ne
marque un tournant désastreux dans notre vie sociale et écono-
mique.

La conjugaison des mesures quinoussontproposéesaujourd'hui
et des mesures qui nous sont annoncées par la communication gou-
vernementale aboutit à une bipolarisation de la vie économique.
D'un côté, une série d'avantages économiques aux grandes entre-
prises : réduction de l'impôt des sociétés,divers avantages fiscaux,
modération salariale, modification des règles sur le contrat d'em-
ploi. D'un autre cote, un grand nombre d'employés, d'ouvriers, de
chômeurs, d'allocataires sociaux dont les revenus et les droits sont
de plus en plus réduits

Le projet de loi qui nous est soumis nous avait déjà paru inadé-
quat parce qu'il creuse des écarts de revenus à l'intérieur de notre
société. Nous avons proposé d'autres solutions, aussi bien en
matière de décumul des revenus des époux qu'en matière de relance
de l'activité économique. Je pense ici à la proposition de loi de
relance de la construction, à la proposition de loi sur la réduction
du temps de travail, à la proposition de loi relative à l'impôt des
sociétés.

Après la communication du gouvernement de la semaine dernière,
il ne fait plus de doute que sa politique s'inscrit dans uneexpérience
néo-libérale qui porte atteinte à certains acquis sociaux

Un certain nombre de parlementaires démocrates-chrétiens l'ont
compris et ont participé à la manifestation du front commun syndi-
cal à Bruxelles. Un nouveau mouvement politique a vu le jouren
réaction à la politique gouvernementale. Il faut espérer que ceux qui
publiquement ont désapprouvé la politique gouvernementale feront
correspondre leurs votes à leurs opinionsexprimées publiquement.

En ce qui nous concerne, plus que jamais nous refusons une poli-
tique qui rendra les très riches encore plus riches, mais qui ferasup-
porter les sacrifices par les plus nombreux, c'est-à-dire les revenus
moyens et les revenus modestes. (Applaudissements sur les bancs
socialistes.)

M. le Président.- Quelqu'un désire-t-il encore intervenir dans la
discussion des chapitres Iet IV ?...

Wenst nog iemand het woord in de behandeling van de hoofd-
stukken I en IV ?...

De Vice-Eerste minister en minister van Financiën zal antwoorden
tijdens de vergadering van morgennamiddag

Nouspassons à la discussion du chapitreII (articles31et32)qui
a été examiné par la commission de l'Intérieur.

Wij gaan over tot de behandeling van hoofdstuk II (artikelen 31
en 32) dat door de commissie voor de Binnenlandse Aangelegenhe-
den werd onderzocht.

Het woord is aan de heer Van Herreweghe, rapporteur.

De heer Van Herreweghe, rapporteur. - Mijnheer de Voorzitter,
mijnheer de minister, geachte collega's,hoofdstuk IIvan hethuidig
ontwerp van wet houdende fiscale en begrotingsbepalingen moet
worden beschouwd in het licht van de algemene problematiek waar-
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mee de gemeenten in heel het land op financieel plan geconfronteerd
worden. Het deficit is reëel en het heeft een acute weerslag op hetactueel gemeentebeleid, dat nochtans bepalend zou moeten zijn voorde toekomst.

De kritische situatie van de gemeentefinanciën behoort tot de ern-
stige en bestendige zorgen van heel onze gemeenschap. Evenzeer van
de regering, die er blijkbaar iets wil aan doen binnen het raam van
een beleid, dat, zo luidthet althans, de autonomie en de verant-
woordelijkheid van de lokale besturen zou willen bevorderen in hetteken van een werkelijke decentralisatie naardeburger toe.

De vrijmaking van de gemeentelijke fiscaliteit, saneringsmaatrege-
len in de openbare ziekenhuizen, de mogelijkheid om de salarissen
van de gemeentelijke ambtenaren af te stemmen op die van het
rijkspersoneel,bijzonderemaatregelen in hetonderwijs voor die ge-
meenten welke in de rode cijfers zitten, vaststelling van de jaarlijkse
groei bij het Gemeentefonds, waardoor degemeenten voorafzouden
weten over welke fondsen zij zullen beschikken, de verbintenis om
sneller door het Rijk te laten overgaan tot uitkering van de voor re-
kening van de gemeenten geïnde belastingen, al die maatregelen die-
nen te worden beoordeeld in het licht van een begrotingsevenwicht
dat in alle gemeenten tegen 1988 wordt nagestreefd.

De jongste jaren werden de gemeenten ernstig in hun realisatie
van beleidsoptiesbeperktdoordebestendige inkrimping van hun fi-nanciële mogelijkheden. En nochtans zijn die financiële middelen be-
tekenisvolvoor versoepeling, verruiming en versteviging van dege-
meentelijke autonomie. waarvan, vooral sinds de grootscheepse fu-
sie-operatievan 1977, zo dikwijls sprake is.

Kunnen de artikelen 31 en 32 van onderhavig ontwerp van wet
wel worden gesitueerd in de planning naar meer geaccentueerde au-
tonomie en evenzeer naarversterking van de verantwoordelijkheid
dergemeentebesturen,zij lossen vanzelfsprekend niet alle moeilijk-
heden op.Zijmaken slechts een stap mogelijk,hoebetekenisvol
ook.

Voorgesteld wordt de mogelijkheid te scheppen om het plafond
van 6 pct. op de personenbelasting te doorbreken. Zo de gemeenten
deze maatregel nemen vóór 1 april 1983 zou denieuwe,doorde
gemeenteraden vastgestelde grens reeds het inkomen over het jaar1982 beïnvloeden.

Indatverband heeftzich een breedvoerigebespreking ontwikkeld
in de commissie voor de Binnenlandse Aangelegenheden, waar door
verscheidene commissarissen de wettelijkheid in twijfel werd getrok-
ken van beslissingen door gemeenteraden getroffen tot opdrijving
van de huidige 6 pct. totbijvoorbeeld 8 pct ., nog voor huidigont-
werp van wet is goedgekeurd. Dit gebeurde immers op grond van
een rondschrijven van de minister van Binnenlandse Zaken, waarin
degemeentebesturen een aanbeveling konden onderkennen om des-
gevallend de in het vooruitzicht gestelde aanpassing van artikel 355
van het Wetboek van de inkomstenbelastingen reeds toe te passen
bijde opmaak en goedkeuring van hun begroting voorhet dienst-
jaar 1983

De minister, die deze circulaire slechts publiceerde na overleg met
de drie bevoegde gewestelijke ministers diehijop de hoogtebracht
van de bedoeling van de regering om de gemeentelijke fiscaliteit
vrijer te maken, voegde er wijselijk aan toe, dat, indien de wet niet
vóór einde maart 1983 zou zijn goedgekeurd, de voogdijoverheid op
dat ogenblik die begrotingen dienovereenkomstig zou moeten aan-
passen.

Niettemin waren een aantal commissarissen hierdoor niet over-
tuigd van de orthodoxie van de circulaire en van de getroffen ge-
meenteraadsbeslissingen.

Anderen voerden aan, dat in deze verruiming van de fiscale vrij-
heid een niet denkbeeldig gevaar kon schuilen voor overdrijving
doorsommigegemeentebesturen, terwijl nog anderen opwierpen dat
toepassing van breukgedeelten bij de vaststelling van het percentage
niet toelaatbaarblijft.

Hierop werd geantwoord dat men aan de techniek van de inning
nietswenste te wijzigen en datde vaststelling van hetpercentage in
de toekomst inderdaad tot de uitsluitende bevoegdheid van de ge-
meentelijke overheid zal behoren. Wat dan meteen betekent dat elke
gemeenteraad op eigen verantwoordelijkheid een keuze zal moeten
maken. Maar dat is dan ook eigen aan een zekere autonomie waar-
om zo dikwijlswerd en nog wordtgevraagd.

Mijnheerde Voorzitter, er werden geen amendementen ingediend
en de artikelen werden aangenomen met 10 stemmen tegen 7. (Ap-
plaus op de banken van de meerderheid.)

M. le Président.- La parole est àM. Paque.
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M. Paque. - Monsieur le Président, monsieur le ministre, chers
collègues, les articles 31 et 32 du projet de loi,malgré leur rédac-
tion très brève, sont particulièrement lourds de conséquences.

En effet, l'arrêté nº 110 pris dans le cadre des pouvoirs spéciaux
impose l'équilibre budgétaire aux communes. Pour ce faire, celles-ci
devront, dès 1984, aligner les traitements de leurs enseignants sur
ceux de l'Etat et licencier les enseignants en surnombre par rapport
aux normes nationales.

Nous avons déjà souligné que pareilles dispositions étaient
contraires aux dispositions relatives à la paix scolaire puisqu'elles
aboutissaient à une discrimination à l'égard de l'enseignement orga-
nisé par les pouvoirs publics que sont les communes. Cet arrêté
numéroté attribue en outre à l'autorité de tutelle les pleins pouvoirs
si le budget n'est pas en équilibre et notamment la possibilité d'im-
poser des impôts nouveaux.

Les articles 31 et 32 sont la conséquence inéluctable de cet arrêté
numéroté. Ils prévoient la suppression du plafond de 6 p.c. de la
taxe additionnelle à l'impôt des personnes physiques et cela dès
l'exercice d'imposition 1983.

Ce gouvernement qui prétendait ne pas recourir àde nouveaux
impôts utilise dès lors un artifice qui consisteà transféreraux com-
munes l'augmentation de la fiscalité.

Cette manœuvre est d'autant plus inacceptable que bon nombre
de communes ne sont pas responsables de charges qui leur sont
imposées. Je pense notamment à celles résultant du fonctionnement
des CPAS et des hôpitaux. En ce qui concerne les intercommunales,
les communes sont souvent placées devant des faits accomplisavec
les conséquences financières que cela implique.

Pour justifier sa politique, le gouvernement invoque le concept
« d'autonomie communale ». Cet argument est fallacieux: des
charges sont imposées aux communes. L'intervention de l'Etat étant
insuffisante, les communes seront inéluctablement forcées d'augmen-
ter la fiscalité en sachant que si elles ne le faisaient pas, l'autorité de
tutelle se substitueraitau pouvoircommunal

Où est encore l'autonomie communale dans tout cela ? Sinon une
formule pour permettre à l'Etat de se dégager de ses responsabilités
et de laisser aux communes le soin d'augmenter des impôts de plus
en plus élevés.

La véritable solution neconsiste pasà obliger lescommunesde
prendre des mesures impopulaires d'augmentation des impôts mais,
au contraire, de les inciter aux assainissements budgétaires néces-
saires, de leur attribuer les subventions nécessaires à l'organisation
de leur enseignement et de leurs hôpitaux, d'éviter une augmenta-
tion illimitée des centimes additionnels, cette dernière mesure finis-
sant par conduire à une fiscalité intolérable pour les citoyens des
différentes villes et communes que nous connaissons bien. (Applau-
dissements sur les bancs socialistes.)

De Voorzitter. - Het woord is aan de heer De Baere.

De heer De Baere. - Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de Vice-
Eerste minister, geachte collega's, voor de SP zijn de artikelen 31 en
32 onaanvaardbaar. De toestand van de gemeenten is er in finan-
cieel vlak tijdens de jongste jaren sterk op achteruitgegaan. Onte-
gensprekelijk bestaater een grote verwarring in wetgevend vlak.

Iedereen is het erover eens dat er iets moet gebeuren. Het Ge-
meentefonds werd systematisch ingekrompen, het is en het blijft on-
voldoende. Het fonds verhoogt slechts met 5 pct. in plaats van de
noodzakelijke 8 pct. De dotatie werd met 16 miljard verminderd in
vergelijking met de oorspronkelijke geraamde noden

De jongste verhoging van de BTW heeft degemeenten opnieuw
een zware aderlating bezorgd. De ontvangsten daarentegen stijgen
zeer langzaam.

De fusies zijn ontegensprekelijk een dure operatiegebleken, inso-
ciaal vlak zijn de uitgaven sterk gestegen en het tekortvan dezie-
kenhuizen is nog groter geworden. De maatregelen van minister De-
haene zullen de aftakeling van de gemeentelijke ziekenhuizen nog
versnellen. De stijgende lasten van de OCMW verhogen eveneensde
gemeentelijke tekorten en ook de personeelstuitgaven zijn sterk de
hoogte ingegaan.

In 1975 diende men voor 200 miljoen tussen te komen, tegenover
2 miljard in 1981.

De financiële moeilijkheden zijn in de grote agglomeraties ont-
staan,maar heden bestaan er onoverkomelijke moeilijkheden in een
groot aantal gemeenten.

Sedert 1978 zijn de fiscale ontvangsten van het rijk tweemaal zo
snel gestegen als de fiscale ontvangsten van de gemeenten. Deze ge-
meentelijke fiscaliteit is van 1976 tot 1980 met 63 pct. toegenomen.

De inspanningen van de gemeenten zijn belangrijk. Het groot
aantal gemeenten die de opcentiemen hebben moeten verhogen ishiervan een ontegensprekelijk bewijs. Nu wil de regering de fiscali-
teitnogopdrijven.

Al deze elementen wijzen erop dat in de meeste gevallen niet de
gemeenten de oorzaak van hun deficit zijn, maar wel het Rijk, datde inkomsten van de gemeenten afroomt. De aftakeling van de fi-nanciële toestand van de gemeenten houdt eveneens verband met de
crisis, want ook zijzijn in fiscaalvlak hierdoorgetroffen.Alsgevolg
van de steeds scherper wordende economische crisis nemen de door
de OCMW te dragen lasten voortdurend toe.

Anderzijds hebben de regeringsmaatregelen ter bestrijding van de
werkloosheid - ik zeg wel ter bestrijding en niet ter voorkoming
van dewerkloosheid -, totgevolgdat steeds meer mensen van de
werkloosheidsuitkering worden uitgesloten en zich in vele gevallen
tot het OCMW moeten wenden om het bestaansminimum tebekomen.

Zo zuivert de regering de statistieken van werkloosheid aan doch
groeit maar steeds de financiële last die op de OCMW en dus op de
gemeenten drukt.

De regering heeft zopas het bestaansminimum met5 pct.opge-
trokken,watmetandere woorden betekentdatdehelftopnieuw ten
laste zal vallen van de OCMW en dus in grote matevan de gemeen-
ten. Deze nieuwe bijkomende uitgave wordtop 100 miljoen frank
geschat. Het is te verwachten dat deze toestand in de komende
maanden en jaren in ongunstigezin zalevolueren.

Men dienteveneens rekening te houden met de grote vertraging
van deRiziv-betalingen aan de ziekenhuizen.

Een ander element van de groeiende gemeentelijke tekorten is te
zoeken in de talrijke opdrachten die de Staat aan de gemeenten
oplegt,zonder daarvoor een passende vergoeding te betalen.

Tevens dient te worden vermeld, dat de tarieven voor sommige
gemeentelijke dienstverleningen sedert jaren door de regering ge-
blokkeerd zijn en in geen enkelopzichtnog beantwoorden aan de
werkelijke kosten van degeleverdeprestaties.Ditzijn ontegenspre-
kelijk oorzaken van de steeds groeiende deficitaire toestand van vele
gemeenten, die niet veroorzaakt werd door een onbekwaam of slor-
dig gemeentelijk beleid, maar door een toenemende afroming door
het Rijk, van de gelden die voor de gemeenten bestemd zijn, of door
het verhogen van de lasten voor niet-gemeentelijke taken die op de
gemeenten drukken.

Voeg daar nog aan toe, dat de Staat met een enorme vertraging
aan de gemeenten de gelden overdraagt,diehij in hun plaats int.

Wij denken hierbij onder meer aan de overdracht van de doorde
Staat geïnde aanvullende belasting op de personenbelasting, die
doorhet Rijk met zowat achttien maanden vertraging wordt uitbe-
taald.

Voor de Staat betekent dit een kosteloze financiering en voor de
gemeenten een extra-uitgave,vermitszijintussenhun fondsenmoe-
ten halen uit kaskredieten,diedan tegenhoge intrestenwordenaan-
gerekend.

Alsofditalles nog niet genoeg was, houdthetRijk in ditgeval
nog 3 pct. van de ingezamelde gelden in, ter vergoeding van zijn
werkingskosten.

Indien de Staat zijn verplichtingen ten aanzien van de gemeenten
wasnagekomen, dan zouden vele gemeenten thans niet in zulke fi-
nanciëlemoeilijkheden verkeren.

Deze moeilijkheden, die niets te maken hebben meteen slechtbe-
heer, zijn het gevolg van niet-toepassing van de wet die tot in 1976
correct werd nageleefd. Het tekort van de gemeenten is toegenomen
in verhouding tot de inkrimping van het gemeentefonds. De ge-
meenten zijn niet aansprakelijk voor de put waarvoor zij staan. De
regering zoekt nu naar de middelen om de gemeenten te verplichten
zelfdieput te laten vullen,viaeen drastische verhoging van dege-
meentelijke fiscaliteit. Met de maatregelen die de regering thans
wenst te nemen moet men vaststellen dat deze ten gronde be-
schouwd, veel meer een aanslag op de gemeentelijke autonomie be-
tekenen dan een versterking ervan.

De regering legtnu dekaarten op tafel, er isgeen sprake van eni-
ge inkeer ten opzichte van de gemeenten.Deze zullen zelfmoeten
instaan voor het vullen van de put die als gevolg van de sedert jaren
gevoerde regeringspolitiek is ontstaan.

Het iszeker onverantwoord dat de regering verklaart dat de ge-
meentebesturen moeten leren een grotere verantwoordelijkheid aan
dedagte leggen.Meteen wilmen de indruk wekken alsof de slechte
financiële toestand in talrijke gemeentenhetgevolgzou zijn van een
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totaal onverantwoord gemeentelijk financieel beleid en van het beta-
len van overdreven lonen en wedden aan hetpersoneel.

Nochtans is geen enkel gemeente bij machte, zonder instemming
van de provinciale en nationale overheid, personeelsformaties, per-
soneelsstatuten of barema's vast te leggen.

De verantwoordelijkheid van de gemeenten houdt in dat de ge-
meenten een sluitende begroting moeten indien. Daartoe mogen zij
de gemeentebelastingen vrijoptrekken.Zijmogen eveneensde wed-
deschalen van het gemeentepersoneel gelijkschakelen met deze van
het personeel van de ministeries. Voor het onderwijzend personeel
in gemeentescholen zou deze gelijkschakeling zelfs worden verplicht.

Concreet gezien komt het er dus op neer dat de sanering van de
gemeentefinanciën zal moeten gebeuren op de rug van de plaatselij-
ke bevolking. Immers,de gemeentebesturen worden voor de keuze
geplaatst. Ofwel zullen zij de barema's en vergoedingen van hun ge-
meentelijk personeel en van hun gemeentelijk onderwijzend perso-
neel moeten aanpassen en de sedert lang verworven rechten moeten
verminderen, ofwel zullen zij, al dan niet tegelijkertijd een drastische
verhoging van de gemeentelijke fiscaliteit moeten toepassen,watnu
mogelijk wordt door het afschaffen van het plafond van 6 pct. aan-
vullende gemeentebelasting op de personenbelasting. Het vrijaan-
passen van de aanvullende gemeentebelasting zal tot grote verschil-
len leiden tussen de gemeenten.

Als al die maatregelen onvoldoende zouden blijken, dan moeten
een aantal openbare voorzieningen stilaan verdwijnen. Het privé-ini-
tiatief zal deze kans graag aangrijpen om deze diensten weer te or-
ganiseren voor wie ze kan betalen. Wat een recht was voor ieder-
een, wordt dan een gunst voor enkelen.

Welke maatregelen de gemeenten afzonderlijk of gezamenlijk ook
zullen toepassen, het zal er duidelijk op neerkomen dat de helesa-
neringsoperatie op de rug zal vallen van haar plaatselijke bevolking,
terwijl de regering haar handen zal kunnen wassen in de onschuld,
om dan te kunnen wijzen op het gebrek aan verantwoordelijkheid
van de gemeentebestuurders, die er blijkbaar niet in slagen op een
gezonde manier hun financiën te beheren. Dat is onaanvaardbaar en
de socialistische fractie kan dan ook onmogelijk hetontwerp goed-
keuren. (Applaus op de socialistische banken.)

M. le Président. - La parole est à M. Jacques Wathelet.

M. J. Wathelet. - Monsieur le Président, monsieur le Vice-Pre-
mier ministre, mesdames, messieurs, la commission de l'Intérieur a
examiné plus spécialement les articles 31 et 32 du projet de loi en
discussion. Je voudrais, à l'occasion de cette discussion, émettre
quelques réflexions et faire part de mes inquiétudes à l'égard de ces
deux articles.

Ceux-ci ont pour objet de libérer la fiscalité communaleen cequi
concerne la taxe additionnelle à l'impôt des personnes physiques,
par la suppression des limitations en pourcentages, dont le plafond
était fixé jusqu'à présent à 6 p.c. J'insiste sur le fait que cette fisca-
lité communale concerne essentiellement les revenus du travail.

L'article 31 a pour but de rendre applicable cette libération de la
fiscalité à partir de l'exercice d'imposition 1983, c'est-à-dire immé-
diatement.

A l'appui de cette mesure, on invoque la nécessité de renforcer
l'autonomie communale - dans le rapport, on précise que nous
allons dans la bonne direction - de façon à permettre,etmême à
hâter, l'assainissementde la situation financière des communes.

En soi, on pourrait considérer comme louable cette double
approche.

Mais le texte proposé pourrait entraîner des conséquences graves
pour les citoyens ou, en tout cas, pour certains d'entre eux. Je
demande au ministre de l'Intérieur d'y réfléchir.

Il me paraît fondamental de rappeler, une fois encore, que l'impôt
des personnes physiques couvre essentiellement les revenus profes-
sionnels, et donc, en fait, pour les neuf dixièmes, les revenus du
travail.

Nous savons tous- aucun groupe politique ne le conteste
le montant atteint par l'imposition des revenus professionnels est un- que

montant extrêmement élevé qu'on ne peut plus logiquement dépas-
ser, sous peine de porter atteinte à l'essentielle « zone de liberté » à
laquelle chacun a droit pour lui permettre de profiter du produit de
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son travail pour le dépenser et vivre comme il l'entend. On sait que
pour les tranches les plus élevées, le taux marginal peut atteindre
82,5p.c.etpeutdépasser, dans certains cas, les 100 p.c.

La restauration de l'autonomie communale ne peut avoir pour
effet de supprimer l'autonomie des personnes.

Je crois qu'il est indispensable de fixer des taux plafonds, des
pourcentages limités, comme c'était le cas jusquà présent. Il ne suffit
pas de rappeler que la taxe additionnelle représente quelque 34 p.c.
des taxes communales, il faut essentiellement, je crois, protéger le
citoyen et les revenus deson travailcontredesabuspossibles.

Les communes doivent assainir leurs finances, essentiellement par
une compression des dépenses.Je ne veux pas dire par là que les
gestionnaires communaux ne sont pas, dans leur immense majorité,
des gens sérieux et préoccupés du bien de leurs concitoyens, mais ils
pourraient être amenés, ou contraints, dans certainessituations,de
réduire par trop, les revenus du travail de leurs administrés ainsi
que je viens de l'évoquer.

D'une certaine manière, le texte, dans sa version proposée de l'ar-
ticle 355 du Code des impôts sur les revenus, pourrait rompre gra-
vement l'égalité des citoyens devant l'impôt sur les revenus du tra-
vail puisque des distorsions importantes pourraient exister de com-
mune à commune.

L'article 6 de la Constitution, qui traite de l'égalité des citoyens,
nevisepascecas:on considère que l'égalité des citoyensexiste dès
lors qu'ils sont traités également dans des situations identiques.
Mais il fautvoir jusqu'où on doitou non proteger cette egalite des
citoyens. Si des distorsions trop grandes existent au sein d'un même
pays ou d'une même région,à mon sens,ilest évidentque l'égalité
n'est plus respectée.

Le seul palliatif serait de revenir à l'ancien système, c'est-à-dire à
la fixation d'un pourcentage maximum; ainsi, les différences entre
citoyens devant l'impôt seraient nécessairement réduites. Les
citoyens auraient la garantie que la fiscalité communale, contenue
dans des limites strictes, n'atteindra pas plus avant leurs revenus.

Ceci est important parce qu'on pourrait se demander- ce n'est
par un reproche que j'adresse à l'actuel gouvernement - si, la fisca-
lité continuant à progresser, ilne faudrait pas, pour protéger les
citoyens, introduire dans la Constitution un texte fixant des maxima
d'imposition. En tout cas, il serait raisonnable de considérer que le
taux de 100 p.c ., qui existe en fait pour faire certaines tranches de
revenus professionnels, n'est pas supportable ni tolérable.

Je voudrais maintenir parler d'un problème qui n'est pas évoqué
dans les mesures proposées et que nous examinons aujourd'hui,
mais qui est intimement lie à ce dont nous parlons.

Dans une période de restrictions nécessaires des dépenses publi-
ques,on nepeutquesouscrire à l'objectif du gouvernement qui est
l'inscription de la règle de l'équilibre budgétaire comme élémentclé
des diverses mesures à prendre concernant les communes. Mais la
faculté laissée aux pouvoirs de tutelle des communes, en cas de vio-
lation d'équilibre bugétaire, de prendre des mesures pouvant
augmenter les recettes - et pas seulement de comprimer les
dépenses- doit être examinée avec leplusgrand soin. Il convient
de l'incrire dans le contexte qui a été trace par le gouvernement lui-
même.

A plusieurs reprises, la presse a fait état de la volonté du gouver-
nement de distinguer dans les déficits communaux ce qui résulte des
dettes structurelles anormales. Pour ces dettes, le gouvernement
avait décidé de « rechercher des solutions ".

Je voudrais interroger le ministre de l'Intérieur sur ce problème
qui est grave pour plusieurs villes : où en sont les travaux relatifs à
ces recherches de solutions dont tout le monde voit qu'elles
devraient intervenir d'urgence ?

Il est clair que les villes et communes concernées doivent proposer
et entreprendre rapidement un plan d'assainissement sérieux et
rigoureux.

Le gouvernement sait que certaines situations pourraient être dra-
matiques à brève échéance, j'entends par là :à très, très court terme.
Il lui appartient, dès lors, de faire connaître son plan d'action, de
telle manière que les communes concernées puissent établir un plan
d'assainissement qui en tienne compte.

Le temps devrait être révolu où lescommunesd'un côté, legou-
vernement de l'autre, se parlaient par arrêtés royaux interposés.
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Il faudrait que, d'un côté comme de l'autre, on accepte de se ren-
contrer lorsque la situation est grave.

De toute évidence, dans certaines villes, l'état de faillite est plus
qu'imminent, il est déclaré. Les quelques semaines nous séparant
d'événements à certains endroits de notre pays permettront peut-être
de dégager les solutions nécessaires, mais la faute la plus grave
serait d'attendre davantage avant de s'expliquer et de trancher, je
l'espère, favorablement.
Ilnesertà rien de repousser deséchéancesou de retarder l'exécu-

tion de promesses : la clarté est nécessaire; c'estd'ailleursunequa-
lité exigée en démocratie.

L'autonomie communale, la responsabilité communale qui sont,
précisément, mises en avant, ne peuvent être restaurées que si, en
même temps, la viabilité de certaines communes n'est pas mise en
causepar l'absence de mesures nécessaires prises à temps.

Voilà les quelques mots que je souhaitais vous dire, monsieur le
Vice-Premier ministre. En réalité, j'ai voulu vous faire part de mon
inquiétude, car il me paraît que les choses tardent trop. En outre, la
liberté du citoyen qui fournit encore du travail aujourd'hui, risque
finalement, me semble-t-il d'être menacée. Il ne s'agit peut-être que
d'une hypothèse, mais le fait qu'on puisse l'imaginer, c'est déjà
trop! (Applaudissementssurdenombreux bancs.)

De Voorzitter. - Het woord is aan de heer de Bruyne.

De heer de Bruyne.- Mijnheer de Voorzitter,mijnheerdeVice-
Eerste minister, geachte collega's, wanneer men aanvankelijk het ge-
deelte van het wetsontwerp datwij thans bespreken, namelijk de ar-
tikelen 31 en 32, bekijkt, zou men de indruk kunnen hebben dat de
minister van Binnenlandse Zaken, in een ogenblik van welwillend-
heid voor de ondergeschikte besturen, de mogelijkheden waarover
zij beschikken, heeft willen verruimen. Op het eerste gezicht lijkthet
of hij de gemeenten de bevoegdheden op fiscaal gebied wil terugge-
ven die zij vroeger hadden, maar die beperkt waren. Volgens het
huidige ontwerp zouden de gemeenten, zonder enige limiet, deze be-
voegdheden kunnen uitoefenen, mits het vervullen van enkele voor-
waarden, zoals de sanering van hun begroting.Hiervoorkrijgen de
gemeenten een paar jaar toegewezen. De eerste indruk zou dusposi-
tief kunnen zijn.

Wanneer men echter dieper in de materie doordringt, ondektmen
dat men in werkelijkheid voor een zeer verscheiden probleem staat,
dat totaal verschillend is naargelang het gaat om de begroting van
een kleine gemeente, bijvoorbeeld,of om die van grote steden met
bijzondere functies, zoals Brussel, Antwerpen of Luik. In werkelijk-
heid, mijnheer de Vice-Eerste minister, stelt u een uiterst simplistisch
middel voor, een schijnoplossing. Ik bekijk hier niet de juridische,
politieke en morele kanten van de maatregel; de heer Wathelet heeft
dit zoëven gedaan. Ik wil even doordringen in de problematiek van
een aantal grote steden in het land, waarvan de oorzaken van het
ontstaan van hun schuld zo speciaal zijn, en waarvan de omvang
van deschuld zo groot isgeworden,datzijmetde voorstellen van
de artikelen 31 en 32 niet zijn geholpen. U weet dit zelf zeer goed,
mijnheer de Vice-Eerste minister.

In de inleiding tot het ontwerp worden enkele statistische gege-
vens verstrekt. Uit het verslag van collega Van Herreweghe blijkt
dat herhaaldelijk op dit punt in de commissie werd teruggekomen.
Hoe werden de gemeentelijke deficits echter opgeteld? Men kan de
zaak zeer gemakkelijk maken en het deficit nemen van de begroting
van een gemeente in een bepaald jaar. Dan heeft men echter een
zeer begrensde kijk op de problematiek van de gemeentelijke be-
stuurders. Een aantal gemeenten, vooral grote steden, hebben in de
loop der jaren, wegens allerlei uiteenlopende omstandigheden, een
geconsolideerde schuld opgestapeld, waarvan u de omvang kent en
waarvan de cijfers zeer vertrouwd zijn voor de gemeentelijke man-
datarissen van grote steden. Vanavond kunnen de heer Geldolf en ik
hierover oordelen met betrekking tot de stad Antwerpen. In werke-
lijkheid staat men voor een geaccumuleerde schuld, die nooit kan
worden weggewerkt, zelfs niet indien men op de meest draconische
manier zou gebruik maken van de fiscale mogelijkheden waarin in
de artikelen 31 en 32 wordt voorzien.

Mijnheer de Vice-Eerste minister, het uur is ver gevorderd. Wat ik
wilde zeggen, is voor een groot gedeelte reeds door de verslaggever
en de vorige sprekers uiteengezet. Ik wilnog even terugkomen op
een idee in verband met de geconsolideerde schulden van de steden
en gemeenten in België, waarover ik reeds vroeger herhaaldelijk heb
gesproken, maarwaaropu nooit een antwoord heeft gegeven.

Dat getuigt van de ernst en van het gevoel van verantwoordelijk-
heid waarmee u die zaken behandelt. Direct een antwoord geven in
verband met zo'n belangrijke materie zou van het tegendeel getui-
gen.

De gemeenten die zeer zware geconsolideerde schulden hebben
opgestapeld, en die voor de rest van de jaren die rentelast mee moe-
ten sleuren, zullen er nooit uitgeraken. U kent de ongezonde pro-
porties van een aantal gemeentebegrotingen die ongeveer één derde
van de inkomsten moeten besteden aan het aflossen of aan het beta-
len van de renten van de schulden in de loop der jaren opgestapeld.
Collega's van kleinere gemeenten zijn soms al onder de indruk wan-
neer hun gemeente een schuld heeft van enkele miljoenen, maar een
Luikenaar, een Antwerpenaar of een inwoner van een van de 19
Brusselse gemeenten is van geen klein gerucht vervaard en aan tien-
tallen miljarden gewend geraakt. U weet zeer goed, mijnheer de Vi-
ce-Eerste minister, dat zelfs indien een miraculeus bekwaam ge-
meentebestuur hetbewind over deze steden zou overnemen,geen
uitweg in stedelijk-budgettairverband te vinden is.Ook nietwan-
neerdatgemeentebestuuralshetware op onbarmhartige, onsociale
en onmenselijkemaniergebruik zou maken van de financiëlemoge-
lijkheden geboden doorartikelen 31 en 32

Nu komt ik tot een punt waarover ik vroeger reeds bij diverse
gelegenheden de kans had met u te spreken. Vooreen aantal stedendie werkelijk doodgedrukt worden onder hun geconsolideerde
schuld moet een formule worden gevonden waardoor die geconsoli-
deerde schuld op een ander financieel niveau wordt gebracht. Ik
pleit ditmaal niet voor een bijzonder fonds, hoewel dit eventueel
kan worden overwogen. Men moet de gemeenten bevrijden van de
lasten van een geconsolideerde schuld door die schuld over te bren-
gen naar een instelling die dan - ik vrees niet het woord te gebrui-
ken - door het uitschrijven van een bijzondere lening eens en voor
goed schoon schip kan maken met die lasten. U zult mij misschien
vragen, mijnheer de Vice-Eerste minister, welke soort lening. Mag ik
hierbij herinneren aan de wijze waarop België, na het einde van zijn
koloniaal gezag in Zaïre, het middel gevonden heeft om, met een
zeer speciale lening, de daarmee samenhangende schuld draaglijk te
maken en in lengte van jaren af te lossen volgens een ook door de
beurs zeer geapprecieerde formule. Het moet volgens mij mogelijk
zijn, voor de aflossing van de geconsolideerde gemeenteschulden een
speciale formule voor te stellen in de aard van die welke België in
samenwerking met Zaïre heeft uitgewerkt, Zaïre dat niet eens in
staat was, de aanvankelijk voorziene verplichtingen te vervullen.
Een lening werd tegen een lage rentevoetuitgegeven door het Fonds
voorDelging en Beheer,meteen zeer lange looptijd,genoteerd te-
gen lage beurskoersen, dieniettemin één van de interessantstebeleg-
gingen isgeworden diedeBelgischeobligatiemarkt inde laatsteder-
tig à veertig jaarheeftaangeboden.Zo heeft België voor de schuld,
ontstaan na heteinde van zijn koloniaal tijdperk, een oplossing ge-
vonden.

Mijnheer de Vice-Eerste minister, ik doe een beroep op de vin-
dingrijkheid van de Senaat, van de regering en van de specialisten
van degemeentefinanciën en ikhoopdatindierichtingeenuitweg
zal worden gevonden voor het probleem van degemeenteschulden.

Wat de artikelen 31 en 32 betreft, kan ik hier slechtsherhalen
wat mijn partijgenoot,de heer Vandezande, in de commissie heeft
gezegd. U kunt niet verwachten dat een partij die tot de oppositie
behoorthaar goedkeuring verleent aan een deel van een wetsont-
werp dat in zijn algemene conceptie voor ons niet aanvaardbaar is.

banken.)
(Applaus op de banken van de Volksunie en op de socialistische

M.lePrésident.- LaparoleestàM.Nothomb,ministre.

M.Nothomb, Vice-Premier ministreetministre de l'Interieuret
de laFonction publique.- Monsieur le Président, chers collègues,
je vais m'efforcer de répondre brièvement aux questions, d'autant
plus que nous allons, cette semaine encore, discuter le budget du
ministère de l'Intérieur et avoir ainsi l'occasion de revenir sur les
problèmesgénéraux.

Au surplus, M. Van Herreweghe, que je remercie de son excellent
rapport, vous a déjà fourni de nombreuses informations.

Je voudrais souligner que notre discussion ne porte pas sur l'en-
semblede la problématique des finances communales, mais sur une
partiedesrecettesexistantes et possibles pour les communes.

Je vous rappelle que selon les chiffres des budgets communaux de
1982, sur les 205 milliards des recettes communales, l'ensemble des
impôtscommunaux rapportait70 milliards, et que l'impôt desper-
sonnes physiques représente environ un tiersde cemontant.Nous
préconisons la libération du plafond d'une source de recettes com-
munales qui,dans l'ancien système, avec un taux de 6 p.c. rappor-
tait grosso modo un neuvième des recettes communales,soit un tiers
desrecettes fiscalesqui,elles-mêmes,constituent un tiers du total.

Je rappelle que l'augmentation de l'impôt sur les personnes physi-
ques n'est pas la panacée pour assainir les finances communales.
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C'est un moyen, parmi d'autres, pour permettre à certaines com-
munes de revenir à l'équilibre budgétaire communal. Pour l'ensem-
ble du royaume, un p.c. d'IPP représente + 3 milliards et demi. Le
déficit des communes pour l'ensemble des budgets 1982 était de
l'ordre de 45 milliards.

Le problème fondamental qui a été évoqué par le président de la
commission et par plusieurs autres intervenants, est celui de l'auto-
nomie communale.

Je voudrais simplement me référer au discours récent du direc-
teur-gérant du Crédit communal de Belgique qui, tirant les conclu-
sions du rapport statistique qu'il faisait sur la situation des com-
munes, soulignait que laisser se détériorer les finances communales
pouvait être, à terme, fatal pour l'autonomie communale.

Je constate que ce gouvernement prend des mesures, pas toujours
idéales, certainement pas populaires, pour encourager, voire forcer,
les communes à revenir à l'équilibre budgétaire, c'est-à-dire à la
logique de l'autonomie. Il est évident que si nous avions continué à
traiter les finances communales pendant deux ou trois ans, comme
ce fut le cas pendant les années 1980 et 1981, c'en était fini de l'au-
tonomie communale.

Dans certaines communes, situées en région wallonne, à qui on a
dû consentir un emprunt spécial, des commissaires de la région ont
été placés.

C'est tout le contraire que nous devons faire.Il faut permettre
aux communes de retrouver leur autonomie à la fois par des
mesures structurelles, qui sont de la compétence nationale, et par
des mesures de tutelle, qui sont de la compétence des régions. Obli-
ger les communes à revenir à l'équilibre budgétaire en 1988, c'est
les contraindre à maintenir leur autonomie communale comme elles
ledésirent fondamentalement.

On a parlé de l'égalité des citoyens, que les citoyens de ce pays
seraient, fiscalement, traités différemment suivant l'endroit où ils
habitent. La logique communale postule que, les politiques étant
différentes, les services rendus aux administrés peuvent varier de
commune à commune et que, par conséquent, les recettes - fiscales
en particulier- peuvent diverger.

Si nous égalisons le traitement fiscal de tous les citoyens de ce
pays devant l'impôt communal, iln'y auraiten sommeplusd'auto-
nomie fiscale communale.

C'est aussi une remarque que je dois adresser à ceux qui deman-
dent légitimement- je les comprends très bien - un effort spécial
pour les villes qui ont accumulé un déficit considérable et ne peu-
vent plus y faire face. Si le gouvernement s'engageaitdans la voiede
reprendre simplement la charge de la dette de certaines communes
et non d'autres, il introduirait une discrimination entre les citoyens
de ce pays. En effet, ceux qui ont élu, pour des années, des manda-
taires communaux qui ont choisi ou accepté de faire des dépenses
au-delà des recettes, même s'ils se sont trouvés devant unesituation
particulière, ne peuvent pas être mis sur le même pied que les
autres. Faire reprendre par l'Etat purement et simplement les dettes
du passé des communes les plus endettées encouragerait toutes les
communes du royaume à pratiquer l'irresponsabilité, sachantqu'une
fois tous les dix ou vingt ans, on passera l'éponge. Ce n'est certaine-
ment pas ce que désirent les intervenants.

Mais il est vrai qu'en dehors du déficit des communes, il existe
des situations différentes pour les très grandes villes, les villes
moyennes et les autres communes du royaume. Je reviendrai sur ce
point lors de ma réponse à M.Wathelet sur le rapport concernant
la dette structurelle et anormale des communes.

Je suis également d'accord avec M. Wathelet sur le fait qu'il ne
faut pas tabler sur l'augmentation de l'impôt des personnes physi-
ques pour assainir les finances des communes. La voie la plus sûre
est évidemment de réduire les dépenses, les recettes globales disponi-
bles pour l'ensemble des pouvoirs publics étant en diminution.

Toutefois, la responsabilité des communes reside aussi dans leur
fiscalité. Elle est un élément de leur autonomie et la libération de
cette fiscalité augmente leur responsabilité vis-à-vis de l'avenir et de
leursélecteursd'aujourd'hui;cesderniers le savent.

Pourquoi n'avoir pas simplement élevé le plafond ? Parce que le
gouvernement veut rendre l'autonomie aux communes dans ce
domaine. Il a pensé que fixer le plafond - un consensus semblait
exister à cet égard sous de précédentes législatures- par exemple à
8 ou à 9 p.c ., comme le suggère un amendement, serait inviter les
communes à aller jusque-là. Le gouvernement a préféré supprimer le
plafond, laissant la responsabilité aux communes. Si certaines veu-
lentexagérer,ilappartient à la tutelle de les en empêcher.

Mais les administrateurs communaux de ce pays doivent savoir
que,s'ils maintiennentun deficitbudgetaire, ilsdevrontbien finir
par retomber sur leurs propres contribuables. Les contribuables et
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mandataires de chaque commune doivent se défendre contre cette
perspective que j'oserais qualifier de funeste.

Deuxième considération complémentaire.
Nous avons inscrit la mise en œuvre de ces dispositions, des

l'exercice 1983, comme pour un ensemble d'autres dispositions fis-
partie.
cales prévues dans la loi dont les articles quinous occupent font

Ceci était demandé par certains mandataires communaux.Ilest
dans la logique que, les nouveaux mandataires, élus pour six années
et entrés en fonction au 1er janvier 1983, puissent prendre des dis-
positions fiscales dès cette année-ci et jusqu'au terme de leur
mandat.

M.Wathelet a aussi souligné que le texte proposé supprimait un
plafond de l'imposition sur les revenus du travail. C'est exact. Mais
l'autre ressource principale des communes en matière fiscale, à
savoir lesadditionnelsau précompte immobilier,neconnaîtégale-
ment pas de plafond. Les deux ressources principales se trouvent
donc sur le même pied. Il appartient évidemment aux administra-
teurs communaux de déterminer, suivant la nature de leur popula-
tion et les équilibres dans les revenus, comment ils vont doser les
impôtssur les revenusde l'immobilier d'une part,et sur les revenus
professionnels d'autre part.

M. Paque a évoqué l'arrêté royal nº 110 dont nous reparlerons
dans le cadre de la discussion du budget de l'Intérieur.

Je voudrais toutefois souligner que cet arrêté ne donne nullement
les pleins pouvoirs à la tutelle en cas de déficit; il en sera ainsi seu-

lement à partir de 1988. Il s'agit évidemment là d'un très gros
« bâton derrière la porte », mais chacun a le temps de se préparer à
l'éviter en se remettant en situation d'équilibre avant cette date fati-dique.

En aucune manière l'obligation n'est prévue pour les communes
de fixer des impôts additionnels supplémentaires. Comme je l'ai dit,
nous ne portons pas atteinte à l'autonomie communale, même si je
suis d'accord avec M. Paque pour m'opposer à une fiscalité intolé-
rable, tout le monde nous donnera raison à ce sujet.

J'en viens maintenant à la dette structurelle anormale. Lorsque,
dans le cadre de ses décisions budgétaires pour 1983, le gouverne-
ment a fixé l'augmentation du Fonds des communes, il a également
décidé la libération de la fiscalité communale qui est l'objet des pré-
sents articles.Ils'est engagé à étudier des formules permettant aux
villesdefaireface à desdettesstructurelles anormales résultant du
passé.

C'estun problème évident.Ila donné lieu àde très longues dis-
cussionsentre lesdépartementsde l'IntérieuretdesFinancesquise
sont livrés à une étude objective de la situation. Le rapport vient
d'être terminé et remis aux deux ministres concernés, M. De Clercq
et moi-même. C'est un document intéressant. On y souligne que
toutes les communes du royaume, à quelques exceptions près, ont
présenté, ces dernières années, des budgets en déficit. Si l'on se
réfère aux derniers comptes disponibles, ceux de 1980, on peut
constater que 80 p.c. du déficit se retrouvent dans 61 communes de
plus de30 000 habitants. Le rapport est consacré aux communes de
cette importance où est localisé l'essentiel du déficit.

Une des conclusions auxquelles mène l'examen du rapport est
qu'il est très difficile d'établir une règle générale.

Parmi un grand nombre de communes qui se trouvent dans la
mêmesituation déficitaire- jene parlepas icidesvilles de Liègeet
d'Anvers- la commune dont la charge nette de la dette est la plus
élevée n'est pas nécessairement celle dont le déficit est le plus grand.
A part les deux grandes villes de Liège et d'Anvers, et les communes
de l'agglomération bruxelloise, la commune dont la charge nette par
habitant est selon les budgets 1982 laplusélevéeest cellede Ware-
gem dont la dette par habitant n'apparaît pas souvent à ce titre
dans lescommentairesdes journaux.

Le rapport mentionne également qu'en ce qui concerne la charge
annuelle du personnel, la commune de Waregem figure en dernière
place.

Enfin,globalement, cette commune n'est pas trop mal en point;
ceseraitmême plutôt le contraire.

Tout cela signifie qu'une commune peut très bien avoir mené une
politique d'investissement, donc d'endettement, et se trouver en
bonne position alors qu'une autre, sans avoir fait aucun investisse-
ment, peut se retrouver dans une situation impossible.

M. Geldolf.- Ces détails sont peut-être très pittoresques, mon-
sieur le ministre, mais le problème de Waregem n'est tout de même
pas l'essentiel de ce débat.



Sénat - Annales parlementaires
Senaat - ParlementaireHandelingen1594

M. Nothomb, Vice-Premier ministre et ministre de l'Intérieur et
des Réformes institutionnelles. - Non, mais il est illustratif de la
situation des communes de plus de 30 000 habitants.

Ilne faut pasnécessairementse braqueruniquementsurlasitua-
tion particulière des deux grandes villes de Liège et Anvers.

Je vous signale, monsieur Geldolf, que nous recevrons demain
une délégation du collège échevinal d'Anvers qui a demandé à être
reçue afin de nous exposer la situation de la ville.

Vous savez très bien que le collège échevinal de Liège se préoc-
cupe aussi de ses propres drames.

Ceci illustre simplement la différence de situation des communes.
Quand on parle des problèmes structurels, ilest impossibledegéné-
raliser.

Dans l'agglomération bruxelloise, les deux communes quiaccu-
sent, d'après les comptes 1980 le plus grand déficit par habitant
sont, d'une part, Saint-Josse-ten-Noode - on peut aisément le com-
prendre car ils'agit, en fait, d'une petite commune souffrant de
depopulation, habitée par de nombreux étrangers - et, d'autre
part, Woluwe-Saint-Pierre, commune qui se situe dans un quartier
riche et prospère de la ville. Lorsqu'on parle donc de drame des
communes bruxelloises, il faut savoir que les situationspeuventêtre
très différentes. L'autonomie communale existe. Un même déficit
peut avoir des causes totalement différentes.

En ce qui concerne la charge nette de la dette par habitant, c'est
toujours Saint-Josse-ten-Noode qui est en tête avec + 16 500 francs
par habitant, suivie par Woluwe-Saint-Pierre avec + 11000 francs
par habitant, et Etterbeek avec # 6 000 francs par habitant.

De commune à commune, dans une même agglomération, je le
répète, les situations peuvent être extrêmement différentes. Cela ne
signifie pas qu'il ne faut pas rencontrer ces problèmes extraordi-
naires, mais ilconvient de le faire dans l'équité.

Je reprends à mon compte l'expression de M. Bob Cools, bourg-
mestre d'Anvers, qui a dit au ministre de l'Intérieur entrant en
charge, alors qu'il était encore membre de la commission à la
Chambre: « Nous ne vous demandons pas de l'argent, monsieur le
ministre, mais simplement de nous aider à restaurer le crédit des
villes. »

C'est une ambition que le gouvernement doit avoir: aider, dans
les circonstances difficiles, les villes à restaurer leur crédit. Car c'est
bien de cela qu'il s'agit. Les grandes villes se sont financées par
l'emprunt au cours desdernières années.Au début,ce futdansune
mesure compatible avec leur position d'avenir.

Je dois avouer qu'il me paraît pourtant excessif que l'on ait per-
mis en 1981 aux deux grandes villes de contracter un emprunt de
10,5 milliards pour faire face à la consommation. Déjà à ce
moment-là, le signald'alarme était largement tire.Il fallaitalors
s'attaquer au problèmestructurel,cequin'apasété lecas.N'ou-

bliez pasqu'aujourd'hui, lavilledeLiègedoitpayer 1500 millions
d'intérêt sur l'emprunt de consommation de 1981.

Nous voulons empêcher que pareille situation puisse se reproduireet se multiplier. C'est pourquoi nous devons envisager avec les
grandes villes, la possibilité d'apurer leurs dettes et de restaurer leur
crédit. C'est l'ambition du gouvernement. Ceci est une réponse aux
divers intervenants qui ontévoqué ceproblèmedramatique.

Ce que nous devons voter ici, c'est simplement la libération d'un
plafond dont les communes feront usage ou non dans le respect de
leur autonomie et des droits de leurscitoyens.

M. le Président.- Nous interrompons ici la discussion.
Morgen te 14 uur vatten wij de bespreking aan van het hoofdstuk

III. Na de antwoorden van de ministers gaan wijover totde be-
raadslaging en de stemming over de artikelen en over de amende-
menten.

Nous reprendrons nos travaux demain, à 14 heures. Après l'exa-
men du chapitre III et les réponses des ministres, nous passerons à
la discussion et au vote des articles et des amendements.

VOORSTEL VAN WET- PROPOSITION DE LOI
Indiening- Dépôt

De Voorzitter. - De heer De Bondt heeft ingediend een voorstel
van wet waarbij de Koning gemachtigd wordt de wets-en regle-
mentsbepalingen betreffende hetgeldelijk statuutvan het onderwij-
zend,wetenschappelijk en daarmee gelijkgesteld personeel van het
ministerievan NationaleOpvoeding tekoördinerenen tewijzigen.

M. DeBondta déposé une proposition de loiautorisant le Roi à
accorder età modifier les dispositions légaleset réglementaires rela-
tives au statut pécuniaire du personnel enseignant,scientifique et
assimiléduministère de l'Education nationale.

Dit voorstel van wet zal worden vertaald, gedrukten rondge-
deeld

Cette proposition de loi sera traduite, imprimée et distribuée.
Er zal later over de inoverwegingneming worden beslist.
Il sera statué ultérieurement sur sa prise en considération.
Le Sénat se réunira demain mardi 29 mars 1983, à 14 heures.
De Senaat vergadert opnieuw morgen dinsdag 29 maart 1983, te

14 uur.
La séance est levée.
De vergadering is gesloten.
(La séance est levée à 21 h 15 m.)
(De vergadering wordt gesloten te 21 u. 15 m.)
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